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دبیرکل اتاق اصناف کشور:
صنوف بدون شناسه یکتا از خدمات دولتی 

وم می شوند محر

روایت روز دوم سفر استانی به هرمزگان
رئیسی: آغازکننده نخواهیم بود اما کشوری 

قلدری کند، پاسخ محکمی می دهیم

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:
 ۱۰۰ درصد جرایم مالیاتی تا پایان بهمن  

بخشوده می شود

معاون اقتصادی بانک مرکزی:
بازار ارز بهبود می یابد
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صفحه 2

 دشمن چرا از انتخابات وحشت زده است؟
حسین شریعتمداری    ۱- ساموئل  هانتینگتون، سیاست پیشه معروف آمریکایی 
و صاحب نظریه » برخورد تمدن ها « در نشســتی که ســال ۲۰۰۵ در نیکوزیا برپا 
شــده بود )هانتینگتون دســامبر ۲۰۰۸ درگذشــت ( درباره مفهوم دموکراسی 

سخنرانی می کرد. 
بعد از پایان سخنانش یکی از خبرنگاران )ظاهراً خبرنگار وال استریت ژورنال( 
این پرسش را پیش کشیده و گفت: شــما ]آمریکا[ با عربستان سعودی که در 
آن دموکراسی مفهومی ندارد و در آن کشــور هیچ انتخاباتی صورت نمی گیرد 
نزدیک ترین و دوســتانه ترین روابط را دارید ولی با ایران کــه تمامی نهادها و 
ســاختارهای سیاســی آن با رای مردم و انتخابات شــکل می گیرد، بیشترین 
دشــمنی ها را دارید! آیا این تناقض قابل توجیه است؟! )نقل به مضمون با حفظ 

مفهوم(. 
خبرنگار در گزارش خود نوشته بود؛ این سؤال برای  هانتینگتون غیر منتظره بود. 
او بعد از لحظاتی که معلوم بود در پی یافتن جواب اســت، گفت؛ البته دموکراسی 

یک ملاک دیگر هم دارد و آن مقبولیت بین المللی است!

یادداشت

صفحه 3

شركت پالايش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی مناقصه از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد.

شماره مناقصه در رديف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در سامانه 
مبلغ تضمین شركت موضوعشماره تقاضاستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ريال

S06/0115000069-90-402/167200209217900072938/ک1
قطعات فن 

واحد كولینگ 
تاور

1/235/000/000

الف- مهلت دريافت اسناد ارزيابی كیفی از سامانه 
ستاد از تاريخ 1402/11/14 لغايت 1402/11/24
ب-آخرين  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزيابی 
كیفی توسط مناقصه گران: مورخ 1402/12/09

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/11                                                                                                                                                                                                       تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/11/14
روابط عمـومي – شرکت پالایش نفت آبادان 

شناسه آگهی: 1655525

نوبت دوم فراخوان ارزیابی کیفی
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی
 شرکت پالایش نفت آبادان ) سهامی عام(

روابط عمومی اداره کل بندر ودریانوردی خرمشهر

 آگهي تجدید مناقصه عمومی 
یک مرحله ای  شماره 1402/10  

موضوع  مناقصه : خرید ، نصب وراه اندازی تجهیزات پشتیبان گیریEMC Data Domain  اداره کل بند ودریانوردی خرمشهر  
- شرايط شركت كنندگان: مناقصه گران جهت شرکت در مناقصه فوق الذکر باید دارای شرایط ذیل باشند :

 1- دارا بودن گواهینامه شورای عالی انفورماتیک رتبه 2و بالاتر
 2- دارا بودن گواهینامه افتا منطبق با موضوع قرارداد

در صورت عدم احراز شرایط فوق ، سایرپاکات مناقصه گران  توسط کمیسیون مورد بررسي قرار نخواهد گرفت .
- محل، مهلت و نحوه دريافت دفترچه مناقصه : خریداران اسناد در صورت تمایل مي توانند از روز یکشنبه مورخ 1402/11/15 لغایت ساعت 17:00روز  شنبه مورخ 1402/11/21 

با مراجعه به  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اسناد مناقصه را به شماره 2002005867000016 به صورت رایگان دریافت نمایند. 
- محل و مهلت تسليم پاکت پيشنهادها : کلیه شرکت کنندگان در مناقصه می توانند از روز دوشنبه مورخ 1402/11/23  لغایت ساعت 14:00 روز  چهارشنبه مورخ1402/12/2  
اسناد و پیشنهادات خود را  در 3 فایل الف ، ب ، ج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir بارگذاری نمایند . و همچنین نسبت به تحویل فیزیکی ) 

پاکت الف ( به دبیـرخانـه به آدرس: خرمشهر- خیابان مولوي – اداره كل بندر و دریانوردي خرمشهر صندوق پستی 6414665576  اقدام و رسید دریافت نمایند.
- محل و زمان بازگشايي پاکت پيشنهادها : پیشنهادهــاي متقاضیــان راس ساعـت 10 صبح روز شنبه مـورخ 1402/12/5  در محـل دفتـر جلســات به آدرس خرمشهر- خیابان 

مولوي – میدان مولودي – اداره كل بندر و دریانوردي خرمشهر مفتوح می گردد.
شایان ذکر است پاکات پیشنهاد دهندگانی بازگشایی خواهد شد  ، که ضمن رعایت نحوه دریافت اسناد نام شرکت در لیست خریداران اسناد در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  

ثبت شده باشد . 
- سپرده شرکت در مناقصه: مناقصه گران باید ضمانتنامه بانکي بدون قید و شرط و قابل تمدید به دفعات به مبلغ 2/750/000/000ریال یا اصل فیش واریز وجه به حساب 

690100004101064571214879 بانک مرکزی – بنام سازمان بنادر و دریانوردی – تنخواه گردان پرداخت بندر خرمشهر ارائه نمایند. توضیحات: 
 مدت اعتبارپیشنهادها: مدت اعتبار پیشنهادها حداكثر3 ماه مي باشد.

   اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :
   خرمشهر - خیابان مولوي – میدان شهید مولودي – اداره كل بندر و دریانوردي خرمشهر  

 مناقصه گران در صورت داشتن هر گونه سئوال  می توانند با تلفن های ذیل تماس حاصل شود.
   تلفن : امور حقوقی 53507026        دستگاه نظارت : 53507223

شناسه آگهی: 1658540

سازمان بنادر و دریانوردی/ اداره کل بندر و دریانوردی خرمشهر
سازمان بنادر و دریانوردی

اداره کل بندر و دریانوردی خرمشهر

هوایی

رییس سازمان هواپیمایی کشــور گفت: برای 
نحوه نرخ  گــذاری بلیت هواپیمــا باید منتظر 
رای نهایــی دیــوان عدالت اداری و جلســات 
کارشناســی شــده، باشــیم و با ایرلاین های 

متخلف برخورد جدی خواهد شد.
 محمــد محمــدی بخــش رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشور در حاشیه مراسم بزرگداشت 

۱۲ بهمن و ســالروز پیروزی انقلاب اسلامی در 
فرودگاه مهرآباد، با تاکید بــر اینکه با ایرلاین ها 
متخلــف در خصوص فــروش بلیــت هواپیما 
برخورد خواهد شــد، گفت: تعــداد پروازهای 
روزانه، گواه براین است آمار تعداد پروازها روند 
صعودی داشته؛ همچنین تعداد مقاصد افزایش 

یافته است.

رئیس سازمان هواپیمایی کشور در ادامه تاکید 
کرد: بعد رأی دیوان مبنی براینکه مصوبه ستاد 
تنظیم بازار لغو شــد؛ دولت نامه ای در خصوص 
اعمال ماده ۹۱ برای رأی دیوان ارسال کردند که 
در مقابل رئیس دیوان نیز رأی را تا اطلاع ثانوی 
موقوف الاجــرا کرد تا پس از برگزاری جلســات 

کارشناسی شده، مجدد رأی نهایی اعلام شود.
خریدار  معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال 
وزارت تعــاون با بیان اینکه در چهار ماه گذشــته 
۲۵۴ هزار نیــروی کار در ســامانه جســتجوی 
شــغل ثبت نام کرده اند، گفت: بهبود فضای کلان 
اقتصــاد، هدایــت و نظــارت وزارت کار و تامین 
مالی کســب وکارهای خــرد از مهم ترین دلایل 
بهبود وضعیت اشــتغال کشور اســت. از ابتدای 
دولت ســیزدهم ۱۵۰ همت بودجه برای این کار 
اختصاص یافته است.»محمود کریمی بیرانوند« 
معــاون توســعه کارآفرینــی و اشــتغال وزارت 
تعاون با حضــور در یک برنامــه تلویزیونی گفت: 
ایجاد اشــتغالی کــه در وزارت تعــاون برای آن 
سیاستگذاری می شود و نظارت و بررسی صورت 
می گیرد، ایجاد اشتغال در بخش خصوصی است. 
اشــتغال بخش دولتی در دست ســازمان اداری 
اســتخدامی اســت.وی افزود: در ۲ سال گذشته 
شــاهد رقم خوردن آمار خوبی در حوزه اشتغال 
بوده ایم، هرچند که تا رســیدن به نقطه مطلوب 
فاصله داریم اما آمار رو به بهبود اســت. بر اساس 
آخرین آمار منتشــر شده از ســوی مرکز آمار در 

پاییــز ۱۴۰۲، اکنون نرخ بیکاری ۷.۶ اســت که 
کمتریــن میزان نرخ بیــکاری مربوط بــه بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی است.بیرانوند تاکید کرد: 
میانگین نرخ بیکاری تا قبل از سال ۱۴۰۰ تقریبا ۲ 
رقمی بوده، اما اکنون در کانال بین هفت تا هشت 
درصد قرار دارد. نرخ بیکاری فارغ التحصیلان که 
کیفیت مشاغل را نشــان میدهد اکنون به ۱۱.۴ 
رسیده است. فاصله نرخ بیکاری کل و نرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان نیز کمتر شــده که این نیز از نظر 

آمار اتفاق بسیار مثبتی است.
وی تصریح کرد: نرخ اشتغال ناقص و بیکاری زنان 
نیز کاهشی بوده اســت و مجموعه اتفاقات نشان 
می دهد در چهل و چند سال گذشته وضعیت بازار 
کار با وجود نوســاناتی که رخ داده اما رو به بهبود 
گذاشته اســت. نکته بعدی این اســت که یکی از 
شــعارهایی که این دولت اعلام کرد و به آن وفادار 

ماند ایجاد یک میلیون شغل بود.
بیرانوند افزود: در نیمه دوم سال ۱۴۰۰ که دولت 
سیزدهم امور کار را در دســت گرفت تا پایان آن 
حدود ۷۰۰ هزار شــغل ایجادی و در سال ۱۴۰۱ 
تعداد یک میلیون شغل محقق شد. از ابتدای سال 
۱۴۰۲ تا کنون نیز عملکرد اشتغال صحت سنجی 
شده کشور نشان از پیشــرفت ۸۲ درصدی دارد. 
تعهــد وزارت تعــاون بــرای امســال ایجاد یک 
میلیون و ۸۸ هزار شغل توســط دستگاه ها است 

که و امیدواریم پایان ســال بتوانیم به هدفگذاری 
که انجام شــده دســت یابیم.معاون وزیر تعاون 
افزود: بزرگ تریــن چالش بازار کشــور بیکاری 
فارغ التحصیلان اســت. ما در بازار کار مشــکلی 
از نظر کمیت شغل ایجاد شــده نداریم، در دولت 
از نظر تعداد مشــاغل زیادی ایجاد شــده است. 
مساله ای که روی آن متمرکز شدیم بیکاری فارغ 
التحصیلان هســتند که ۴۰ درصد کل بیکاران را 
تشــکیل می دهند. این جنبه فرهنگی و مهارتی 
دارد. بخشــی از این افراد تحصیلکرده کســانی 
هستند که مهارت لازم را ندارند و مساله برخی هم 
مرتبط با فرهنگ کار است.وی افزود: در چهار ماه 
گذشته که سامانه جستجوی شغل راه اندازی شده، 
تا کنون ۲۵۴ هزار نیــروی کار ثبت نام کردند. طی 
این مدت ۲۶۱ هزار فرصت شغلی توسط کاریابی ها 
و کارفرماها بارگزاری شــده اســت. در این مدت 
از طریق این ســامانه ۲۵ هزار نفر شغل ایجاد شده 
است.وی در تشریح دلایل بهبود وضعیت کار گفت: 
فضای کلان اقتصاد وضعیت خوبی دارد که رشــد 
نرخ اقتصادی بالای هفت درصد کشــور حکایت از 
آن دارد. مساله بعدی هدایت و نظارت دقیق وزارت 
کار بر فرایند ایجاد شد و مســاله سوم این است که 
در حوزه تامین مالی کسب وکارهای خرد از ابتدای 
دولت سیزدهم ۱۵۰ همت بودجه اختصاص یافته 

که این امر ادامه دار خواهد بود.

خ گذاری بلیت هواپیما انتظار رای نهایی دیوان عدالت برای نر
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون خبر داد

وی کار در سامانه شغل ثبت نام ۲۵۴ هزار نیر

صفحه 3

توفیقی: محاسبه سبد معیشت در کمیته دستمزد، از سال گذشته دچار انحراف شد

کف حقوق کارگران ۲۰ میلیون تومان می شود؟

اولتیماتوم   وزیر اقتصاد 
به بانک آینده  و  دیگر 

بانک های  ناتراز



وزارت اطلاعات:

شبکه جاسوس های موساد در ۲۸ کشور جهان شناسایی شدند

روایت روز دوم سفر استانی به هرمزگان

رئیسی: آغازکننده نخواهیم بود اما کشوری قلدری کند پاسخ محکمی می دهیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      14 بهمن 1402    شماره 1516

 دشمن چرا از انتخابات وحشت زده است؟
حسین شــریعتمداری    ۱- ســاموئل  هانتینگتون، سیاست پیشه 
معروف آمریکایی و صاحــب نظریه » برخورد تمدن ها « در نشســتی 
که سال ۲۰۰۵ در نیکوزیا برپا شــده بود )هانتینگتون دسامبر ۲۰۰۸ 

درگذشت ( درباره مفهوم دموکراسی سخنرانی می کرد. 
بعد از پایــان ســخنانش یکــی از خبرنــگاران )ظاهــراً خبرنگار 
وال اســتریت ژورنال( این پرســش را پیش کشــیده و گفت: شــما 
]آمریکا[ با عربســتان ســعودی کــه در آن دموکراســی مفهومی 
ندارد و در آن کشــور هیچ انتخاباتی صــورت نمی گیرد نزدیک ترین 
و دوســتانه ترین روابــط را دارید ولی بــا ایران که تمامــی نهادها و 
ســاختارهای سیاســی آن با رای مردم و انتخابات شــکل می گیرد، 
بیشــترین دشــمنی ها را دارید! آیا این تناقض قابل توجیه اســت؟! 

)نقل به مضمون با حفظ مفهوم(. 
خبرنگار در گزارش خود نوشــته بود؛ این ســؤال بــرای  هانتینگتون 
غیر منتظره بود. او بعــد از لحظاتی که معلوم بــود در پی یافتن جواب 
است، گفت؛ البته دموکراســی یک ملاک دیگر هم دارد و آن مقبولیت 

بین المللی است! 
خبرنگار باید می پرسید آیا منظور او از مقبولیت بین المللی، قرار گرفتن 
زیر بلیت آمریکاست؟! و آیا عربستان از مقبولیت بین المللی برخوردار 

است؟! ... بگذریم.
۲- انتخابــات در ایران اســلامی به همــان اندازه کــه تضمین کننده 
جمهوریت و اســلامیت نظام اســت، یکــی از بزرگ ترین مشــکلات 
پیش روی دشــمنان برای مقابله با جمهوری اسلامی ایران نیز هست و 
ماشین تبلیغاتی آنها در توهم پراکنی علیه مردمی بودن نظام اسلامی 

را از کار می اندازد و انداخته است.
 » جان کین « مسئول مرکز مطالعات دموکراسی لندن، استاد دانشگاه 

وست مینستر انگلیس و مشاور
ارشد MI۶ )شاخه خارجی سرویس اطلاعاتی انگلیس ( که قبل از فتنه 
آمریکایی-اسرائیلی ۸۸ دو بار به دعوت مدعیان اصلاحات به ایران سفر 
کرده و با برخی از افرادی که قرار بود در فتنه یاد شده ایفای نقش کنند 
ملاقات داشــته اســت، تصریح می کند که انقلاب های رنگی )بخوانید 
کودتاهای مخملی (، باید »انتخابات محور « باشند. دقیقاً به همین علت 
و در اجرای همین فرمول دیکته شــده سیاســتمداران کهنه کار غربی 
اســت که ســران و اصحاب فتنه ۸۸، کودتای خود را با ادعای تقلب در 

انتخابات! کلید می زنند. 
چرا که حضور گســترده مردم در انتخابات نشــانه اعتقاد و اعتماد 
آنها به نظام حاکم اســت و این، همان رخدادی اســت که ماشــین 
تبلیغاتی و توهم پراکنی دشــمن علیه مقبولیت نظــام را ناکارآمد و 

فلج می کند. 
۳- ایــن کــه در انتخابات پیــش روی مجلس شــورای اســلامی و 
خبرگان چه کســانی انتخاب شده و بر کرســی های تصمیم گیری و 
سیاســت پردازی نظام بنشــینند، از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
ولی حضور گســترده مردم در انتخابــات نقش ویــژه و کاربردی نه 
فقط حیاتی، بلکه از جهاتی حیاتی تر دارد چــرا؟! برای آن که توطئه 
دشــمنان خارجی و دنباله های داخلی آنها علیه مردمی بودن نظام را 

خنثی کرده و بر باد می دهد.
۴- و بالاخره با توجــه به نکات یاد شــده با جرأت می تــوان گفت که 

انتخابات یکی از میدان های سرنوشت ساز 
جنگ نرم اســت و حضور در این عرصه به یقیــن و بی تردید، حضور در 
میدان جهاد اســت. رهبر معظم انقلاب در تعریــف جهاد می فرمایند، 
جهاد به هر اقدام و عمل و گفتاری گفته می شود که علیه دشمن صورت 

گرفته و دشمن را به خشم می آورد. )نقل به مضمون(.
حالا نگاهی به تبلیغات و تحرکات پر دامنه و فراگیر و بی امان دشمنان 
علیه حضور مردم در انتخابــات بیندازید! چرا تا این انــدازه از حضور و 

شرکت مردم در انتخابات
-صرفنظر از این که چه کســانی انتخاب می شــوند- به وحشت افتاده 

است؟!

صفری: 
بریکس باید صدای عدالت خواهی اکثریت 

مردم جهان باشد
معاون دیپلماســی اقتصادی وزیــر امورخارجه کشــورمان، نتایج و 

دستاوردهای اجلاس بریکس در مسکو را تشریح کرد.
مهدی صفری گفت: جمهوری اسلامی ایران به دنبال چندجانبه گرایی 

و عدالت در جهان است.

معاون دیپلماســی اقتصــادی وزیر امــور خارجه کشــورمان افزود: 
»بریکس« باید صدای عدالت خواهی اکثریت مردم جهان باشد.

مهدی صفری ابراز امیدواری کرد کشــورهای عضو ایــن گروه بتوانند 
بریکس و جنوب جهانی را به جایگاه شایســته خود ارتقا دهند و جهانی 
عادلانه تر، دموکراتیک تر و چندجانبه بسازند و از این طریق، شاهد رفاه 

مردم کشورهای خود و همه جهانیان باشند.
صفری با بیــان اینکه عضویــت ایران، مصــر، اتیوپی، عربســتان 
ســعودی و امارات متحده عربی به شــکوفایی گروه بریکس کمک 
شایانی خواهد کرد، افزود: بریکس در ســال ۲۰۲۳ و تحت ریاست 
آفریقای جنوبی، حــدود ۲۰۰ رویداد برنامه ریزی کــرده بود که با 

موفقیت همراه بودند.
وی در گفت وگو با صدا و سیما، با اشاره به آغاز ریاست دوره ای روسیه بر 
گروه بریکس در ســال جاری میلادی تاکید کرد: برای سال ۲۰۲۴ نیز 
۲۳۵ برنامه تنظیم شده اســت که گویای آن است که کار بسیار بزرگی 

در پیش داریم.
اولین نشســت نمایندگان گروه بریکس در ســال جدید میلادی، پس 
از ســه روز مذاکره و رایزنی فشــرده در حالی به پایان رسید که اعضای 
جدید از جملــه ایران، مصر، اتیوپــی و امارات، در کنــار اعضای اصلی 
شامل روســیه، برزیل، چین، هند و آفریقای جنوبی، نقشه راه توسعه 
همکاری ها به منظور تقویت چندجانبه گرایی، توسعه عدالت و امنیت 
در جهان، ایجاد ساز و کاری برای اســتفاده از ارزهای ملی، دلار زدایی 
و ایجاد ارز واحــد بریکس، رفع موانع بانکی، مالی و گمرکی را ترســیم 

کردند.
هیات کشــورمان به سرپرســتی مهدی صفری، معاون دیپلماســی 
اقتصادی وزیــر امور خارجه و بــا حضور کاظم جلالی ســفیر ایران در 
روسیه و مجید صمدزاده صابر دستیار وزیرامورخارجه در امور بریکس 

در این نشست حضور داشتند.

یادداشت

تریبون

خطیب نمــاز جمعه تهــران، رژیم قاجــار و پهلوی را 
تحت الحمایــه بیگانگان دانســت و گفــت: پهلوی ها 
را انگلیســی ها آوردند و آمریکایی ها بردنــد اما بعد از 
انقلاب، ایران مستقل شــد و امروز افتخار می کنیم که 

مستقل ترین کشور جهان، جمهوری اسلامی است.
 آیت الله ســید احمد خاتمی در خطبه های نماز جمعه 
ســیزدهم بهمن ۱۴۰۲ در مصلی امــام خمینی)ره( 
ضمن دعــوت به تقــوا با اشــاره به بخشــی از بیانات 
امیرالمومنیــن)ع( در نهج البلاغه، گفت: مولا علی)ع( 
در این خطبــه می فرمایند که عاقبــت کار را ببینید، 
روی خط درســت و صحیح بمانید، سختی ها را تحمل 
کنید و خداترس باشید همان خدایی که شما را لحظه 
به لحظه می بیند.خطیب نماز جمعه تهران اضافه کرد: 
طبق فرمایش قرآن از وظایفی کــه مؤمنان دارند، این 
اســت که ایام الله را فراموش نکنند. در تفاسیر روزهای 

متعددی را گفته اند، اما نور روایات اهل بیت 
)علیهم الســلام( به ما می گویــد که یوم الله 
روزهایی ســت که خدا نعمت هــای ویژه ای 
به بنــدگان داده اســت. در خــود آیات هم 
این تفســیر دیده می شــود.آیت الله خاتمی 
ادمــه داد: دهه فجــر از مصادیــق ایام الله 
است. شــاهی در این کشــور حاکم بود که 

فرعون وار می کشــت، زندانی و تبعید می کرد و کشور 
را می فروخت. مردم تهران جنایت خونین ۱۷ شهریور 
را هنوز فراموش نکرده اند. خداوند شــر این فرعون را 
از سر ملت ایران کم کرد. کســانی که سخت مقاومت 
می کنند، به گفته قــرآن در پی آن پیروزی اســت. با 
شکر نعمت انقلاب از ســوی مردم، انقلاب را به چهل و 
پنجمین سالگردش رسید.وی در ادامه به دو مناسبت 
را پیــش رو یکــی راهپیمایــی ۲۲ بهمــن و دیگری 

انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری در ۱۱ اســفند اشــاره کرد و در آغاز 
خطبه دوم با اشاره به شــهادت امام موسی 
کاظم )ع( تصریح کرد: در این مناسبت سنگ 
تمام بگذارید. مناســبت دیگــری که وجود 
دارد، ســالگرد رحلت حضرت ابوطالب)ع( 
اســت که در آن دوران خفقان بسیار جهاد 
کردند. مناســبت دیگر هم عید مبعث اســت که این 
فجر اسلام، با فجر انقلاب اسلامی همزمان شده است.

خطیب نماز جمعه تهران با اشــاره به ایام الله دهه فجر 
گفت: خطاب من در این ســخنان همه مــردم به ویژه 
نسل جدید است انقلاب تغییر دولتی نبود بلکه تبدیل 
گفتمانی به گفتمانی دیگر بــود. این انقلاب مربوط به 
یک روز و ۲ روز نبود. امام ۱۵ ســال از این شجره طیبه 
پاسداری کرد. این تغییر گفتمان مولفه دارد:۱. تغییر 

گفتمان انزوای اســلام به حضور دین در صحنه. الان 
بعد از ۴۵ ســال روشن است که سلســله پهلوی برای 
اســلام زدایی آمدند؛ با حکومتی که در اختیار داشتند 
تلاش کردند اســلام را از رســمیت بیندازند. اســلام 
به صحنه آمد و قانون اساســی که در آن اســلام محور 
بود نوشته شد. این قانون اساســی یک جزوه چندین 
صفحــه ای نیســت و ۹۰ روز برای آن زمان گذاشــته 
شده اســت.۲. تبدیل گفتمان بردگی، زیر سلطه بودن 
تحت الحمایه بــودن به گفتمان اســتقلال. هم دولت 
قاجار و هم رژیم ۵۷ ســاله رژیم پهلوی تحت الحمایه 
بود. پهلوی ها را انگلیســی ها آوردنــد و آمریکایی ها 
بردند. انگلیس از سال ۱۳۳۲ کشور را به آمریکا سپرد. 
پهلوی دوم در خاطراتش می نویسد ای کاش این همه 
نوکری برای آمریکا نکرده بودم. این رژیم یک کشــور 

تحت الحمایه و بردگی برای آمریکا بود.

نماز جمعه

خریــدار  وزارت اطلاعات از شناســایی 
تعداد قابل توجهی از جاسوس های موساد 

در ۲۸ کشور جهان خبر داد.
در آســتانه ی چهــل و پنجمین ســالگرد 
پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی ایران به 
رهبری حضرت امام خمینی )ره( و با عرض 
تبریک و تهنیت به مناســبت فرا رســیدن 
دهه ی خجســته ی فجر انقلاب اسلامی، به 
استحضار ملت عظیم الشأن ایران می رساند 
که در بزرگترین عملیاتِ ترکیبیِ اطلاعاتی 
و ضداطلاعاتی علیه سازمان های جاسوسی 
و امنیتی رژیم اشــغالگر قدس، مجموعه ی 
بی نظیــر و بی ســابقه ای از اطلاعــات آن 
سرویس ها به دست آمد و بلافاصله بررسی و 

بهره برداری از آن ها آغاز شد.
سلســله عملیــات متهوّرانه ی ســربازان 
گمنام امام زمان )عــج( در قالب مجموعه 
کنش هــای اطلاعاتــی - ضداطلاعاتــی، 
آفندی - پدافندی و بهره گیری از شیوه های 
متنــوع جمــع آوری اطلاعــات، منجر به 
حصول اطلاعات حساسی از سرویس های 
دشمن صهیونیست شد. علاوه بر یافته های 
اطلاعاتی و امنیتی، دســتیابی به اطلاعات 
ویــژه ی مرتبــط بــا برخــی از مهمترین 
تأسیســات پنهــان نظامــی، کارخانجات 

تسلیحاتی و صنایع استراتژیک غیرنظامی 
رژیــم غاصب صهیونیســت نیــز از جمله 
دستاوردهای سلسله عملیات بزرگ و چند 

مرحله ای این وزارت خانه می باشد.
بدیهی اســت کــه آشکارســازی جزئیات 
اطلاعاتِ حاصله، مشــمول قواعد مختلف 
حفاظتی و صیانتی، به ویژه پیرامون عوامل 
انســانی دخیل در این پــروژه، در داخل و 
خارج از ســرزمین های اشــغالی می باشد. 
علاوه بر آن، حجم قابــل توجهی از یافته ها، 
امکان بهره برداری های اطلاعاتی و عملیاتی 
دارند که این ملاحظه نیز در تصمیم گیری 
پیرامون اطلاعات موجــود، تعیین کننده 

خواهد بود.
اینک با دعایــی متضرعانه بــه درگاه الهی 
بــرای پیروزی نهایــی مدافعیــن قهرمان 
فلســطین که عملیــات عظیــم و تاریخی 
»طوفان الاقصــی« را رقم زدنــد و ضربات 
»ترمیم ناپذیــر« نظامــی و اطلاعاتی را بر 
رژیم محتضر وارد کردنــد، به اجمال اعلام 
می شــود که یکی از دســتاوردهای بزرگ 
پروژه ی ترکیبی یاد شــده، شناسایی ده ها 
جاسوس و عناصر تروریست وابسته به رژیم 
نژادپرست صهیونیست در ۲۸ کشور جهان 
و در سه قاره ی آسیا، آفریقا و اروپا بوده است. 

پیرامون جواســیس اشــاره شــده متذکر 
می گردد:

۱. تعدادی جاسوس در تهران و چند استان 
کشور نیز شناســایی و مورد برخورد قانونی 
واقع شده یا تحت مراقبت های امنیتی قرار 
گرفتنــد. همچنین چند جاســوس ایرانی 
مقیم خارج از کشــور شناســایی شدند که 
متناســب با وضعیت هــر یــک از آن ها و 
ســطح روابط این وزارتخانه با سازمان های 
اطلاعاتــی کشــورهای محــل اقامــت 

جواسیس، تصمیم گیری خواهد شد.
۲. مشخصات جاسوس های بیگانه ی فعال 
در کشــورهایی که با جمهوری اســلامی 
ایــران روابــطِ تبــادل اطلاعــات مؤثر و 

کاربردی دارند، به آن کشورها ارائه شده و 
سرویس های امنیتی ذی ربط پس از اعمال 
مراقبت هــای مقتضــی، بــا تأیید صحت 
اطلاعات ارائه شده، متناسب با راهبردهای 
ضداطلاعاتی مورد نظر خویش، جواسیس 
مورد بحث را بازداشت یا مورد بهره برداری 
مضاعــف اطلاعاتی قرار داده انــد. بدیهی 
است ارائه اطلاعات جواســیس مرتبط به 
سایر کشــورها، تابع شرایط خاصی خواهد 

بود.
۳. در بررسی ســوابق جاسوس های مرتبط 
با ۲۸ کشــور مورد بحث، مشاهده می شود 
که برخی افراد فرومایه به صورت داوطلبانه 
برای همکاری اطلاعاتی با موساد و خیانت 
علیه کشــورهای خویش اقــدام کرده اند. 
تأســف بارتر آنکه دیده می شــود سرویس 
جهنّمی موســاد بــرای راســتی آزمایی 
انگیزه ی همکاری مدعیــان، آن ها را وادار 
به انجام انواع عملیــات خائنانه علیه منافع 
کشــورهای متبوع و امنیت هموطنان خود 

کرده است!
پیش گفتــه،  شــیوه ی  بــر  عــلاوه   .۴
ســرویس های جاسوســی رژیم با طراحی 
روش های شیطانی متنوع و با سوءاستفاده 
از بســترهای مورد بهره بــرداری عمومی 

مردم از قبیل فضای مجازی و شــبکه های 
اجتماعی، ســایت های مهاجرت و کاریابی، 
نشان افراد در سفرهای خارجی، با شناسایی 
نقاط ضعف مترددیــن، مبادرت به برقراری 
ارتباط بــا طعمه هــا تحت پوشــش های 
مختلــف نمــوده و در مراحــل بعــدی به 
جمــع آوری اطلاعــات از آن ها یــا محوّل 
کردن مأموریت های خرابکارانه به قربانیان 
پرداخته اند. در همین راســتا و بین اسناد 
به دست آمده، برخی از اراذل و اوباش دخیل 
در چنــد عملیات تروریســتی در ایران نیز 
شناسایی و بازداشت شدند که در این مورد 

متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد.
۵. با توجه به اینکه بررسی اطلاعات به دست 
آمده همچنان ادامــه دارد، وزارت اطلاعات 
بــا هماهنگی مرجع محتــرم قضائی، برای 
معدود افرادی کــه به هر صــورت و به هر 
دلیل بــه دام ســازمان جاسوســی رژیم 
نامشروع صهیونیست افتاده اند، در صورت 
معرفی پیش دســتانه خود به ستاد خبری 
وزارت اطلاعــات )ســامانه ۱۱۳( حداکثر 
مســاعدت را اعمال و نهایت ارفاقات قانونی 

را درخواست خواهد نمود.
روابط عمومی وزارت اطلاعات

جمعه ۱۳ بهمن ۱۴۰۲

آیت الله خاتمی: رژیم پهلوی  را انگلیسی ها آوردند و آمریکایی ها بردند

خریــدار  رئیس جمهور پیام نمایشــگاه 
نیروی دریایــی ســپاه پاســداران را »ما 
می توانیــم« برای مــردم ایــران و »هرگز 
نخواهید توانســت« برای دشمنان دانست 
و گفت: بارها گفته ایم کــه آغاز کننده هیچ 
جنگــی نخواهیم بــود؛ اما اگر کشــوری 
یا نیــروی ظالمــی بخواهد قلــدری کند، 
جمهوری اســلامی ایران جواب او را محکم 

و مقتدارانه خواهد داد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
روز جمعه ســیزدهم بهمن در دومین روز 
ســفر اســتانی به هرمزگان برای سرکشی 
استان و بررسی مســائل و مشکلات مردم 
و افتتــاح طرح ها به بازدیــد صبحگاهی از 
نمایشگاه نمایشگاه راهیان پیشرفت نیروی 
دریایی ســپاه پاســداران رفت و از آخرین 
دســتاوردها و توانمندی هــای فنآورانه و 
دانش بنیــان نیروی دریای ســپاه از جمله 
شناورهای تندرو و موشک انداز نسل جدید 
نیروی دریایی سپاه، موشک های دریایی با 
بردهای بیــش از ۷۵۰ کیلومتر، پهپادهای 
دریایی برد بلند موشــک انداز، بمب افکن، 
شناسایی و انهدامی، ســامانه های راداری 
و جنــگ الکترونیک و زیر ســطحی های 
هوشــمند و مدیریت پذیر از راه دور بازدید 
کرد.رئیس جمهــور پس از الحاق شــناور 
پیشــرفته و تمام ایرانی شــهید سلیمانی و 
شــناور شــهید ابومهدی المهندس، پیام 
این نمایشــگاه را برای مردم ایــران را »ما 
می توانیم« و برای دشمن »هرگز نخواهید 
توانست« دانســت و گفت: دشمن هر کاری 
علیه کشــور ما از دســتش بربیایــد انجام 
می دهد اما امروز دشــمن توانایــی ندارد 
علیه ما کاری انجــام دهد؛ چون می داند که 
نیروهای ما، قدرتمند و توانمند هســتند. 
امروز توانایی نظامی، علمی و فناوری برای 

کشور ایجاد شده است.

2 پیام آیت الله رئیسی به مردم ایران
 و دشمنانش

آیت الله رئیسی ســپس در اجتماع پرشور 
مردم میناب، گفت: بارهــا گفته ایم که آغاز 
کننده هیــچ جنگی نخواهیم بــود؛ اما اگر 
کشــوری یا نیروی ظالمی بخواهد قلدری 
کند، جمهوری اســلامی ایران جواب او را 

محکم و مقتدارانه خواهد داد.
رئیس جمهــور افــزود: قــدرت نظامــی 
جمهوری اسلامی ایران در منطقه تهدیدی 
برای هیچ کشــوری نیســت، بلکه قدرت 

ما امنیت ســاز است و کشــورهای منطقه 
می توانند به این قــدرت اتکا کننــد، ابزار 
نظامی بخشــی از تــوان نظامی ماســت و 
اســاس قدرت این نظام نیروی برتر ایمان 

است.
وی یــادآور شــد: در گذشــته هــرگاه 
می خواســتند با ایران اســلامی ســخن 
بگویند، مانند دیگر کشــورها با زبان تهدید 
صحبــت می کردنــد و می گفتنــد گزینه 
نظامی روی میز اســت، اکنــون دیگر این 
حرف ها شنیده نمی شــود، حتی می گویند 
قصد هیــچ درگیری با جمهوری اســلامی 

ایران را نداریم.
رییس جمهور ادامــه داد: این قدرت مردم 
متدین همیشه در صحنه و قدرت نیروهای 
حماسه ساز و نیروهای مسلح  کشور است؛  
اگر کشوری بخواهد قلدری بکند جمهوری 
اسلامی جواب محکم و پشیمان کننده ای 

خواهد داد.
آیت الله رئیســی تاکید کرد: در گذشــته با 
ایران اســلامی با زبان زور و تهدید ســخن 
می گفتنــد و اعــلام می کردند کــه گزینه 
نظامی هم روی میز اســت؛   اما امروز دیگر 

خبری از این حرف ها نمی شنویم.
وی ادامه داد: ابزار نظامی تنها یک بخش از 
توان نظامی ایران است، آنچه که این قدرت 
را شــکل می دهد قدرت ایمان و ایستادگی 
برابر دشمن است. همان نسخه ای که امروز 
در غزه می بینیم، مگر غــزه نیروی هوایی، 

دریایی و تجهیــزات کافی در نیروی زمینی 
دارد، نیــروی مقاومت آنچــه دارد قدرت 

ایمان است.
رئیســی خاطرنشــان کرد: امــروز در غزه 
قدرت ایمــان مقابل قدرت هــای متجاوز 
به پیــروزی رســید. شــاهدیم کــه پس 
از ۱۱۰ روز، پیــروز میــدان نبــرد، مردم 
غــزه و شکســت خورده این میــدان رژیم 

صهیونیستی و حامیان او است.
وی تاکید کرد: امروز دشــمن نمی خواهد 
ما رشــد اقتصادی داشــته باشــیم؛ اما ما 
تصمیم گرفته ایم هم رشد تولید و هم رشد 
اقتصادی داشته باشیم. شاید نیمی از تولید 
ناخالص ملی بســیاری از کشورها که با دریا 
ارتباط دارند از طریق دریا تامین می شــود؛ 
اما کشــور مــا علیرغم داشــتن ســواحل 
گسترده، بهره وری پایینی دارد که با تلاش 

دولت و مردم باید بهبود یابد.

پای درد دل صیادان هرمزگانی
رئیس جمهور همچنین روز پنجشــنبه در 
روز اول سفر استانی رئیس جمهور به استان 
هرمزگان، آیت الله رئیســی پــای درد دل 
کارگران و صیادان هرمزگانی نشســت و در 
جریان مشکلات آنها طی سال های گذشته 
قرار گرفت. کارگــران و صیادان در این دیدار 
صمیمانــه، ضمن بیــان مشکلاتشــان، از 
رئیس جمهور و دولت سیزدهم برای بهبود 
وضعیتشان در دو سال اخیر، قدردانی کردند.

ادامه تلاش دولت برای تامین مسکن 
مردم در شهرها و روستاها

همچنیــن در روز اول این ســفر، جشــن 
اهدای ۱۴ هزار واحد مســکونی و ۱۱ هزار 
قطعه زمیــن در قالب نهضت ملی مســکن 
به متقاضیــان هرمزگانی بــا حضور رئیس 

جمهور برگزار شد.
رئیس جمهور با اشــاره به گزارش وزیر راه 
و شهرســازی مبنی بر تحویل ۶ هزار واحد 
مسکونی به متقاضیان در گذشته و تحویل 
۱۴ هزار واحد مســکونی در سفر دوم دولت 
مردمی به هرمزگان و نیــز تحویل۱۱ هزار 
قطعه زمین به متقاضیان گفت: تلاش دولت 
در زمینه تامیــن نیاز مردم به مســکن در 
شهرها و روستاها با قوت ادامه خواهد یافت.

آغاز اقدامات اجرایی تکمیل پل 
خلیج فارس از سوی سازمان منطقه 

آزاد قشم
آیت الله رئیسی پنجشنبه شــب و در ادامه 
برنامه هــای دومین ســفر دولــت مردمی 
به اســتان هرمزگان در نشســت پیگیری 
موضوعــات ویژه اســتان حضــور یافت و 
ضمن دریافت گزارش از موانع، مشــکلات، 
مســائل و موضوعات اولویت دار هرمزگان، 
دستورات لازم برای رفع یا بررسی این موانع 
را صادر کرد.رئیس جمهور در این نشست، 
موضوعات ویژه هرمــزگان، موانع تکمیل 

پل خلیج فــارس، چگونگــی جلوگیری از 
رسوب کالاها در بنادر اســتان، بازآفرینی 
بافت ناکارآمد شهری در هرمزگان و چرایی 
ممنوعیت اســتقرار واحدهای صنعتی در 
فاصله ۲ کیلومتری سواحل مکران را مورد 
بررســی قرار داد.آیت الله رییســی، رییس 
جمهور روز گذشــته به همــراه تعدادی از 
اعضای کابینه خود در دور دوم ســفرهای 

استانی وارد هرمزگان شد.
افتتاح چندین طرح و پــروژه مهم و دیدار 
با مردم اســتان هرمــزگان از جمله برنامه 
های دومین سفر اســتانی رییس جمهور به 

دروازه پیشرفت ایران است.
وزیران کشور، بهداشــت درمان و آموزش 
پزشــکی، علوم، صنعت، معــدن و تجارت، 
راه و شهرســازی، رئیس ســازمان انرژی 
اتمی، رئیس مرکز ارتباطات مردمی رئیس 
جمهور، رئیس دفتر رئیس جمهور، معاون 
اجرایی رئیــس جمهور و رئیس شــورای 
اطلاع رســانی دولت در این ســفر ۲ روزه، 

آیت الله رئیسی را همراهی می کنند.
رئیس جمهور به همراه هیــات دولت برای 
بهره برداری از یکهــزار و ۳۲ طرح عمرانی 
به ارزش ۱۰۵ همــت )یکهزار و ۵۰ میلیارد 
ریال( میهمان مردم خونگــرم و ولایتمدار 

هرمزگان است.
افتتــاح ۲ بیمارســتان و تعــدادی طرح 
بهداشــتی و درمانی، تکمیل برخی پروژه 
های ریلی نیمــه تمام، تامیــن تجهیزات 
آزمایشــگاهی در دانشــگاههای اســتان، 
تکمیــل و تجهیــز مجتمع توانبخشــی 
ایثارگــران، تکمیــل، بازســازی و تجهیز 
پروژه هــای نیمه تمــام ورزشــی، اجرای 
طرح های هادی روســتایی و ایمن ســازی 
روســتاهای در معــرض خطــر، اجــرای 
طرح هــای کشــاورزی، تکمیــل و تجهیز 
مجتمع هــای فرهنگی و تکمیــل و بهره 
برداری از کتابخانه مرکــزی بندرعباس از 
جمله برنامه های دومین سفر استانی رئیس 

جمهور به استان هرمزگان است.
اســتان هرمزگان بــا بیــش از ۲ میلیون 
نفر جمعیــت و ۷۱ هــزار کیلومتــر مربع 
مساحت و با ســواحل طولانی و ۱۴ جزیره 
ایرانی بزرگ و کوچک در پهنه گسترده آب 
های خلیج فارس و دریــای عمان در حدود 
چهار درصد مساحت و ۱.۸ درصد جمعیت 
کشور را در بر گرفته اســت و از آن به عنوان 
پایتخت اقتصادی و دروازه پیشــرفت ایران 

یاد می شود.
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دبیرکل اتاق اصناف کشور:
صنوف بدون شناسه یکتا از خدمات دولتی 

وم می شوند محر
دبیرکل اتاق اصناف کشــور گفت: تا پایان ســال فرصت است صنوف 
شناسه یکتا دریافت کنند و از ابتدای ســال آینده هر کس فاقد این کد 
باشد از بســیاری خدمات دولتی محروم خواهد شــد. محمود بنانژاد، 
دبیرکل اتاق اصناف کشــور در خصوص شناســه یکتــا در برنامه ای 
تلویزیونی گفت: حدود سالی است که بحث درگاه ملی مجوزها عنوان و 
مطرح و اجرایی شد و صدور پروانه کسب از طریق درگاه ملی مجوزهای 
صورت می گیریــد.وی افزود: هر مجوز صنفی که صادر می شــود، یک 
شناسه یکتا در قالب یک کد QR یا همان QR کدی که روی پروانه های 
درج و شناسایی می شود و دیگر هیچ واحد صنفی صرفاً با پروانه کسب 
یا جواز صنفی که به شکل فیزیکی و کاغذی است شناخته نمی شود و با 
کدی به نام یکتا شناسایی می شود که همان QR کد است که در سامانه 
قرار دارد.بنانژاد ادامه داد: از ابتدای اجرای شدن این طرح تعداد زیادی 
مجوز صادر شــد. همچنین پیش از این با توجه به اعتبــار پروانه های 
کســب که ۵ ســاله هســتند، تعداد زیادی هم قبلًا صادر شده بود که 
در درگاه اتاق اصنــاف و هیأت عالی نظارت بیــش از ۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار پروانه کسب در صنوف مختلف در کل کشور صادر شده که معتبر 
هستند. اما با توجه به اینکه تمام این مجوزها باید این کد شناسه یکتا را 
در قالب QR کد بگیرند، ظرفیتی در درگاه ملی مجوزهای ایجاد شد که 
بتوانند پروانه های قدیمی از حالت کاغذی به حالت الکترونیکی درآید 

و صنوف کد شناسه یکتا را هم دریافت کنند.
دبیرکل اتاق اصناف کشــور در ادامه تصریح کرد: تا پایان سال فرصت 
است صنوف شناســه یکتا دریافت کنند و از ابتدای سال آینده هر کس 
فاقد این کد باشــد از بســیاری خدمات دولتی مثل افتتاح حســاب و 

داشتن دستگاه پوز، پرونده های مالیاتی و… محروم خواهد شد.
بنانژاد در خصوص محاســن شناســه یکتا گفت: یک از مشــکلات و 
معضلاتی که همیشه در بازار وجود داشــته این بوده که افرادی بودند 

بدون مجوز در صنوف مختلف فعالیت می کردند. 

وقتی بدون مجوز فعالیت می کردند ممکن است هرگونه تخلفی را هم 
انجام دهند و هیچ وسیله ای برای رهگیری تخلفات وجود نداشته باشد 
و در برهم زدن نظام بازار اختلالاتی را به وجود بیاورد؛ بنابراین نخستین 
مزیت این اســت که تمام واحدهای صنفی فعــال در قالب قانون نظام 
صنفی فعالیت خواهند کرد. دوم اینکه رســیدگی به نظرات و شکایات 
و تخلفاتی که ممکن اســت در بازار وجود داشته باشد مردم راحت تر با 
مدیران صنف ارتباط داشته باشــند. به این ترتیب وقتی مشکلی ایجاد 
شد، می توانند بارکدی که روی پروانه کســب نصب شده اسکن کنند 
و تمام اطلاعات واحد صنفی به همراه گزارش تخلف را اطلاع رســانی 

کنند و متولیان با سرعت بیشتر به مشکل رسیدگی کنند.

اولتیماتوم وزیر اقتصاد به بانک آینده و دیگر 
بانک های ناتراز

به گفته وزیر اقتصاد، ناترازی بانک هــا را نمی توان به بعد موکول کرد و 
از این رو اگر در زمان بندی مدنظر بانــک مرکزی، بانک های ناتراز برای 

اصلاح رویه موجود اقدام نکنند، با آنها برخورد خواهد شد.
سید احســان خاندوزی درباره ســهم بانک آینده در ایجاد پایه پولی و 
علت عدم برخورد جــدی با این بانــک، اظهار کرد: ناتــرازی بانک ها 
موضوعی نیست که بتوان اصلاح آن را به فردا یا دولت بعد موکول کرد، 
چون هر چه زمان بیشــتری می گذرد، حجم ناتــرازی بالاتر می رود و 

تحمیل هزینه بر اقتصاد کشور بیشتر می شود.
وی تاکید کرد که برای امســال مقرر شــده بود برای ســه موسسه و 
بانک که مشــکل ناترازی آنها از طرق عادی، قابل حل و فصل نیســت. 
تصمیم گیری شود. در مورد بانک آینده و ســایر بانک های ناتراز دیگر، 
اگر در زمان بندی مدنظر بانک مرکزی، ایــن بانک ها برای اصلاح رویه 
اقدام نکرده و اصلاح در اضافه برداشت ها صورت ندهند، با آنها برخورد 
خواهد شــد؛ به خصوص اینکه با قانون خوبی که مجلس مصوب کرده، 
اختیارات بانک مرکزی افزایش یافته و این بانک در موعد خود تصمیم 
لازم را خواهد گرفت.البته در ایــن میان باید گفت، بــا توجه به اینکه 
۶۰ درصد ســهام بانک آینده به وزارت اقتصاد محول شــده است، این 

وزارتخانه درراستای اصلاح ناترازی این بانک نقش بسزایی دارد.

به گفته کارشناســان اقتصادی، شــاخص های کلان اقتصادی متاثر از 
تحریم  و رکود، پرداخت ســود ســپرده بالا در بازه ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶ که 
همچنان به صورت خفیــف ادامه دارد، همچنیــن ناکارآمدی بانک ها 
در اعتبارســنجی مشــتریان، در ناترازی بانک ها و اضافه برداشتشان از 
بانک مرکزی در این سال ها موثر بوده است.از این رو؛ ناترازی بانک ها از 
ابتدای دولت سیزدهم، مورد تاکید مسئولان اقتصادی بوده، در ماه های 
گذشــته نیز وجهه جدیدی به خود گرفته و در حالی که ناترازی بانک ها 
یکی از علل رشــد نقدینگی و تورم اعلام شده، به دنبال اقداماتی هستند 
که فرآیند اضافه برداشــت بانک ها را متوقف کرده و به بانک های ناتراز 
هم سروسامان دهند.سید ابراهیم رئیســی نیز چندی پیش با انتقاد از 
ناترازی حساب بانک ها یا اضافه برداشــت از بانک مرکزی، گفت که این 
کار باید کنترل شــود. تلاش بانک مرکزی هم کنترل موسساتی است 
که باید انضباط مالی داشته باشــند و اضافه برداشت نکنند. موسساتی 
که انضباط مالی نداشــته یا اضافه برداشت داشــته باشند، موجب تورم 
می شوند. دولت تلاش کرده است که علل ایجاد تورم را کنترل و مدیریت 
کند. بانک مرکزی، بانک ها و موسســات مالی برای ایجاد انضباط مالی 
تلاش کنند.به دنبــال پیگیری سیاســت های کنترل تــورم و کاهش 
ناترازی های بانکی، موسســه  اعتباری توســعه در مهرماه و موسســه 
اعتباری نور در آذرماه سال جاری منحل شــدند. همچنین فرزین پس 
از انحلال این دو موسســه عنوان کرد که انحلال یک موسسه دیگر هم 
به زودی انجام می شود.اظهارات اخیر وزیر اقتصاد هم حاکی ازآن است 
که اگر در صورتی که بانک ها و موسســات ناتراز، رویه موجود را اصلاح 
نکرده و همچنان ناتراز باشــند، این روند اصلاح خواهد شــد که ممکن 

است مانند موسسات مالی دیگر، این کار با انحلال یا ادغام صورت گیرد.

بازار

سمیه رســولی  اگرچه وابستگی بخش 
تولید به نظام بانکی برای تامین نقدینگی به 
هیچ وجه مطلوب نیست اما در شرایطی که 
راه دیگری برای تامین نقدینگی هم تعریف 
نشده، نظام بانکی نسبت به تولید و صنعت 

بی مهر است.
 با توجه به اینکه طی چند ســال گذشــته 
شعار ســال تحت عناوین مختلفی به حوزه 
تولید و صنعــت مرتبط بوده، در سلســله 
گزارش هایی چالش ها و مشــکلات حوزه 

تولید و صنعت را بررسی خواهیم کرد.
بررســی ها نشــان می دهد کــه تولید در 
ایــران مشــکلات متعــددی دارد ولــی 
مهمترین مشکلات تولید را شاید بتوان در 
سرفصل های »نداشــتن نقشه راهبردی«، 
»قیمت گذاری دستوری«، »تامین مالی و 
نقدینگی«، »غفلت برنامه های توسعه ای از 
تولید«، »تورم«، »نظام بانکی« »مالیات«، 
»مقررات و قوانیــن مخل و تصمیمات خلق 
الساعه«، »تامین اجتماعی«، »تأمین مواد 
اولیه«، »اشــکالات سیســتم حمل ونقل 
کشــور« و »بدهی های معــوق واحدهای 
تولیدی« عنــوان کرد. در بخــش پنجم از 
پیگیری مشــکلات تولید، بــه رابطه نظام 

بانکی با بخش تولید پرداخته ایم.

صف دریافت تسهیلات طولانی است
یکی از اصلی تریــن چالش های حوزه تولید 
و صنعت، موضوع تأمین سرمایه در گردش 
است که در این بین شــبکه بانکی همواره 
به عنوان راهکاری بــرای تأمین مالی تولید 
و صنعت در کشــور مورد تاکید قرار گرفته 
است؛ در واقع واحدهای تولیدی و صنعتی 
)ســوای از تقاضاهــای ســوداگرایانه( که 
طی سال های گذشــته زیر فشــار تورم، با 
افزایش هزینه های تولیــد و در اغلب موارد 
با ســرکوب قیمتی مواجه شــده اند، برای 
دســتیابی به ســرمایه در گردش دست به 

دامان بانک ها می شوند.
بررســی آخرین وضعیت تســهیلات دهی 
نظام بانکی به بخش های مختلف اقتصادی 
طی ۸ ماهه امسال نشان می دهد بالغ بر دو 
هــزار و ۳۷ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
پرداخت شــده که از این میزان ۴۲ درصد 
به بخــش خدمات، ۳۵.۵ درصــد به بخش 

صنعت و معدن، ۱۰ درصد بــه بازرگانی، ۷ 
درصد به کشاورزی و ۵ درصد به ساختمان 
اختصــاص داده شــده اســت.با این حال 
تولیدکنندگان از وضعیت تســهیلات دهی 
در ســال جاری رضایــت کافــی ندارند و 
معتقدند دولت قدم خاصی برای بهبود این 
شرایط برنداشته است چراکه مشکلات در 
این بخش به صورت ریشــه ای وجود دارد 
و ابتدا باید مشــکلات را حل و بعد زمینه را 
برای بهبود وضعیت ســرمایه در گردش و 

تسهیلات دهی بانک ها فراهم کرد.
در این رابطه آرمان خالقــی قائم مقام خانه 
صنعت، معــدن و تجارت ایــران در گفت 
و گو با خبرنگار مهر با بیــان اینکه وضعیت 
تســهیلات دهی به بخش تولیــد و صنعت 
هیچگاه مناســب نبوده اســت، اظهار کرد: 
بررسی ها نشــان می دهد که از ابتدای سال 
وضعیت مناسبی در بخش تسهیلات دهی 

به حوزه تولید و صنعت نداشته ایم.
وی افزود: در این بین با توجه به محدودیت 
منابع بانکی، صف دریافت تسهیلات بانکی 
نیز طولانی اســت؛ یعنی به سادگی توزیع 
منابع صورت نمی گیــرد و واحدها مدت ها 

معطل دریافت تسهیلات می شوند.
خالقی با اشــاره به اینکه سهمی که قرار بود 

از کل منابع بانکی بــه بخش صنعت و تولید 
اختصاص یابد عــدد چندان قابــل قبولی 
نیســت، تصریح کرد: هر سال یک میزانی را 
برای اختصاص تســهیلات به بخش تولید 
در نظر می گیرند و هیچ وقــت هم این رقم 

عملیاتی نمی شود. 
وی تاکید کرد: تقاضــای بالای بخش تولید 
برای دریافت تســهیلات بانکی و نقدینگی 
و ســرمایه در گردش مورد نیاز همچنان با 
مشکل مواجه است و این موضوع در انتهای 

سال نیز بدتر می شود.
خالقی افــزود: البته درخواســت دریافت 
تســهیلات از ســوی بخش تولید هم بالا 
می رود زیــرا در مــاه پایانی ســال خرید 
و فروش هــای شــب عید پیــش می آید و 
واحدهای تولیدی و کســبه بــه نقدینگی 
بیشــتری نیاز دارنــد. بنابرایــن تقاضای 
تسهیلات در پایان ســال به صورت طبیعی 
بالاســت. با این حال آنطور کــه واحدهای 
تولیدی به ما اعلام می کنند وضعیت امسال 

چندان قابل قبول نبوده است.

وابستگی بخش تولید به منابع بانکی 
مطلوب نیست

قائم مقام خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 

در پاسخ به این سوال که چرا بخش تولید تا 
این اندازه به نظام بانکی وابســته است و آیا 
این وابســتگی را مطلوب ارزیابی می کنید 
یا خیر، گفت: وابســتگی بخــش تولید به 
منابع بانکی به هیچ وجه مطلوب نیســت؛ 
در واقع گره زدن تأمین نقدینگی و سرمایه 
در گردش بخش تولید بــه یک روش مالی 
تحت عنوان اخذ تســهیلات از نظام بانکی 

اصلًا مطلوب نیست.
وی افزود: در طول تمام سال های گذشته 
تا امروز به ســایر ابزارهای مالی بها نداده و 
آنها را تقویت نکرده ایم؛ بــه عنوان مثال 
اگر بازار تهاتر فعال باشــد و یا اگر بورس 
را بــرای تأمین مالــی احیــا می کردیم 
و وضعیــت ایــن بــازار پایدار می شــد 
می توانســت تبدیل به محلی برای تأمین 
منابــع مالی ســرمایه گــذاری در بخش 

تولید باشد.
خالقی ادامه داد: لیزینــگ کردن هم یکی 
از روش هایی اســت کــه برای بخشــی از 
خریدهای مردم می توانســت کمک کننده 
باشد و حتی واحدهای تولیدی می توانستند 
لیزینگ کنند تا به ایــن ترتیب نقدینگی به 
دست آورند. در این صورت یک بار سنگین 

از روی شانه بانک ها نیز برداشته می شد.

روش های تسهیلات دهی بانک ها 
متنوع نیست

قائم مقام خانــه صنعت، معــدن و تجارت 
ایران تصریــح کرد: در نظــام بانکی تنوعی 
در نظام های پرداخت تســهیلات نداریم و 
روش های تســهیلات دهی متناسب با هر 
صنعتی نیســت؛ به عنــوان نمونه وضعیت 
تأمین ســرمایه در گردش برای صنعت غذا 
و پتروشــیمی با هم متفاوت هستند اما در 
نظام بانکی برای هــر دوی این صنایع یک 
الگو را تعریف کرده ایــم و می خواهیم برای 
همه صنایع با یک شیوه تسهیلات پرداخت 
کنیم. در واقع تاکنــون تأمین مالی بخش 

تولید را تخصصی نکرده ایم.
وی ادامه داد: در حال حاضر وضعیت تأمین 
مالی بخش تولید بســیار مهجور است و بر 
همین اساس نیز بخش های تولیدی مجبور 
می شــوند برای تأمین مالی و ســرمایه در 

گردش به سمت بانک ها بروند.

استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه 
همت می خواهد

خالقــی در مــورد وعده های دولــت برای 
تأمین ملی از طریق بازار سرمایه هم گفت: 
دولت های قبل هم در مورد استفاده از بازار 
ســرمایه برای تأمین مالی تاکید داشتند و 
تقریباً تمامی مســؤولان اقتصادی دولت ها 
این مســائل را مطرح کرده بودنــد اما مهم 
این اســت که بالاخره این موضوع عملیاتی 
شود یا خیر.وی تصریح کرد: همه می دانیم 
مشــکل تأمین مالی وجود دارد و همه هم 
می دانیــم روش های حل این مشــکلات و 
کاهش وابستگی تولید به بانک ها چیست؛ 
به عنوان نمونه جذب سرمایه گذاری داخلی 
و خارجــی، انتشــار اوراق و… از جملــه 
راهکارهاست اما همچنان همتی برای حل 

این مشکل وجود ندارد.
خالقی با بیان اینکه بورس یک شبه منهدم 
می شــود ولی یک شبه ســاخته نمی شود، 
گفت: سال ها زمان می برد که اعتماد به بازار 
بورس برگردد و زیان هــا را جبران کند و از 
آن طرف تضمین بدهند که ســرمایه مردم 
در این بازار از بین نمی رود. آن زمان اســت 
که مردم به بورس اعتماد می کنند. البته این 

مساله نیازمند یک برنامه بلندمدت است.

 رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور از بخشودگی 
۱۰۰ درصدی جرایم مالیاتی به مناسبت دهه مبارک 

فجر تا پایان بهمن خبر داد.
به گزارش وزارت اقتصــاد، رئیس کل ســازمان امور 
مالیاتی کشــور با حضــور در میز خدمــت مالیاتی در 
مسجد امام خمینی)ره( بازار بزرگ تهران در گفت  و گو 
با مراجعان از بخشودگی ۱۰۰ درصدی جرایم مالیاتی 

به مناسبت دهه مبارک فجر تا پایان بهمن خبر داد.
محمدهادی ســبحانیان گفت: پیش از این، بخشنامه 
بخشودگی جرائم مالیاتی و عوارض و جرائم عدم انجام 
تکالیف تا ســقف ۱۰۰ درصدی به مدیــران کل امور 
مالیاتی سراسر کشور ابلاغ شد و هم اکنون بخشودگی 
۱۰۰ درصدی جرایم قابل بخشش به همکاران سراسر 

کشور اعلام می شود.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، برپایی و 
استقرار میز خدمت و تقویت حضور میدانی 
برای رفع مشــکلات اصناف و اتحادیه ها در 
دوره تحولی نظام مالیاتی را به عنوان الگوی 
مصداقی در چارچوب رویکرد تکریم مؤدیان 
و در راستای تسریع و تســهیل امور فعالین 

اقتصادی دانست که با استقبال بسیار خوب اتحادیه ها 
و صنوف و مودیان مالیاتی روبرو شده است.

ســبحانیان تصریح کرد: یکی از دغدغــه های فعالین 
صنفی، افزایش میزان معافیت اصناف و مشــاغل بود 
که با همراهی و همکاری مجلس شورای اسلامی رشد 
قابل توجهی کرده اســت، به طوری که از ۴۷ میلیون 

تومان ســال جاری، به ۱۴۴ میلیون تومان 
برای سال آینده افزایش یافته است.

رئیس کل ســازمان امــور مالیاتــی اظهار 
داشت: بســیاری از اصناف و مشاغل، اسناد 
و مــدارک نداشــتند و زمانی کــه ماموران 
ســازمان امور مالیاتی به آنهــا مراجعه می 
کردند، صورتحســابی برای خرید نداشتند 
که برایشان اعتبار لحاظ شود؛ با پیشنهاد سازمان امور 
مالیاتی و موافقــت مجلس در لایحــه بودجه با لحاظ 
ضریب ارزش افزوده، کاهشی برای پرونده هایی که در 
سنوات گذشته باز بوده، جمع بندی و دغدغه بسیاری 

از اصناف و مشاغل حل می شود.
بر اساس این گزارش میز خدمت در طلیعه دهه مبارک 

فجر انقلاب اســلامی و در راســتای رویکرد تعاملی، 
مودی مداری و استمرار همکاری و تعامل نزدیک نظام 
مالیاتی با اتحادیه ها و اصنــاف با حضور جمع زیادی از 
فعالان صنفی بازار وکســبه و تجار صنف های مختلف 
برگزار شــد و مودیان مالیاتی و اعضای اصناف فعال در 
بازار بزرگ تهران با مراجعه بــه محل برگزاری این میز 
خدمت، بی واسطه با رئیس کل ســازمان امور مالیاتی 
دیدار و موضوعات و مشــکلاتی مالیاتی خود را حل و 

فصل کردند.
واحدهــای صنفی ۲۲ اتحادیه صنفی شــهر تهران در 
محدوده بازار بزرگ قرار دارند که سازمان امور مالیاتی 
با برگزاری میزهای خدمت، بســیاری از مشــکلات و 

مسائل مالیاتی این مودیان را مرتفع ساخته است.

وزیر صمت از تخصیص اعتبار ۲۰ میلیون تومانی برای 
کارمندان دولت، معلمان و اســاتید دانشــگاه ها برای 
خرید مایحتاج زندگــی خبر داد.عبــاس علی آبادی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفــت: در طرح »عید تا 
عید« که اصناف شــرکت کننده اصلی آن هســتند با 

توجه به میزان اعتبارســنجی که موسســه مورد نظر 
اعلام می کند تا ســقف ۲۰ میلیون تومان اعتبار خرید 
کالا به کارمندان تخصیص داده می شــود.او گفت: هم 
اکنون ۲۰ هزار صنف برای شــرکت در این طرح اعلام 
آمادگی کرده اند که به مرور به این تعداد افزوده خواهد 

شــد.وزیر صمت افزود: ســایر مردم هم می توانند از 
طریق بانک هایی که در آن حســاب دارنــد با توجه به 
گردش حســاب خود اعتبار دریافت کــرده و اقدام به 
تهیه کالاهای مورد نیاز خــود کنند.علی آبادی گفت: 
فعلا کالای لوازم خانگی، پوشــاک اعم از کیف و کفش 

و مواد خوراکی در این طرح عرضه می شــود و در ادامه 
به این اقلام افزوده خواهد شــد.گفتنی است این طرح 
باحضور بیش از ۲۵۰ نمایشگاه عرضه ویژه کالا و بیش 
از ۲۰ هــزار واحد صنفی از ۱۲ بهمــن لغایت عید فطر 

درسراسر کشور اجرا خواهد شد.

مالیات

وزیر

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:۱۰۰ درصد جرایم مالیاتی تا پایان بهمن  بخشوده می شود

 ۲۰ میلیون تومان به حساب کارمندان دولت واریز می شود

معاون ویر صمت:

اجازه برگزاری نمایشگاه موازی با اصناف را نمی دهیم

خریدار  معاون تجــارت و خدمات وزارت 
صمت تاکید کرد که ایــن وزارتخانه اجازه 
برگــزاری نمایشــگاه موازی بــا اصناف را 

نمی دهد.
علیرضــا شــاهمیرزایی در همایــش ملی 

بازرســی، نظارت و کنترل بازار اظهار کرد: 
قدرت خرید مــردم باید بهبــود یابد، اما به 
طوری که منجر به تورم نشود. بر این اساس 
باید تامین مالی بخــش تولید و توزیع انجام 
شود، اما حجم نقدینگی رشد نکند. بنابراین 

نقدینگی باید در بخــش غیر مولد کم و وارد 
بخش مولد شــود. چراکه اگر قدرت خرید 

مردم بالا نرود، تولید آسیب می بیند.
وی با بیان اینکه جشــنواره عیــد تا عید و 
ســه رکن اعتبار خرید، نمایشگاه و فروش 
ویژه برای حمله به بازار اســت، تصریح کرد: 
اجازه برگزاری نمایشــگاه موازی با اصناف 
را نمی دهیم. وزارت ارشاد هم فقط مسئول 
طراحی لباس است و نمایشــگاه مد لباس 
نباید فروش داشــته باشــد. اما اگــر در هر 
استانی اصناف خودشان در حوزه نمایشگاه 

فعال نباشند، ما نمی توانیم کمکی کنیم.
وی با بیان اینکه برگزاری نمایشگاه فروش 
کالای بهاره از سوی شهرداری، غیرقانونی 
اســت، تصریح کرد: رکود در اصناف جدی 
است و در حوزه پوشــاک و کفش که بخش 
عمده فروش خــود رو در شــب عید انجام 

می دهند، باید توجه ویژه داشت.
شــاه میرزایی با بیان اینکه در جلسه اخیر 
تنظیم بازار جمع بندی شــد وزارت صمت، 

جهــاد کشــاورزی و بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی و مسکن و راه و شهرسازی 
بر تنظیم بــازار در حوزه خود ورود داشــته 
باشــند، اظهار کرد: کسانی که متولی حفظ 
ارزش ریال هســتند، بایــد اقدامات لازم را 
انجام دهند. در حوزه پولی مالی مشکلاتی 
وجــود دارد و نمی توان گفت کــه به خاطر 
تحریم باید هر ســال این اندازه تورم داشته 
باشــیم. وقتی در کــف بازار، قیمــت ارز و 
املاک رشــد می کند نرخ کالا ها نیز رشــد 
می کنــد، اما ما مســئولیت خــود را انجام 
می دهیم.معاون تجــارت و خدمات وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت با بیــان اینکه در 
وزارت صمت مسئله تامین کالا نکته اصلی 
تنظیم بازار اســت و وقتی موجودی باشــد 
بازار نیز تنظیم می شــود، گفت: در زمینه 
لاستیک نیز مســاله همین بود و اقدامات 

لازم برای تنظیم بازار انجام شد.
شــاهمیرزای با بیان اینکه در برنامه ریزی 
جدید تنظیم بازار، قانون انتزاع ســر جای 

خود اســت، اما در حوزه بازرسی اقدامات به 
صورت متمرکز و هماهنگ انجام می شود، 
اظهار کرد:  اصناف به تازگــی در این رابطه 
با وزارتخانه های صمت و جهاد کشــاورزی 

تفاهم نامه ای در این ارتباط امضا کرده اند.
وی در ادامه با اشــاره به جایگزین شدن ارز 
دولتی با یارانه نقدی از ســال ۱۴۰۱، گفت: 
قرار بود بعد از مدتی هم کالابرگ جایگزین 
یارانه نقدی شــود، اما چیزی کــه در حال 
اجراست کالا برگ نیســت. در اصل اینکه 
همان پولی که بــه مصرف کننــده نهایی 
می دهیم، به فروشــگاه ها پرداخت کنیم، 
کالابرگ نیســت.در صورتی کــه به جای 
پول به فروشــگاه ها، اعتبار برای خرید داده 
و زنجیــره کالا تامین شــود، می توان گفت 

طرح کالابرگ اجرا شده است.
معاون وزیــر صمــت همچنین بــر لزوم 
مدیریــت میادین میوه و تره بــار به وزارت 
جهاد کشاوی برای عرضه کالاهای با قیمت 

مصوب و تنظیم بازاری اشاره کرد.



معاون درمان وزارت بهداشت خبر داد

افزایش تخت های بیمارستانی دردولت سیزدهم
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نگاهی به تلاش های سازمان تأمین اجتماعی به مناسبت دهه فجر
ارائه بیش از ۵ میلیون خدمت در مرکز ارتباطات 

مردمی تأمین اجتماعی
 مرکز ارتباطات و نظارت مردمی ســازمان تأمین اجتماعی که در سال 
۱۳۹۵ فعالیت خود را آغاز کرد، اکنون به یک مرکز توانمند پاسخگویی 
و راهنمایی مخاطبان و ذی نفعان این ســازمان با فعالیت ۲۴ ساعته در 
همه ایام سال، تبدیل شده و در ســال جاری تا پایان دی ماه امسال پنج 
میلیون و ۲۰۰ هــزار خدمت را به مخاطبان ســازمان تأمین اجتماعی 

ارائه کرده است.
به گزارش سازمان تأمین اجتماعی، مدیرکل ارتباطات و نظارت مردمی 
سازمان تأمین اجتماعی به مناسبت دهه مبارک فجر و چهل وپنجمین 
سالروز پیروزی انقلاب اسلامی، اعتمادسازی با مخاطبان را یکی از سه 
مؤلفه مهم مورد توجه مدیریت ارشد سازمان تأمین اجتماعی در دولت 
مردمی سیزدهم معرفی کرد و گفت: هر سازمانی برای اعتمادسازی با 
مخاطبان خود، نیازمند شفافیت در عملکرد است و یکی از شاخص های 
مهم مورد توجه در شفافیت عملکرد سازمان، توسعه تعامل با مخاطبان 

و پاسخگویی مناسب به گروه های مختلف ذی نفعان است.
رحمان فراهانی افــزود: ســازمان تأمین اجتماعی به عنــوان یکی از 
بزرگ ترین و مهم ترین ســازمان های خدمات اجتماعی در کشــور، با 
بیش از ۴۷ میلیون ذی نفع در سراســر کشــور در تعامل مستمر است 
و پاســخگویی به این جمع کثیر و متنوع مخاطبان کــه عموماً در همه 
طول عمر خود با این سازمان و خدمات آن، در ارتباط هستند، از طریق 
ســازوکارهای معمول و سنتی پاســخگویی امکانپذیر نیست و چنین 
سازمانی، نیازمند نظام پاسخگویی متناســب با تنوع خدمات و کثرت 
مخاطبان است و ویژگی هایی چون در دســترس بودن، سهل الوصول 

بودن، کارامدی و مورد اعتماد بودن از ویژگی های چنین نظامی است.
فراهانــی همچنین گفــت: امروز مرکــز ارتباطات مردمی ســازمان 
تأمین اجتماعی، صــدای ذی نفعان در یکایــک بخش های تخصصی 
سازمان تأمین اجتماعی است و این سازمان برای آن که بتواند خدمات 
مطلوبی را به مردم ارائه دهد به نحوی که از یک سو مردم و بیمه شدگان 
از خدمات سازمان رضایت داشته باشند و از سویی دیگر نیاز به مراجعه 
حضوری ذی نفعان به واحدهای اجرایی ســازمان بــه حداقل ممکن 
برسد، با راه اندازی سامانه ۱۴۲۰ تلاش کرده است اطلاعات مخاطبان 
درمورد خدمات ســازمان و نحوه بهره مندی از این خدمات ارتقا یابد. 
در واقــع می توان گفت این ســامانه به نوعی یکــی از پل های ارتباطی 
بیمه پردازان، کارفرمایان و بازنشســتگان با ســازمان تأمین اجتماعی 
است.وی با اشــاره به این که مردم و مخاطبان می توانند از طریق تماس 
تلفنی با ســامانه ۱۴۲۰، ارســال پیام صوتی یا پیامک سوالات خود را 
با مشــاوران ســازمان تأمین اجتماعی در میان گذارنــد، گفت: مرکز 
ارتباطات و نظارت مردمی این ســازمان از ســال ۹۵ آغاز به کار کرد و 
در طول مدیریت های گذشــته پیشــرفت هایی داشته اســت، اما این 
مرکز از ســال ۱۴۰۰ با ایجاد تغییرات اساســی و جذب نیروی کافی و 
برنامه ریزی های انجام شــده پیشــرفت قابل توجهی داشته و توانسته 

است خدمات جامعی به بیمه شدگان و مستمری بگیران ارائه دهد.

پاسخگویی مرکز ارتباطات مردمی به 330 هزار تماس
 تلفنی مردمی

مدیرکل ارتباطات و نظــارت مردمی ســازمان تأمین اجتماعی افزود: 
مخاطبان می توانند از طریق تماس تلفنی با شماره تلفن ۱۴۲۰ در تمام 
ساعات شــبانه روز و هر هفت روز هفته و حتی روزهای تعطیل، ارسال 
پیامک، پیام صوتی یا مراجعه حضوری به ۵۶۰ شعبه بیمه ای و نیز مراکز 
درمانی سازمان در سراسر کشور، مسائل، مشکلات، سئوالات وشکایات 

خود را با همکاران ما در میان بگذارند و پاسخ خود را دریافت کنند.

وی گفت: مرکــز ارتباطات و نظارت مردمی ســازمان تأمین اجتماعی 
در سال ۱۴۰۰ توانســت پنج میلیون و ۳۰۰ هزار خدمت به ذی نفعان 
ارائه دهد. در ســال ۱۴۰۱ این مرکز خدمات ارائه شده خود را به چهار 
میلیــون و ۸۷۴ هزار مورد افزایش داد و در ســال جــاری تا پایان دی 
۵ میلیون و ۲۰۰ هــزار خدمت را به مخاطبان و ذینفعــان ارائه دادیم.

فراهانی افزود: این مرکز ماهانه به ۳۳۰ هزار تماس تلفنی مردم پاســخ 
می دهد. به طور معمول از اول تا پانزدهم هرمــاه روزانه بین ۷ تا ۹ هزار 
تماس تلفنی را پاســخ می دهیم و از پانزدهم تا پایــان ماه روزانه بین ۹ 
تا ۱۹ هزار تماس تلفنی را پاسخگو هســتیم. علاوه بر این سالانه ۲۶۰ 
هزار مراجعه حضوری به مرکــز ارتباطات و نظارت مردمی در ســتاد 
مرکزی ســازمان تأمین اجتماعــی، ادارات کل، مدیریت های درمان، 
شعب و مراکز درمانی استان ها داریم که ماهانه به صورت میانگین ۲۳ 
هزار خدمت به صورت حضوری بــه ذی نفعان ارائه می دهیم. همچنین 
روزانه به طور متوسط به ۴۰۰ پیامک و ۱۵۰ پیام صوتی مردم هم پاسخ 

می دهیم.
مدیرکل ارتباطات و نظارت مردمی سازمان تأمین اجتماعی همچنین 
گفت: مشاوران آموزش دیده و مجرب مرکز ارتباطات و نظارت مردمی 
ســازمان تأمین اجتماعی در شــعبه های تأمین اجتماعی ســازمان 
تأمین اجتماعی نیز حضــور دارند تا خدمات مشــاوره ای حضوری به 
مراجعان ارائه دهند.وی افزود: از دوســال گذشــته با شناخت مردم از 
فعالیت های مرکز ارتباطات و نظــارت مردمی، تماس های تلفنی با این 
مرکز افزایش یافته کــه این موضوع می تواند نقــش مهمی در کاهش 
مراجعه مردم به شــعبات و در نتیجه کاهش اتلاف وقت مردم و افزایش 

رضایتمندی مخاطبان داشته است.
فراهانی اظهار داشت: در دو سال اخیر مرکز ارتباطات و نظارت مردمی 
ســازمان تأمین اجتماعی رضایت سنجی از عملکرد ســازمان را جزو 
برنامه های خود قرار داده اســت و بازخوردی کــه از این طریق از مردم 
اخذ می شود در قالب گزارش هایی به مدیران ارسال می شود. از سه ماه 
گذشته بر اساس این گزارشات آسیب شناسی هم از مسائل و مشکلات 

مطرح شده انجام می شود.
وی با اشــاره به تأکید دولت مردمی سیزدهم بر ارائه خدمات مناسب تر 
و شایســته تر به مردم؛ گفت: پیگیــری و پاســخگویی مکاتبات میان 
واحدهای داخلی ســتادی و واحدهای بیرونی معمــولاً نیازمند زمان 
نســبتاً طولانی اســت که گاه موجب نارضایتی و ســردرگمی مردم 
می شــود. از برنامه های آتی مرکز ارتباطات و نظارت مردمی ســازمان 
تأمین اجتماعی این اســت که مکاتبات را در این مرکز متمرکز کنیم. 
امتیاز این کار این است که درخواست باید در مهلت زمانی تعریف شده 
در این سامانه خاتمه پیدا کند و از این طریق هم فعالیت نیروی انسانی 

قابل نظارت است و هم خدمات سریع تر به مردم ارائه می شود.
وی از دیگــر برنامه های آتــی این مرکــز را ثبت و پیگیری شــکایات 
بیمه شــدگان قبل از طرح در دیوان عدالت اداری عنــوان کرد و اظهار 
داشــت: به این ترتیب که درحال پیگیری هستیم که امکانی فراهم شود 
که شکایات بیمه شــدگان قبل از طرح در دیوان عدالت اداری، در مرکز 

ارتباطات و نظارت مردمی سازمان تأمین اجتماعی ثبت و پیگیری شود.

دیوار

رییس پلیس راهــور فراجا گفت: تمام تــلاش ما این 
اســت که مراســم نیمه شــعبان بدون کوچک ترین 

مشکل ترافیکی و در نهایت نظم و انضباط برگزار شود.
سردار سید تیمور حسینی در نشست مشترک شورای 
راهبری ترافیک و کمیســیون ایمنی راه های اســتان 
قم، که در اســتانداری قم برگزار شد اظهار داشت: روان 
ســازی ترافیک و ایجاد نظم و انضباط برای جلوگیری 
از تصــادف به عنوان ۲ اصــل در مدیریــت ترافیک در 
معابر شهری اســت.وی افزود: کار پلیس یک کار بسیار 
مستمر و طاقت فرسا اســت که می بایستی بی وقفه در 

تلاش باشیم که تولید و محصول ما به عنوان 
امنیــت تردد به هیــچ عنــوان از حرکت باز 
نایستدسردار حسینی گفت: مأموریت های 
حساس و مهمی به پلیس راهور واگذار شده 
از طرح های ترافیکی تــا مدیریت برنامه های 
مناســبتی و یکی از این مأموریت های ویژه 
و مهم مراسم نیمه شــعبان و ولادت منجی 

عالم بشریت امام زمان )عج( اســت که هسته مرکزی 
این مأموریت شــهر مســجد جمکران اســت که همه 
ساله شــاهد حضور میلیونی زائرین عزیز هستیم.وی 

تاکید کرد: هدف ما این اســت که با کمترین 
مشــکل و در کنار نظم و امنیت ترددها شکل 
بگیرد که در این راســتا انتظار داریم که همه 
دســتگاه های متولی و به ویژه تولیت مسجد 
مقدس جمکــران نهایت همــکاری را با ما 
داشته باشند.رئیس پلیس راهور فراجا اضافه 
کرد: محدودیت های ترافیکی ضرورت اجرای 
طرح های ترافیکی اســت چرا که برنامه ریزی و هدایت 
جریان ترافیکی اگر به درســتی انجام نشود مشکلات 
عده ای برای همه کســانی که به قصد شــرکت در آن 

مراســم به محل مورد نظر مراجعه نموده اند را به وجود 
خواهد آورد.وی در ادامه با اشاره به لزوم اداره هوشمند 
ترافیک در شــهر مقدس قم اظهار داشت: توسعه کمی 
و کیفی ســامانه ها در شــهر قم باید تداوم یابد تا امکان 
مدیریت هوشــمند بر ترافیک معابر شــهری بیش از 
پیش تحقق یابد.رئیس پلیس راهور فراجا خاطرنشان 
کرد: تلاش خواهیم کــرد با اصلاح و ارتقای ســاختار 
پلیس راه اســتان در حوزه راه های برون شــهری نیز 
احداث چند پاسگاه جدید در دســتور کار پلیس راهور 

استان قم قرار گیرد تا خلاءهای موجود برطرف شود.

پلیس

خریدار  آتش ســوزی بیمارستان گاندی 
خاموش شد، ۹۳ بیمار از بیمارستان خارج 
شدند و به سایر مراکز درمانی منتقل شدند، 
شهرداری و آتش نشــانی نکات اولیه درباره 
عدم ایمنی بیمارستان گاندی و بی توجهی 
به هشــدارها را مطرح کردند، اما بعد از آن 
چیزی کــه به جنجال بیمارســتان گاندی 
اضافه کرد درخواســت تیــم مدیریتی این 
بیمارستان از دولت بود، درخواست کمکی 

که واکنش  برانگیز شد.
 درسی که عبرت نشد، روزی که ساختمان 
پلاســکو آنقدر در آتش سوخت تا فرو بریزد 
پایان حادثه برای ســاختمان های نا ایمن 
نبود، بعد از آن بــا فرو ریختــن متروپل با 
۴۳ کشــته فاجعه بزرگتری درســت شد، 
حتی اینجا برخــورد با ساختمان ســازیِ 
ناایمن هم منجر به مرگ شــده اســت که 
پرونــده ریزش ســاختمان در خلازیر گواه 
آن اســت. اما هیچکدام عبرت نشــدند تا 
صدای آژیر آتش نشــانی یک بار دیگر لرزه 
به اندام بیندازد، این بار نه مجتمع تجاری و 
مسکونی بلکه یک بیمارستان سبب به صدا 
درآمدن زنگ ایســتگاه های آتش نشــانی 
شد، ساعت ۷ عصر روز ۵ بهمن ۱۴۰۲ خبر 
رسید که بیمارستان گاندی در حریق آتش 
محاصره شــده اســت، فلیم زیر جزو اولین 
تصاویر از آتش ســوزی بیمارستان گاندی 

است.
اخطار پشــت اخطار؛ »می توانست فاجعه 

آفرین باشد.«
بــا اعــلام آتش ســوزی در بیمارســتان 
گانــدی تیم هــای امدادی و آتش نشــانی 
به محل حادثه رســیدند، بــا تلاش هایی 
که انجام شــد هم آتش ســوزی که بیشتر 
در نمــای کامپوزیتــی ســاختمان بود به 
سایر بخش ها ســرایت نکرد و هم بیماران 
به ســلامت از بیمارســتان خارج شــدند. 
شــهریار عســگری، رئیس بیمارســتان 
گاندی اعلام کرد: »خوشــبختانه ۹۳ بیمار 
بستری در بیمارســتان در فاصله کوتاهی 
به بیمارســتان های مجاور منتقل شدند و 

هیچگونه آسیب جانی نداشتیم.«
آتش بیمارستان خاموش شد و مدیرعامل 
سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر 
تهران نمــای کامپوزیت را عامــل انتقال و 
گسترش آتش به ســایر طبقات بیمارستان 
گاندی اعــلام کــرد. به گفته قــدرت الله 
محمدی: »از ۹ جنین تا بیمار ۷۰ ساله و ۱۱ 

بیمار آی سی یو نجات پیدا کردند.«
او گفت: »تنها یک بیمار بود که اگر دستگاه 
از وی قطع می شــد از بیــن می رفت که در 
یک اتاق ویژه با مراقبت های ویژه نگهداری 

کردیم و آن بیمار هم نجات پیدا کرد.«
در این بین برخی منابع خبری رها شــدن 
یک ته ســیگار در کارتن هــای دارو را علت 

آتش ســوزی اعلام کردنــد، موضوعی که 
آتش نشانی به آن واکنش نشان داد، معاون 
پیشگیری ســازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شــهر تهران با رد این خبر گفت که 
علت وقوع حریق در بیمارســتان گاندی در 

حال بررسی است.
علــت حادثه هرچه باشــد، چیــزی از غیر 
ایمن بودن ســاختمان بیمارستان گاندی 
کم نمی کند، به همین دلیل شــهرداری و 
آتش نشانی بارها به این بیمارستان هشدار 
داده بودند؛ خسروانی، مدیر بحران منطقه 
۶ شهرداری تهران گفت: »با خود مدیریت 
بیمارستان سه جلسه برگزار کردیم، آخرین 
جلسه دهم ماه گذشــته )۱۴۰۲/۱۰/۱۰( 
در بیمارســتان دی بود که اکثــر مدیران 
بیمارســتان ها از جمله مدیر بیمارســتان 
گاندی حضــور داشــتند، آنجا قرار شــد 
بیمارســتان ها تشــکیل پرونده بدهند تا 
بتواننــد آخرین نــکات ایمنــی را رعایت 

کنند.«
آتش نشانی هم اعلام کرد قبل تر ۵ مرتبه 
به دلیــل رعایت مســائل ایمنــی به این 
بیمارســتان هشــدار داده بودیم، جلال 
ملکی، ســخنگوی آتش نشــانی تهران 
گفــت: »تاکنون ۵ مرتبه به بیمارســتان 
گاندی اخطار ناایمن بودن داده شده  بود. 
آبان ماه ســال جاری آخرین باری بود که 
به این بیمارستان در جلسه کمیته ایمنی 
منطقــه هشــدار و اخطار دادیــم و قول 
رفع ایــرادات را داده بودند امــا ترتیب اثر 

نداده اند.«
بلافاصله بعد از آتش ســوزی، آتش نشانی 
تصاویر اخطارهایی که به بیمارستان گاندی 
داده بود را منتشــر کــرد، اخطارهایی که 
رعایت نکردن شــان هم سبب آتش سوزی 

شــد و هم برای خاموش کــردن نیروهای 
امــدادی را به زحمــت انداخــت، به گفته 
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورای 
شهر تهران: »سیســتم اعلام حریق اطفاء 
فعال نبودند. کپســول آتش نشــانی هم به 
اندازه کافی در بیمارســتان وجود نداشت. 
تمام این موارد نشــان از اهمال کاری دارد و 
قطعا رئیس بیمارســتان از وضعیت ناایمن 

اطلاع داشته است.«
شــاید به همین دلیل بود که سوده نجفی، 
رئیس کمیته سلامت شــورای شهر تهران 
گفت: »اگــر اقدامات و تلاش هــای مداوم 
عوامل آتش نشانی نبود، این حادثه با توجه 
به موقعیت بیمارستان و بیمارانی که در آن 
حضور داشتند می توانســت فاجعه آفرین 

باشد.«

بغضی که کسی به آن توجه نکرد!
آتش سوزی بیمارســتان گاندی خاموش 
شد، ۹۳ بیمار از بیمارســتان خارج شدند 
و به ســایر مراکــز درمانی منتقل شــدند، 
شهرداری و آتش نشــانی نکات اولیه درباره 
عدم ایمنی بیمارستان گاندی و بی توجهی 
به هشــدارها را مطرح کردند، اما بعد از آن 
چیزی کــه به جنجال بیمارســتان گاندی 
اضافه کرد، درخواســت تیم مدیریتی این 
بیمارســتان از دولت و رئیس جمهور بود، 
محمد حســن بنی اســد، مدیرعامل هتل 
بیمارســتان گاندی به همراه تعــدادی از 
مدیران این بیمارســتان چنــد روز بعد از 
حادثه ویدیویی منتشــر کردنــد، فیلم زیر 
همان ویدیوی جنجالی است، آن ها در این 
ویدیو از دولت تقاضــا کردند مانند حمایت 
از کسانی که در حادثه ســاختمان پلاسکو 
ضرر کردند، برای پرداخت حقوق کارکنان 

و پزشــکان بیمارســتان گاندی که مدتی 
فعالیت اقتصادی! نخواهد داشــت به آن ها 

کمک کنند.

منابع عمومی مرغ عروسی و عزا 
هستند!

تقاضــای مدیــران بیمارســتان گاندی با 
واکنش های جدی مواجه شد، مثلًا مهدی 
چمران، رئیس شورای شــهر تهران گفت: 
»دولت به پلاســکو کمــک نکــرد؛ بنیاد 
نســبت به ساخت پلاســکو اقدام کرد. باید 
بیمارســتان گاندی نیز مجــدداً راه اندازی 
شــود اما اینکه چه کمکی صــورت بگیرد، 

بحث دیگری است.«
همچنین محمد رئیس زاده، رئیس سازمان 
نظام پزشــکی، در واکنشــی متفاوت تر به 
درخواست رئیس بیمارستان گاندی گفت: 
»همه اتفاقات باید بر اســاس روال قانونی 
پیش برود و اگر بیمارســتان مقصر اســت 
باید طبق قانون بررســی و علت حادثه نیز 
مشخص شود؛ در عین حال باید توجه کرد 
که تأمین حقوق پرســنل در شرایط فعلی و 
اخذ تأییدیه های ایمنی هزینه های بســیار 
بالایی بــرای بیمارســتان دارد و همه باید 
کمک کنند تا مشــکل مردم و پرسنل حل 
شود. این که گفته می شود چون بیمارستان 
لاکچــری بوده نبایــد به آن کمکی شــود 
درســت نیســت و همه چیز باید بر اساس 

مصالح مردم و قانون پیش برود.«
عباس عبــدی، فعال سیاســی و اجتماعی 
هم در یادداشتی نوشت: »»منابع عمومی، 
مــرغ عروســی و عــزا هســتند و هر کس 
کــه غیرمســئولانه تر رفتار کنــد، انتظار 
بیشــتری دارد کــه از بودجــه عمومــی، 
خسارت ناکارآمدی هایش جبران شود. در 

آتش سوزی پلاسکو نیز شاهد این وضعیت 
بودیم .«

واکنش ها در فضای مجازی به درخواســت 
مدیــران بیمارســتان گانــدی تندتر بود، 
واکنش هایی که به صدا و سیما هم کشیده 
شــد، المیرا شــریفی مقدم و ژیلا صادقی، 
مجریان تلویزیون هرکــدام دربرنامه های 
خودشــان واکنش تندی به درخواســت 

کمک رئیس بیمارستان گاندی داشتند.

واکنش دولت به درخواست مدیران 
بیمارستان گاندی

اما واکنــش دولت به درخواســت مدیران 
بیمارســتان گانــدی چــه بــود؟، صولت 
مرتضوی وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
در حاشــیه جلســه هیات دولت در مورد 
وضعیت پزشــکان بیکار بیمارستان گاندی 
گفت: »همه افرادی که بیمــه پرداز بودند 
تحت پوشــش بیمه تکمیلی قرار می گیرند 
و تا دایر شــدن مجدد بیمارستان می توانند 
از مزایای بیمه بیکاری اســتفاده کنند و در 
چهارچوب ســنوات و عیدی را باید از همان 

مرکز بگیرند.«

پله پله تا ملاقات فاجعه بعدی...
پرونده بیمارســتان گاندی بالاخره بســته 
می شود، اما چیزی که مهم است سرنوشت 
تکــراری ســاختمان های ناایمن اســت، 
هشــدارهایی که نادیده گرفته می شوند تا 
فاجعه بعدی را رقم بزنند. به گفته قدرت الله 
محمدی، مدیرعامل ســازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهرداری تهران: »۱۲۹ 
مالکیــن ســاختمان ناایمن را ســه نوبت 
به ســازمان آتش نشــانی دعــوت کردیم 
و تذکرات لازم را به آنهــا دادیم و خروجی 
این پیگیــری منجر به کاهــش تعداد این 
ســاختمان های پرخطر از لحــاظ حریق از 
۱۲۹ به ۷۵ ساختمان شــده است.، در این 
۷۵ ساختمان نا ایمن، متاسفانه بیمارستان 
و اماکــن دولتی وجود دارنــد و لازم به ذکر 
است که ۵۰ درصد از ساختمان های دولتی 
که در تهران وجود دارند تاییدیه ســازمان 

آتش نشانی را ندارند.«
قبل تر مهدی عباســی رییس کمیســیون 
شهرســازی شــورای شــهر تهــران، به 
خبرآنلاین گفته بود شهردری مانع انتشار 
اسامی ســاختمان های نا ایمن می شد که 
با تلاش شــورای شــهر این مانع رفع شد، 
در لیست اسامی که اعلام شــده، نام مراکز 
درمانی و بیمارســتان های متعددی وجود 
دارد، بیمارستان هایی مانند حضرت رسول 
اکرم، امام خمینــی)ره(، لولاگــر، طرفه، 
ســینا، بوعلی، شــهدای یافت آباد، فیاض 
بخش، در این لیست هستند که اخطارهای 

ایمنی دریافت کردند.

خریدار  معاون درمان وزارت بهداشــت 
با بیــان اینکــه ۱۶ هزار تخت بــه ظرفیت 
بیمارســتانی کشــور اضافه کردیم، گفت: 
دولت ســیزدهم توانسته اســت ۱۰ درصد 
از ظرفیت تخت های بیمارســتانی را ایجاد 

کند.
مراســم  در  کریمــی  ســعید  دکتــر 
»دستاوردهای ۴۵ ساله نظام سلامت« که 
در دانشگاه علوم  پزشــکی ایران برگزار شد، 
اظهارکرد: بررســی کارنامه عملکرد دولت 
سیزدهم بیانگر این است که پیشرفت های 
چشــمگیری در حوزه درمان اتفاق افتاده 

است.
وی با اشاره به تعداد تخت های بیمارستانی 
کشور گفت: دولت ســیزدهم توانست ۱۶ 
هزار تخت به ظرفیت تخت های بیمارستانی 
کشــور اضافه کند. با توجه بــه اینکه تعداد 
تخت های بیمارســتانی کشــور ۱۶۰ هزار 
مورد اســت، بایــد گفت کــه ۱۰ درصد از 
ظرفیت تخت های بیمارســتانی کشور در 

دولت سیزدهم ایجاد شده است.
معاون درمان وزارت بهداشــت ادامه داد: 
وزارت بهداشــت توانســته اســت تعداد 

تخت های »پــی ای ســی یو« را افزایش 
دهد. پیش از اینکه دولت سیزدهم اجرای 
امور را در دســت بگیرند، تعداد تخت های 
پی  ای سی یو معادل ۵۰۰ مورد بود که در 
حال حاضر تعداد ایــن تخت ها به ۱۰۵۰ 
مورد رسیده اســت. توانســته ایم تعداد 
تخت های آی سی یو را نیز به ۲۵۰۰ تخت 

برسانیم.
وی با بیــان اینکــه »فدراســیون جهانی 
آموزش پزشکی« آموزش پزشکی عمومی 
ایران را تایید کرده اســت، افــزود: آموزش 
پزشکی عمومی ایران مورد تایید فدراسیون 
جهانی آموزش پزشــکی قرار گرفته است، 
به نحــوی کــه وزارت بهداشــت می تواند 
اعتباربخشــی آموزش پزشکی در منطقه را 

انجام دهد.
معاون درمان وزارت بهداشــت درباره ارائه 
خدمــات درمانی رایگان گفت: ســه دهک 
پایین جامعه، تحت پوشــش بهزیســتی و 
کمیته امام خمینــی )ره( و کودکان کمتر 
از هفــت ســال از خدمات درمــان رایگان 

برخوردار هستند.
وی با بیان اینکه بررســی ها بیانگر این است 

که ۳۴۰ بیمار در کشــور انگلستان در صف 
انتظار درمان قرار دارند، اظهارکرد: اگرچه 
چنین شرایطی در انگلستان حاکم است اما 
بیماری در کشــور ایران حضور ندارد که در 

صف درمان به انتظار بنشیند.
معاون درمــان وزارت بهداشــت در ادامه 
گفت: دستاوردهای بســیاری طی حیات 
انقلاب اسلامی به دســت آمده است. تعداد 
پزشــکانی که در کشــور فعالیت می کنند 
افزایش یافته اســت. ۱۶۰ هزار پزشک در 
کشور مشــغول ارائه خدمت هستند که ۶۰ 
هزار نفــر از این تعداد پزشــکان متخصص 

هستند.
وی ادامــه داد: دســتاوردهای جمهوری 
اســلامی ایران در حوزه پزشکی محدود به 
افزایش تعداد پزشکان نمی شــود بلکه در 
حوزه درمان دستاوردهایی داشته ایم. ایران 

در حوزه پیوند کلیه پیشگام است.
معاون درمان وزیر بهداشــت با اشــاره به 
اقدامــات درمانــی در دوران پاندمی کرونا 
گفت: تمام بیمارانی که نیاز به درمان بیشتر 
داشــتند در دوران کرونا بســتری شــدند 
همچنین بیشــترین میزان تزریق واکسن 

کرونا را از آن خود کردیــم. عملکرد وزارت 
بهداشــت به نحوی اســت که مورد تشویق 

سازمان بهداشت جهانی قرار گرفتیم.
کریمی درباره وضعیت گردشگری سلامت 
گفت: حــدود یــک میلیــون و ۲۰۰ هزار 
توریســت ســلامت برای دریافت خدمات 
درمانی به کشور ســفر کرده اند. با توجه به 
اینکه خدمــات درمانی که در ایــران ارائه 
می شــود، در مرز دانش حرکــت می کند، 

افراد برای دریافت خدمات درمانی به ایران 
سفر می کنند.

وی درباره کاشــت حلزون شــنوایی گفت: 
وزارت بهداشت دولت ســیزدهم توانسته 
است کاشت ۲۰۰۰ حلزون شنوایی را انجام 

دهد.
معاون درمان وزیر بهداشــت خاطرنشــان 
کرد: دستاوردهای حاصل شده و حرکت در 

مرز دانش ما اثر توجه به دانشمندان است.

برنامه ریزی پلیس راهور برای اجرای تمهیدات مراسم نیمه شعبان
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 سریال هایی مثل بوعلی سینا و سربداران 
کلاس درس هستند

یک بازیگر ســینما و تلویزیون با اشــاره به ســریال های فاخری چون 
»بوعلی سینا«، »ســربداران« و »امام علی )ع(« که زمانی در تلویزیون 

ساخته می شد، بیان کرد این آثار برایش مثل کلاس درس بوده است.
بیتا احمدی بازیگر ســینما و تلویزیون با اشــاره به اینکه ضعف فیلمنامه 
مهم تریــن دلیل برای نبــودش در ســریال های تلویزیونــی در یک دهه 
اخیر بوده اســت  بیان کرد: تعداد زیادی از نویســندگان کاربلد تلویزیون 
وارد فضاهای دیگری مثل ســینما و تلویزیون شــده اند؛ بــه همین دلیل 
اغلب سریال های فعلی با سوژه های دم دستی، شــخصیت هایی ضعیف و 
داستان هایی دور از واقعیت های جامعه به مخاطب عرضه می شود.احمدی 
اظهارکرد: دلیل این کوچ را می توان در آشفتگی مالی سازمان صدا وسیما 
و خلف وعده هایی که از ســوی تهیه کنندگان رقم می خورد نیز جســتجو 
کرد. اگر نظارت سازمان بر تهیه کنندگان پررنگ تر شود، فیلمنامه نویسان، 

عوامل فنی و بازیگران هم با اعتماد بیشتری فعالیت خواهند کرد.

ستاره هایی که بین سینما و تلویزیون در رفت و آمد بودند
وی اظهار کرد: متأسفانه گویا خالی شدن تلویزیون از چهره های کاربلد 
و به تبع آن ریزش مخاطب، برای مدیران ســیما اهمیت چندانی ندارد. 
البته این رونــد در بلندمدت می تواند روی مخاطبان ســینما هم تأثیر 
منفی بگذارد. به هر حال بخش عمده ای از بازیگران و کارگردانان مطرح 

سینما کار خودشان را از تلویزیون آغاز کرده اند.
بازیگر سریال »خواب زده« افزود: در نیمه دوم دهه هفتاد که تلویزیون 
دوران طلایی سریال ســازی را پشــت ســر می گذاشت، بســیاری از 
ستاره های تلویزیون، در سینما هم بازی های درخشانی ازخودشان به 
یادگار گذاشتند. به صورت متقابل، سینمایی ها هم از اینکه در مجموعه 
های پرمخاطب تلویزیونی بازی کنند اســتقبال می کردند این ارتباط 

نزدیک بین سینما و تلویزیون به هر ۲ قالب رونق داده بود.
این بازیگر ســینما و تلویزیون عنوان کرد: زنده یاد خســرو شکیبایی 
در حالی که ســتاره ســینمای ایران در ســال های دهه هفتاد بود، در 
سریال هایی مثل »روزی روزگاری«، »خانه ســبز« و »کاکتوس« هم 
خاطرات شیرینی برای مخاطبان رقم زد. در همین دوران کارگردانانی 
مثل مرحوم کیومرث پوراحمد، حســن فتحی، کیانوش عیاری، داود 
میرباقری، مهدی فخیم زاده، مرضیه برومند و … هم در عرصه سینما و 
هم در تلویزیون آثار جذابی را خلق کردند.بازیگر فیلم سینمایی »خبر 
خاصی نیست« گفت: اخیراً عنوان شد که بودجه سال آینده تلویزیون 
چند برابر شده است، اما آیا این افزایش بودجه لزوماً به افزایش کیفیت 
آثار نمایشــی هم می انجامد یا نه؟ فکر می کنم تلویزیون در حوزه آثار 
نمایشــی بیش از آنکه به افزایش بودجه وابسته باشد، نیازمند مدیریت 

مالی صحیح و استفاده از هنرمندان توانمند است.

بازیگر فیلم »خبر خاصی نیســت« افــزود: در دوره ای مجموعه هایی 
مثل »بوعلی سینا«، »سربداران«، »امام علی )ع(«، »روزگار قریب« و 
»روزی روزگاری« از تلویزیون پخش می شد که بینندگان آن از سطوح 
مختلف جامعه بودند. خاطرم اســت که در دوره هــای بازیگری که زیر 
نظر زنده یادان حمید ســمندریان و امین تارخ داشــتم، گاهی دیدن 
همین مجموعه های تلویزیونی به عنوان تکلیــف به عهده هنرجویان 
گذاشته می شد؛ چراکه ســریال ها برای بازیگران، فیلمنامه نویسان و 

عوامل فنی جوان در بخش های مختلف یک کلاس درس بود.
وی افــزود: اگرچه بــرای بازیگران جــوان حضور در ســینما به دلیل 
ویژگی های هنری جذابیت بیشــتری دارد، امــا تلویزیون هم به علت 
گستره وسیع مخاطبانش می تواند یک ســکوی پرتاب باشد. کیفیت 
فیلمنامه، داستان جذاب و حضور عوامل حرفه ای زمینه ماندگاری یک 
اثر را فراهم می کند حــالا آن کار می تواند در قاب تلویزیون باشــد و یا 

اینکه روی پرده نقره ای به مخاطبان عرضه شود.
احمدی دربــاره آخرین فعالیت های خود نیز گفت: یکی دو پیشــنهاد 
سینمایی و تلویزیونی داشتم که در پذیرفتن آن ها مردد بودم. عجله ای 
ندارم و نمی خواهم به قیمت دیده شدن، در هر کاری حاضر باشم. البته 
اخیراً هم برای نقشی در یک کار سینمایی با من تماس گرفتند که این 
یکی واقعاً جای کار دارد؛ شخصیتی اســت که در جریان داستان فیلم 
تأثیرگذار است و به اصطلاح از آن نقش هایی اســت که آدم را وسوسه 
می کند.وی در پایان بیان کرد: در مقاطعی که ســر پروژه ای نیســتم، 
حتماً از تمرینات بازیگری برای آمادگی بدنی و ذهنی خودم اســتفاده 
می کنم. از سوی دیگر سعی می کنم با دیدن فیلم های خوب و اجراهای 
تئاتر از این فضا دور نشوم. به این آثار علاوه بر جنبه های سرگرم کننده 
و لذت بخشی که دارد به عنوان کلاس های ناملموس آموزش بازیگری 

نگاه می کنم.

به بهانه رونمایی از احمد
با تاریخ، با امضا

»امیرعباس ربیعی« کارگردان »احمد« این بار ســراغ مقطعی از تاریخ 
معاصر رفت و با بازخوانی نخستین ســاعات پرالتهاب پس از زلزله بم و 
مشخصا نقش آفرینی قهرمانانه شهید احمد کاظمی به امدادرسانی به 
آسیب دیدگان این فاجعه پرداخت.جوان است اما تا همین جا هم فیلم 
جنجالی در کارنامه اش داشته و هم فیلم توقیفی! هر سه فیلمی هم که 
بر صندلی کارگردانی شان تکیه زده، از فیلتر هیات انتخاب عبور کرده و 
این فرصت را داشته اند تا در ویترین جشنواره فیلم فجر رونمایی شوند.

امیرعباس ربیعی کارگردانی اســت که در ۳۷ ســالگی با سومین فیلم 
بلند سینمایی خود در بخش سودای ســیمرغ حضور دارد. فیلمسازی 
که پیش تر در حوزه ســینمای کوتاه آثاری را به سرانجام رسانده بوده و 
برای ورود به سینمای بلند داســتانی، »لباس شخصی« را سال ۱۳۹۸ 

مقابل دوربین برد.
ربیعی از همــان ابتدا دغدغه روایت تاریخ داشــت و آنچه خیلی زود در 
فیلم هایش تبدیل به امضای کارگردانیش شــد، تلاش برای بازخوانی 
دیروز، از زاویه نگاه امروز بوده است. او که همین روزها فیلم »ضد« را در 
همین حال و هوا روی پرده ســینماها دارد، در سومین گام کارگردانی 

»احمد« را به چهل ودومین جشنواره فیلم فجر رسانده است.
فیلمی که هر چند از منظر بازه زمانی می تــوان آن را معاصرترین تجربه 
داســتان گویی در کارنامه این کارگردان جوان دانســت امــا به وضوح 
همچنان امضای او را پای خود دارد.»احمــد« بعد از دو دهه، به بازخوانی 
نخستین ســاعات پرالتهاب پس از وقوع زلزله بم و مشخصا نقش آفرینی 
قهرمانان شهید احمد کاظمی، بر بستر امدادرسانی به آسیب دیدگان این 

فاجعه می پردازد.
کارگردان »ضــد« بار دیگر ســراغ مقطعی از تاریخ معاضــر رفته و آنچه 
مهمترین ویژگی »احمد« است، به روز بودن روایت او از این مقطع از تاریخ 
است. داستان »احمد« در گذشــته می گذرد اما روایتی به روز دارد و این 
همان ویژگی مشترک فیلم هایی اســت که تا به امروز این نام را به  عنوان 

کارگردان، در تیتراژ خود داشته اند؛ امیرعباس ربیعی.

قاب

رییس جشــنواره کن از دیوید فینچر به عنوان یکی از 
مهم ترین فیلمســازان جهان در ســال های اخیر یاد 
کرد و مقاومت در برابر خواســت نتفلیکس را ضروری 
دانســت. تیری فرمو رییس جشــنواره فیلم کن، در 
گفت وگو با روبن اوستلوند، برنده ۲ نخل طلای کن که 
در جشنواره فیلم گوتبورگ حضور دارد، از اعتقاد خود 
به نمایش فیلم ها بر پرده بزرگ و اینکه چرا فیلمسازان 

نباید در مورد فیلمشان سازش کنند، سخن گفت.
فرمو استراتژی استریمرهایی مانند اپل را برنده دانست 
که »قاتلان ماه کامــل« مارتین اسکورســیزی را در 
بخش رقابتی کن ارایه کردند و آن را از طریق پارامونت 

در سینماها به نمایش درآوردند. این فیلم در 
حال حاضر نامزد ۱۰ جایزه اســکار از جمله 
بهتریــن بازیگر زن برای لیلی گلادســتون، 

بهترین فیلم و کارگردانی شده است.
وی تاکید کرد که اپل اســتراتژی متفاوتی 
نســبت به نتفلیکس دارد و کاری که آنها با 
فیلم مارتین اسکورسیزی و فیلم »ناپلئون« 

ریدلی اسکات انجام دادند موجب شد تا درآمد زیادی 
در گیشه به دســت آید و بعدش هم فیلم ها در پلتفرم 
آنها در دسترس قرار گرفتند. این به معنی بازتاب کامل 
زمان ما است.در حالی که فرمو هر سال تلاش می کند 

تا نتفلیکــس را در جشــنواره کن داشــته 
باشــد، اما گفت از قانون جشنواره که شامل 
حال نتفلیکس می شــود و برمبنای آن لازم 
اســت هر فیلمی که در بخش رقابتی حضور 
دارد در فرانســه اکران شــده باشد، حمایت 
می کند.ایــن قانون پس از ســروصدایی که 
بعد از انتخاب ۲ فیلم نتفلیکس در جشنواره 
کن در ســال ۲۰۱۷ به وجود آمد و مشــکلات زیادی 
با ســینماداران داخلــی ایجاد کرد، بــا جدیت دنبال 

می شود.
فرمو گفت: هرچند این بحث خیلی خشــن دنبال شد، 

اما راهی بود که باید برای ایجــاد گفت وگو با پلتفرم ها 
طی می شد. در پایان هم جشــنواره تاکید کرد که هر 
فیلم بخش رقابتی باید در ســینماهای فرانسه اکران 
شده باشد، که کار سختی نیست. این قانون ماست ولی 
نتفلیکس گفت نه، این قانون ما نیست، به همین دلیل 

آنها به ونیز می روند، اما در کن حضور ندارند.
وی افــزود: البتــه، من نبایــد درباره نظــرات فینچر 
قضاوت کنم. او می خواهد تنها کار کند و بی ســروصدا 
فیلم هایش را برای پلتفرم ها بســازد. امــا این دنیای 
متفاوتی اســت و ما دلتنگ او هستیم. ما می خواهیم او 

به دنیای ما بازگردد.

چهره

خریدار   دیدن نام یک بازیگر در لیســت 
کارگردانان بخش نگاه نو جشــنواره فجر، 
یکی از نکات جالب توجه بــرای مخاطبان 
و دیگر فیلمســازان اســت. بازیگرانی که با 
بررســی کارنامه هنری شان، می بینیم پس 
از تجربه کارگردانی، حرفــه بازیگری را رها 
نکردند و حتی بعضی از آنها بیش از پیش، به 

فعالیت مقابل دوربین روی آوردند.
حرفه ســینما حرفه انعطاف پذیری است؛ 
چراکه به واســطه حضور در صحنه و کسب 
تجربه می توان بین مشاغل مختلف ارتباط 
خوبی برقرار کرد و بدون تغییر حرفه اصلی 
در حرفه مشــابه مشــغول به کار شد. این 
انعطاف باعث شده عده ای از بازیگران پس 
از مدتی به کارگردانی فیلــم روی بیاورند. 
اتفاقی که یا آنها را بــه کارگردانی رهنمون 
کرده یــا باعث فعالیــت بیشــتر در حرفه 

بازیگری می شود.
هومن ســیدی از آن کارگردان هایی است 
که تنها ۶ ســال پــس از شــروع بازیگری 
حرفــه کارگردانــی را تجربه کــرد. آفریقا 
اولین فیلم ســیدی در مقام کارگردانی بود 
که برخلاف اغلــب آثار بعدی کــه در مقام 
بازیگر و کارگردان حضور داشــت در این اثر 
ایفای نقش کرد و پشت دوربین کارگردانی 

نشست.
ســیدی برای اولیــن فیلم خــود در مقام 
کارگردانی سیرغ بلورین بهترین کارگردانی 
را نیز دریافــت کرد. این کارگــردان بعدتر 
بازیگری را همزمــان بــا کارگردانی ادامه 
داد و این حرفه باعث نشــد که او از بازیگری 
دست بکشد. فیلم های ســیزده، اعترافات 
ذهن خطرناک من، خشم و هیاهو، مغزهای 
کوچک زنــگ زده و جنگ حهانی ســوم از 

دیگر آثار او در سینما هستند.
یکــی از دو بازیگــر زن این لیســت که به 
کارگردانی روی آورده، نیکی کریمی است. 
کریمی تا کنــون پنج فیلــم را کارگردانی 
کرده و اولین تجربه او ۱۶ سال پس از شروع 
حرفه بازیگــری رقم خورده اســت. نیکی 
کریمی که با فیلم عروس در سینمای ایران 
به طور جدی شناخته شد در میان سال های 
فعالیت بازیگری به کارگردانی نیز پرداخت.

اولین ســاخته بلند او یک شــب است که 
کریمی در آن ایفای نقش نکرد. یک شــب، 
شیفت شب، سوت پایان و آتابای دیگر فیلم 

های او در مقام کارگردان هستند.
از جملــه بازیگرانــی کــه بــه کارگردانی 

روی آورد و بیشــتر از ســینما با تلویزیون 
شــناخته شــد، رضا عطاران بود. عطاران 
که کارگردانی تلویزیونی را با ســریال های 
کوچه اقاقیا، خانه به دوش، متهم گریخت و 
... تجربه کرده بود در سال ۹۰ با فیلم خوابم 
میاد در جشــنواره فجر حضــور پیدا کرد و 
ســیمرغ بلورین بهترین کارگردانی بخش 

نگاه نو را هم دریافت کرد.
عطاران بر خلاف ســیدی در فیلم اول خود 
به عنوان بازیگر حضور داشــت و در ســال 
های بعد در کنار حرفــه بازیگری، کمابیش 
کارگردانی را هــم ادامــه داد. ردکارپت و 
دراکولا دو فیلم دیگری هستند که عطاران 

کارگردانی کرده است.
رامبد جوان کارگردانی تلویزیون و ســینما 
را با فاصلــه کمی تجربــه کــرد. او پس از 
شــروع حرفه بازیگری در سال ۷۳، سریال 
گمشــگته را ۶ ســال بعد بــرای تلویزیون 
ساخت. این تجربه ای شد تا جوان اسپاگتی 
در ۸ دقیقه را در ســینما کارگردانی کند و 
ســیمرغ بلورین بهترین فیلم جشــنواره 
کودک و نوجوان را نیز از آن خود کند. جوان 
نیز از بازیگرانی بود که اغلــب در آثاری که 

کارگردانی کرده ایفای نقش کرده است.
اسپاگتی در هشــت دقیقه، پسر آدم دختر 
حــوا و قانون مورفی از ســینما و نشــانی، 
مســافران و توطئه فامیلی از ســریال های 
تلویزیونی از این دســت هســتند. کمدی 

زودپز جدیدترین ساخته رامبد جوان است 
که به جشنواره چهل و دوم فجر نرسید.

شــاید پرکارتریــن بازیگر این لیســت در 
کارگردانی تلویزیون ســعید آقاخانی باشد. 
بازیگری کــه وزنــه فعالیت هایش جلوی 
دوربین به زمــان هایی که پشــت آن قرار 

گرفته سنگینی می کند.
آقاخانــی ســریال هــای بســیاری را در 
تلویزیون کارگردانی کرده که زن بابا، راه در 
رو، نقطه ســر خط، خروس و... تنها بخشی 
از آن هاســت. لامپ ۱۰۰ تنها فیلمی است 
که آقاخانــی در ســینما کارگردانی کرده 
اســت. کارگردانی ۴ فصل از سریال نون خ 
در ۴ ســال اخیر همچنان به حضور پررنگ 
آقاخانــی در کارگردانی تلوزیــون تاکید 

می کند.
کارگــردان مجموعه های ترش و شــیرین 
و مــوج و صخره تنهــا دو بــار در تلویزیون 
کارگردانی کرد. مجید صالحی در سینما نیز 
مقابل دوربین را به نشستن بر روی صندلی 
کارگردانــی ترجیح داده و به جــز فیلم زیر 
نظر فیلم دیگری را در ســینما کارگردانی 

نکرده است.
یکی دیگــر از مجموعه بازیگران ســاعت 
خوش کــه بعدتر به کارگردانــی روی آورد 
جواد رضویان اســت. او که همچون سعید 
آقاخانی وزنه فعالیــت کارنامه کاری اش به 
سمت تلویزیون اســت به جز زهرمار فیلم 

دیگری نســاخته که در جشنوراه فیلم فجر 
حضور داشته باشد. زهرمار در جشنوراه ۳۷ 
ام تنهــا فیلم کمدی بود که با اســتقبالی از 

سوی هیات داوران نیز مواجه نشد.
جواد رضویان حدودا ده سال پس از حضور 
در عرصــه بازیگــری، ارث بابــام را برای 
تلویزیون ســاخت و وارد کارگردانی شــد. 
قرارگاه مسکونی، کســی خوابه، مهمانان 
ویژه و صفر بیست و یک دیگر آثاری هستند 

که رضویان کارگردانی کرده است.
کارگردان ســریال ســاختمان پزشــکان 
بازیگری را از جُنگ ۷۷ آغاز کرد. ســروش 
صحت سیر تجربه کارگردانی را از تلویزیون 
بعد ســینما و بعــد نمایــش خانگی طی 
می کند. پیش از سال ۸۶ و سریال چارخونه 
که اولین تجربه کارگردانی او بود، ۱۰ سال 

به بازیگری مشغول بود.
مجری برنامه کتاب باز کــه علاوه بر این دو 
حرفه در نویســندگی نیز مخاطبان زیادی 
را با خود همــراه کرده، بــا کارگردانی تنها 
دو فیلم ســینمایی حضور خود را بیشتر در 
بازیگری ســینما تثبیــت می کند. صحت 
بیش از فیلم ســینمایی، سریال کارگردانی 
کرده که اخیرا مگه تمــوم عمر چند بهاره از 

کارهای او بود.
پســر نوجوان حاج کاظــم را احتمالا همه 
آن هایی که آژانس شیشــه ای را دیده اند، 
به یاد دارند. نقشــی که آن را بهروز شعیبی 

۱۸ ساله بازی می کرد. شعیبی از بازیگرانی 
است که با کارگردانی یک فیلم سینمایی در 
مقام کارگردان مطرح شد. دهلیز نخستین 
ساخته اوست که توانست از رضا عطاران در 

یک نقش جدی بازی بگیرد.
شــعیبی پس از دهلیز که در جشنواره فجر 
نیز ســیمرغ بلورین بهترین فیلم نگاه نو را 
دریافت کرد به ســراغ کارگردانی تلویزیون 
نیز رفت و سریال پرده نشــین، گلشیفته و 
روز بلوا دیگر سریال هایی است که شعیبی 
در کنار فیلــم های ســینمایی کارگردانی 
کرده است. شعیبی امسال با فیلم آغوش باز 

در جشنواره فیلم فجر حضور دارد.
فرامــرز قریبیان ۲۰ ســال پس از شــروع 
بازیگــری، اولین فیلم خــود را کارگردانی 
کرد. جدال در تاســوکی در سال ۶۵ توسط 
او خلق شد و جزو ۴ فیلمی است که قریبیان 
کارگردانی کرده است. قریبیان نیز بازیگری 
را به کارگردانی ارجح دانســته و جز قانون، 
چشمهایش و گناهکاران که آخرین اثر او در 

مقام کارگردان محسوب می شود.
در این لیســت بازیگــران دیگری همچون 
شــهاب حســینی، علــی مصفــا، مهران 
مدیری، پیمان معادی، مانی حقیقی ستاره 
اسکندری افشین هاشمی، مجید مظفری، 
سید جواد هاشمی، پولاد کیمیایی نیز قرار 
می گیرند. بازیگرانی که با بررســی کارنامه 
هنریشــان می بینیم کــه پــس از تجربه 
کارگردانی، حرفــه بازیگری را رها نکردند و 
حتی بعضی از آنان بیش از پیش به فعالیت 

مقابل دوربین روی آوردند.
امسال و در چهل ودومین جشــنواره فیلم 
فجر نیــز بازیگری بــه این لیســت اضافه 
می شود که در ســال های اخیر ورود جدی 
تری به ایفای نقش های جدی و غیرکمدی 
داشــته و حالا نیز با کارگردانــی یک فیلم 
اجتماعی که رگــه های کمــدی نیز دارد 
برآیند حرفــه بازیگری خــود در تمام این 

سال ها را جلوی دوربین می آورد.
جواد عزتــی چندین بار بــرای بازیگری در 
جشــنواره فیلم فجر نامزد دریافت سیمرغ 
بلورین شــده اما هنوز ســیمرغی دریافت 
نکرده است. وی امسال با فیلم تمساح خونی 
از کنجکاوی برانگیزترین کارگردانان بخش 
نگاه نو جشنواره امسال اســت که باید دید 
پس از دریافت بازخورد و اکــران این فیلم، 
چه مســیری را برای ادامه کارگردانی پیش 

می گیرد.

دلتنگ فینچر هستیم

تهیه کننده فیلم ظاهر:

قصه ظاهر مربوط به یک جغرافیای خاص نیست
خریدار   تهیــه کننده فیلم ســینمایی 
ظاهر گفــت: قصه این فیلــم مربوط به یک 
جغرافیای خاص نیســت و قطعا دنیا چنین 

مدافعانی خواهد داشت.
فیلم سینمایی »ظاهر« چهارمین و آخرین 
فیلمی بود که در ســاعات پایانی پنجشنبه 
-۱۲ بهمن - در روز نخســت جشنواره در 
برج میلاد اکران شــد و نشست خبری آن با 
حضور حسین عامری کارگردان، محمدرضا 
کریمی صارمی تهیه کننده، نسیم باستانی 
نویسنده، هادی شلالوند مدیر فیلمبرداری، 
علیرضا نیکو لعل صداگذار، حامد محمودی 
بازیگر، کیمیا زارعی بازیگر و مریم معینی و 

اهالی رسانه برگزار شد.
محمدرضا کریمی صارمــی در ابتدای این 
نشســت گفت: ممنونم که لطف کردید و تا 
این ساعت حضور داشتید. سینما به حمایت 
و نگاه جدید نیاز دارد و این تصور را داشــتم 
که اگر سینما سی نما دارد یکی از آن ساده، 

روان و ارزشی بودن آن است.
صارمی گفت: امروز احســاس می کنیم از 
این مدل ســینما فاصلــه گرفته ایم. تهیه 
کننده ای در جایــی از من پرســید »چرا 
این مســیر را برای ســینمای خود انتخاب 
کرده ای؟ « کانون به عنــوان تولید کننده 
پیشرو است و معتقد اســت چنین فعالیت 
هایی و این ادبیات ضرورت سینماست. قصه 
این فیلم مربوط به یــک جغرافیای خاص 
نیست و قطعا دنیا چنین مدافعینی خواهد 

داشــت. قصه فراز و فرودهایی دارد و مسیر 
آنقدر خوب است که منحنی خوبی در فراز 

و فرود فیلم طی شده است.
کریمــی صارمی در پاســخ بــه تولیدات و 
کم کاری کانون پرورش فکری گفت: شاید 
ما نتوانســتیم خوب خود را معرفی کنیم. 
»بچه زرنگ« به عنوان پرفروش ترین فیلم 
کودک، باغ کیانوش به عنوان فیلم بعدی ما، 
»یدو« و »در آغوش درخت« آثار و تولیدات 
کانون بودند و شاید این اسامی کارگردان ها، 

نام آشناهای سال های بعد ما باشند.
کریمی صارمی درباره اینکــه این فیلم چه 
مناســبتی با کانون پرورش فکــری دارد و 
اینکه برای بچه ها بدآمــوزی دارد توضیح 
داد: دلیل ورود کانون بــه حمایت از چنین 
فیلمی شــرافت موضوعی است. این چیزی 
که شما مطرح می کنید سلایق فردی است. 

این فیلم جز عزت نفس چیزی دارد؟
حســین عامری کارگردان فیلم بیان کرد: 
درخواســت می کنم یک دقیقه ایســتاده 
ســکوت کنیم به یاد ظاهرهایی که رفتند تا 
ما باشیم و کسانی که در گمنامی رفتند تا ما 

اینجا باشیم.
وی ادامــه داد: از همه دوســتان که در این 
کار زحمت کشیدند تشکر میکنم. حمایت 
آقای مجیدی و دلپاک خیلی کمک کننده 
بود. آقای کریمی صارمی که اعتماد کردند 
و خوشحالم در پشــت کارم جایی است که 

فیلمسازهای بزرگ در آنجا کار داشته اند.

عامری دربــاره حضور مجیــد مجیدی در 
فیلم گفت: عده ای هستند که با نفس شان 
تغییر ایجاد می کنند. مجیدی در این فیلم 

بسیار تاثیر و نقش داشتند.
نسیم باستانی نویسنده این اثر در ادامه این 
نشست گفت: شــاید به زعم بعضی ها زمان 
چنین فیلم ها و داستان هایی گذشته باشد 
ولی نمی شــود این را کتمان کــرد که عده 
ای بودند، رفتنــد تا ما اینجا باشــیم. البته 
بیشترین کار را همسرم به عنوان کارگردان 

داشته اند.
حامد محمودی بازیگر ایــن فیلم در ادامه 
نشست درباره چالش های خود در این فیلم 
گفت: من دیر به پروژه اضافه شدم و فرصت 
تحلیل زیادی وجود نداشــت امــا با آقای 
عامری جلسه ای داشــتیم و درباره بن مایه 

فیلم و کاراکتر صحبت کردیم.
مریم معینی در این نشســت ضمن تشکر 
از تمام دســت اندرکاران فیلــم گفت: فیلم 
یک پروژه بسیار ســخت بود و خداراشاکرم 
که همه چیز به خوبی پیــش رفت. به آقای 
عامری هم گفتم که شــما خیلی خوب بلد 

هستید از بازیگر بازی بگیرید.
کیمیــا زارعی بازیگــر این فیلــم در ادامه 
بیان کرد: این فیلم اولین تجربه ســینمایی 
من بود و عجیب وارد پروژه شــدم. از آقای 
عامری بابت اعتمادشــان سپاسگزارم. این 
فیلم حال و هوای عجیبی داشــت و امشب 

که اینجا هستم بسیار خوشحال هستم.

هادی شلالوند مدیر فیلمبرداری این فیلم 
گفت: سه روز به شــروع فیلم مانده بود که 
من به فیلم اضافه شــدم در جایی که جامعه 
پر از خبرهای بــد بود و مــن وارد طبیعت 
شــدم و حال دلم در آنجا خوب بود و سعی 
کردم از نقاشــی های خداوند تصویر بسازم. 
تلاش شــد از قاب های ثابت کمک بگیریم 
تا اتفاق را پیش ببریم. هر لحظه احســاس 
می کردم خــدا در تک تــک پلان ها به من 
کمک می کند و واقعا اتفاقات پشت سر هم 

چیده میشد.
وی ادامه داد: هرچند تدابیری برای قاب ها 
انجام میشد اما خداراشکر اتفاقات در لحظه 
پیش می آمد. به نوبه خودم تمام تلاشــم را 

کردم که بهترین اتفاقات را رقم بزنم و حتی 
در پلان های ثابت صد در صــد توان خود را 
بگذارم.علیرضا نیکو لعل صداگذار این فیلم 
در بخش دیگر این نشست خبری بیان کرد: 
درباره این شکل کار باید خیلی مواظب بود 
زیرا اتمسفر کار باید در راستای قصه و هدف 
آن باشد. شاید حتی یک افکت بی ربط منجر 
به این می شــود که بیننــده از فضای قصه 
دور شود. به همین دلیل اســت که باید در 
این ژانرها بســیار مراقبت کرد. جای آقای 
دل پاک هم بسیار خالی است که او به عنوان 
اســتاد با دقت نظری که داشتند نگذاشتند 
چیزی خلاف قصه باشد تا مخاطب را اذیت 

کند.
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 پیشکسوت باشــگاه اســتقلال با بیان اینکه خطیر به 
وعده هایش عمــل نکرده، گفت: طرحــی که مد نظر 
مدیران باشــگاه بود در نیم فصل اول شکست خورد و 

نکونام به کارش ادامه داد و صدرنشین شد.
محمد نوری با ابراز تاسف از شرایطی که برای استقلال 
به وجود آمده اســت گفــت: اتفاقــات ناراحت کننده 
ابتدای فصــل تکرار شــده و عمل نکردن باشــگاه به 
تعهداتش باعث عصبانیت و ناراحتی نکونام شــده که 

اصلا اتفاق خوبی نیست.

پروژه استعفای نکونام شکست خورد
وی ادامــه داد: از ابتدای فصل کــم کاری و عدم انجام 
خواســته های ســرمربی شــکل گرفت تــا نکونام را 
مجبور به اســتعفا و کنار رفتن کنند اما جواد با حمایت 
هواداران و همت بازیکنان ایســتاد و صدرنشین شد. 
متاســفانه مدیرعامل باشــگاه بدون آن کــه عملکرد 
مثبتی داشــته باشــد مدام حرف های غیرواقعی زد و 

به وعــده هایی که داده بود عمــل نکرد. آنها 
دنبال این هستند با ایجاد حاشیه و اختلاف 
شرایط را برای نکونام ســخت کنند که این 

پروژه تا به امروز شکست خورده است.

اختلاف خطیر و نکونام  پایانی ندارد
پیشکسوت باشــگاه اســتقلال در پاسخ به 

این پرســش که آیا مدیر عامل و سرمربی استقلال می 
توانند به همکاری با یکدیگر ادامه دهند گفت: اختلاف 
بوجود آمده بیشتر به تیم ضربه می زند و این استقلال 
اســت که به حاشــیه می رود. آقایان دوســت ندارند 
اســتقلال با نکونام موفق شــود. خطیر کارنامه خوبی 
در اســتقلال ندارد و از زمان حضورش در اســتقلال 
فقط حرف زده اما عملکرد مثبتی نداشــته و بیشــتر 
کارهایش نمایشی اســت. خطیر راه خوبی را در پیش 
نگرفته و عجیب است که وزارت ورزش هم در خصوص 
این مشکلات که هر روز بیشتر می شود ورود نمی کند.

هیات مدیره استقلال خنثی است
وی در خصــوص ســکوت هیــات مدیــره 
استقلال و نقش تاثیرگذار آقا محمدی تاکید 
کرد: متاسفانه اعضای هیات مدیره استقلال 
خنثی هستند و اصلا تلاشی برای موفقیت و 

حل مشکلات ندارند.
 آنها باید با برگزاری جلســات متعدد و حل 

مشکلات آرامش را به استقلال باز گردانند. 
در خصوص حضــور آقا محمــدی هم بایــد بگویم او 
سالها در اســتقلال بوده و تجربیات زیادی دارد اما در 
حال حاضر چون به تازگی به جمع مدیران اســتقلال 
پیوســته نمی توان انتظار زیادی از او داشت. امیدوارم 
هیات مدیره هرچه زودتر نســبت به حــل اختلافات 

ورود کند تا استقلال بیش از این آسیب نبیند.
وی در خصوص بیانیه نویسی باشــگاه علیه سرمربی 
گفت: تا بــه حال ندیده بــودم که مدیران باشــگاه به 
جای کمک به ســرمربی علیه او بیانیه بنویسند کاری 

که فقط از مدیران اســتقلال بر می آید. خطیر به جای 
حل مشکلات، حاشیه ســازی می کند و ضعف هایش 
را با ساخت حاشــیه برای تیم می خواهد پنهان کند. 
هواداران دیگر به او اعتماد ندارنــد و مقابل او خواهند 

ایستاد.

آینده استقلال مبهم است
نوری در پاسخ به این پرســش که آینده استقلال 
را چطور می بینید گفت: اگر ایــن روند ادامه پیدا 
کند روزهای روشنی در اســتقلال وجود نخواهد 

داشت. 
اختلافات اگر ادامه پیدا کند نیم فصــل دوم آبی ها به 

هدف خود نخواهند رسید. 
با توجه به شرایط موجود یک نفر باید استقلال را ترک 
کند. کسی که کم کاری کرده، با هواداران صادق نبوده، 
در جذب بازیکن کوتاهــی کــرده و در مجموع مورد 

اعتماد هواداران استقلال نیست.

پیشکســوت دوومیدانی کشــورمان معتقد است در 
آینده ای نزدیک افرادی کــه منتقد فعلی انتخاب نایب 
رییس بانوان هستند، به حامیان فدراسیون دوومیدانی 

تبدیل خواهند شد.
تیمورغیاثی درخصوص کیفیت مسابقات دوومیدانی 

داخل سالن قهرمانی باشــگاه های کشور و حواشی رخ 
داده در این رقابت ها گفت: خوشــبختانه مسابقات به 
خوبی برگزار شــد و نتایج خوبی را هم در این رقابت ها 
از برخی ملی پوشان شاهد بودیم. فدراسیون این روزها 
واقعا تلاش زیادی دارد تا بتواند مشــکلات را برطرف 

کند تا این رشته روزهای خوبی را در آستانه بازی های 
المپیک تجربه کند.

مدیر ســابق تیم های ملی در واکنش بــه انتخاب زهرا 
محمودوند )مجری تلویزیون( بــه عنوان نایب رییس 
بانوان فدراســیون دوومیدانی هم گفــت: محمودوند 

یک فرد تحصیل کرده و فعال در رشــته دوومیدانی و 
ورزش بانوان است. انتقادهایی که به انتخاب او می شود 
را قبول ندارم. مطمئن باشید همان  افرادی که حالا از او 
انتقاد می کنند در آینده نزدیک حامی او و حتی حامی 

فدراسیون دوومیدانی خواهند بود.

استقلال

دوومیدانی

سپهر ســتاری  تیم ملی ایران در آستانه 
بازی با ژاپن با چند مشــکل بــزرگ مواجه 

است.
 تیم ملی ایران چهارشنبه شب در یک بازی 
سخت و نفس گیر مقابل ســوریه پیروز شد 
و به مرحله یک چهارم نهایــی راه یافت. کار 
تیم ملی مقابل ســوریه درحالی گره خورد 
که پیش از بازی همــه انتظار یک برد پرگل 
را داشتند ولی فرصت ســوزی مهاجمان و 
اشــتباهات خط دفاعی باعث شــد برتری 
ایران از بین برود و در ادامــه اخراج طارمی 
شــاگردان قلعه نویی را در خطــر حذف از 
مســابقات هم قرار داد. با وجود اتفاقات اما 
تیم ملی در ضربات پنالتی پیروز شــد و به 
یک چهارم نهایی راه یافــت. جایی که باید 
به مصاف ژاپــن برود که با پیــروزی مقابل 
بحرین به راحتی به جمع ۸ تیم برتر رسیده 
و یکی از مدعیان جدی قهرمانی محســوب 

می شود.
امیر قلعه نویی، سرمربی تیم ملی در آستانه 
دیدار با ژاپن بــا ۳ چالش بــزرگ و جدی 
مواجه است و باید دید چگونه می تواند این 

مسائل را مدیریت کند.

غیبت مهدی طارمی در خط حمله
بدون شــک غیبت مهدی طارمی در با ژاپن 
یک خلاء بزرگ در ترکیب تیم ملی اســت 
و امیر قلعه نویی کار ســختی برای پر کردن 
جای خالی ستاره ایرانی پورتو دارد. طارمی 
پس از درخشــش در بازی امــارات، مقابل 
ســوریه هم بــرای ایــران گل زد و در فرم 
بســیار خوبی قرار داشت ولی با ۲ کارت زرد 
بدموقع دیدار مهم مقابل ژاپن را از دســت 
داد تا سرنوشت ســال ۲۰۱۹ دوباره برای او 
تکرار شود. تیم ملی در دوره قبلی هم بدون 
حضــور طارمی به مصاف ژاپــن رفت و یک 

شکست تلخ را تجربه کرد.

مهــدی طارمــی در چند ســال اخیر زوج 
فوق العاده ای با ســردار آزمون ســاخته و 
این ۲ نفر بــا همکاری یکدیگر سرنوشــت 
بازی های بــزرگ و مهمی را به ســود ایران 
تغییر داده اند. حالا آزمــون در بازی با ژاپن 
زوج محبوبش را کنار خود نــدارد و باید به 
تنهایی در خط حمله قرار بگیرد. او در بازی 
با امارات عملکرد فوق العاده ای داشــت ولی 
جلوی ســوریه خوب کار نکــرد و تعویض 
هم شــد. قلعه نویی روی نیمکت مهره های 
هجومی بسیار خوبی در اختیار دارد و دست 
او برای هر نــوع تاکتیکی بــاز خواهد بود. 
ســرمربی تیم ملی می تواند به جای طارمی 
از نفراتی چون کریم انصاری فرد یا شــهریار 
مغانلو بازی بگیرد یا اینکه با سیستم ۳-۳-

۴ وارد زمین شود تا ســردار تک مهاجم تیم 
ملی باشد و قدوس کمی جلوتر قرار بگیرد و 

به عنوان هافبک هجومی انجام وظیفه کند. 
در این صورت امید ابراهیمی شانس زیادی 
برای حضور در ترکیب اصلــی و بازی کنار 

سعید عزت اللهی خواهد داشت.

48 ساعت فرصت برای ریکاوری!
این همــه از عجایــب فوتبال آسیاســت 
که ایــران و ژاپن بــرای دیدار شــنبه تنها 
۲ روز فرصت اســتراحت دارند و عملا حتی 
نمی توانند یک جلســه تمرینی ســنگین 
برگزار کنند. این ۲ تیم روز چهارشــنبه در 
مرحله یک هشــتم نهایی مقابل ســوریه و 
بحرین بــه میدان رفتند و حالا باید شــنبه 
با خســتگی زیــاد مقابل هم بــازی کنند. 
موضوعی که نشان می دهد AFC در بحث 
برنامه ریزی مسابقات اشتباه بزرگی مرتکب 
شــده و این تصمیم قطعا روی کیفیت بازی 

تاثیر خواهد گذاشت. از طرفی ایران با توجه 
به اینکه مقابل ســوریه بیــش از ۳۰ دقیقه 
۱۰ نفره بازی کرده و استراحت کمتری هم 
نسبت به ژاپن داشته، شــرایط سخت تری 
خواهد داشــت. قلعه نویی کار سختی برای 
ریکاوری بازیکنانــش دارد و باید چگونه از 
پس از چالش برخواهد آمد. به خصوص که 
میانگین ســنی تیم ملی هم از حریف بالاتر 
است.ایران و ژاپن درحالی با استراحت ۴۸ 
ساعته پا به این مسابقه می گذارند که برای 
دیدارهای مرحله یک هشتم نهایی هرکدام 
به ترتیــب ۸ و ۷ روز فرصت داشــتند. نکته 
عجیب در خصوص برنامه ریزی AFC این 
است که مثلا در بازی استرالیا و کره جنوبی 
هم این ۲ تیم با شــرایط متفاوتی به زمین 
خواهند رفــت. اســترالیا پــس از برتری 
مقابل اندونزی ۴ روز اســتراحت کرده ولی 

کره جنوبی بعد از بازی سنگین با عربستان 
مثل ایران و ژاپن تنها ۲ روز فرصت ریکاوری 
داشته اســت. در میان دیگیر تیم های این 
مرحلــه تاجیکســتان ۴، اردن ۳، قطر۴ و 
ازبکســتان ۳ روز فرصت داشتند و بدترین 
شــرایط ممکن نصیب ۳ تیم ایران، ژاپن و 

کره جنوبی شده است.

 خط دفاعی متزلزل مقابل 
ستاره های ژاپنی

تیم ملی ایران از زمان حضور امیر قلعه نویی 
شرایط بســیار خوبی در خط حمله داشته و 
به خصوص ســردار آزمون و مهدی طارمی 
گل های زیادی زیر نظر او به ثمر رسانده اند. 
در طرف مقابل اما خــط دفاعی تیم ملی در 
چند بازی اخیر عملکرد مطمئنی نداشــته 
و نگران کننــده ظاهر شــده اســت. زوج 
دفاعــی تیم ملــی از ابتــدای تورنمنت به 
دلیــل محرومیت و مصدومیــت بازیکنان 
تغییرات زیادی داشــته و ۴ بازیکن در قلب 
خط دفاعی فرصت بــازی پیدا کرده اند ولی 
هیچ کدام از زوج ها نتوانســتند خیال کادر 
فنی را راحت کنند.البتــه این بحث فقط به 
نفرات دفاعی مربوط نیســت و تیم ملی در 
مجموع دفــاع تیمی عملکرد درخشــانی 
نداشــته و این موضوع در آســتانه بازی با 
ژاپن بــه یک نگرانــی بزرگ تبدیل شــده 
اســت. در بازی با ژاپن به احتمال زیاد زوج 
محمد حســین کنعانی زادگان و شــجاع 
خلیل زاده مورد استفاده قرار خواهد گرفت 
و روزبه چشــمی و ســامان فلاح هم روی 
نیمکت منتظر فرصت خواهنــد بود. البته 
بدشانســی بزرگ کادر فنــی مصدومیت 
شدید مرتضی پورعلی گنجی قبل از شروع 
جام و مصدومیت مجید حسینی در مرحله 
گروهی بود که به نوعی دســت قلعه نویی را 

هم در این قسمت خالی کرده است.

ح استعفای نکونام در استقلال شکست خورد نوری:طر

ودی حامی فدراسیون دوومیدانی خواهند شد غیاثی:منتقدان به ز

در جستجوی اولین گل برابر ژاپن؛ این طلسم را بشکن!
خریدار  تیم ملی در جام ملت های آســیا 
تاکنون موفق بــه گلزنی برابر ژاپن نشــده 

است.
تیم ملی در بازی حساس مرحله یک چهارم 
نهایی مقابل تیم ملی ژاپــن قرار می گیرد. 
ایــن دو تیم در شــرایطی بــرای پنجمین 
بار مقابل هــم قرار می گیرند کــه ایران در 
۴ رویارویی قبلــی موفق به گلزنی نشــده 
اســت. ژاپن تنها تیمی است که ایران بیش 
از یک بار در جام ملت های آســیا با آن بازی 
کرده و به آن گل نزده است. ژاپن در ۴ بازی 
قبلی خود در این دوره کلین شــیت نداشته 
و این آمار، تیم ملی را امیدوار می ســازد تا 
این طلسم را بالاخره بشکند. به بهانه مصاف 
پیش روی دو تیم، دیدارهای گذشته ایران 
و ژاپن در جام ملت های آســیا مرور شــده 

است.

جام ملت های آسیا 1۹88، بی رمق 
و بدون گل

تیم ملی ژاپن برای نخســتین بــار در جام 
ملتهــای آســیا ۱۹۸۸ در این مســابقات 
شــرکت کرد و در همان دیدارهای نخست 
خــود در مرحله گروهــی برابر ایــران قرار 
گرفــت. این بــازی موقعیــت گل خاصی 

نداشــت و در پایان با تســاوی بدون گل به 
پایان رســید. تیم ملــی در آن دوره موفق 
به صعود از گروه خود شــد و عنوان سومی 
را کســب کرد و تیم ملی ژاپــن در در دور 

گروهی حذف شد.

جام ملت های آسیا 1۹۹2، آغاز 
 جاه طلبی های ژاپن با پایانی تلخ

 برای ایران
دیدار ایران با ژاپن در جام ملت های آســیا 
۱۹۹۲، یکــی از جنجالی ترین مســابقات 
تاریخ تیم ملی اســت. تیم ملــی ایران پس 
از قهرمانــی در بازیهای آســیایی ۱۹۹۰ 
بــه عنــوان مدعی اصلــی قهرمانــی پا به 
جام ملت های آســیا گذاشــت. از ســمت 
دیگــر از اوایل دهــه ۹۰ ژاپــن تصمیم به 
ســرمایه گذاری جدی و برنامه ریزی روی 
فوتبال کرد تا به عنوان قــدرت اول فوتبال 
آســیا و یکــی از تیم های صاحــب فوتبال 
جهان مطرح شــود. این تیم در گام نخست 
میزبانی جام ملت های آسیا ۱۹۹۲ را کسب 

کرد.
ایران و ژاپن باز هــم در مرحله گروهی برابر 
یکدیگر قرار گرفتند و باید در روز آخر با هم 
روبرو می شدند. شرایط گروه به گونه ای بود 

که تیم ملی با یک امتیــاز هم به مرحله بعد 
صعود می کرد ولی ژاپن حتمــاً باید در این 
بازی به پیروزی می رسید. تیم ملی در پایان 
نیمه اول با اخراج جمشید شاه محمدی ده 
نفره شــد تا نیمه دوم، کاملًا در لاک  دفاعی 
قــرار گیرد. مقاومــت تیم ملــی در دقایق 
پایانی سرانجام شکسته شــد و کازو یوشی 
میورا در دقیقــه ۸۸ دروازه ایران را باز کرد. 
بازیکنان تیم ملی معتقد به آفساید بودند و 
درگیری شدیدی بین بازیکنان ایران و داور 
بازی جمال الشریف رخ داد که این اتفاقات 
محرومیت طولانی مدت فرشــاد پیوس و 
مجتبی محرمی را به همراه داشت. ژاپن در 
این مســابقات برای اولین بار قهرمان آسیا 

شد.

جام ملت های آسیا 2004؛ تساوی 
بدون ریسک

ایران و ژاپن بــاز هم در بــازی آخر مرحله 
گروهی به دیدار هم رفتند. شرایط گروه به 
گونه ای بود که ژاپــن با ۲ پیروزی صعودش 
قطعی شده بود و تیم ملی هم با یک تساوی 
می توانســت به مرحله بعد راه یابد. چنین 
وضعیتی باعث شد تا دو تیم خود را به خطر 
نیاندازند و بازی با تساوی بدون گل به پایان 

رســید. ژاپن در این رقابت ها بــه قهرمانی 
رســید و تیم ملی هم به مقام ســوم دست 

یافت.
جام ملت های آسیا 201۹؛ لعنت 

به اعتراضی که بی موقع انجام شود
آخرین تقابل دو تیم، حســاس ترین مصاف 
ایران و ژاپــن در جام ملت های آســیا بود. 
ایران با ۵ پیروزی پیاپی و بدون گل خورده 
به عنوان مدعی جــدی قهرمانی در مرحله 

نیمه نهایی برابر ژاپن قرار گرفت. 
بازی در نیمه اول کاملًا متعادل و حساس 

دنبال شد ولی در اوایل نیمه دوم مدافعان 
ایران، با تصور اینکه بازی بــه دلیل اعلام 
خطــای بازیکنــان ایران متوقف شــده، 
جریــان بــازی را رها کــرده و بــه حالت 
اعتراض به ســمت داور رفتنــد و همین 
مســاله باعث شــد تا ژاپنی ها به سادگی 
دروازه ایران را باز کننــد. نظم دفاعی تیم 
ملی، پس از این گل غافلگیرکننده از بین 
رفت و ایــران ۲ گل دیگــر دریافت کرد تا 
سنگین ترین شکست ایران در تاریخ جام 

ملت های آسیا ثبت شود.

)2+2( ستاره چشم انتظار اعتماد قلعه نویی
طلسم نیمکت نشینی های جوانان تیمِ امیر 

شکسته می شود؟
۴ بازیکن حاضر در فهرســت تیم ملی ایران هنوز نتوانســته اند در جام 

ملت های آسیا ۲۰۲۳ فرصت بازی به دست آورند.
امیر قلعه نویی برای جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ تصمیم گرفت تا از هر ۲۶ 
سهمیه قانونی استفاده کند و فهرســت خود را در حالی تدوین کرد که 
در آن هم نام چهره های باتجربه و کهنه کار مانند امید ابراهیمی و کریم 
انصاری فرد نام شان به چشــم می آمد و هم اینکه جوانانی مانند سامان 
فلاح و آریا یوسفی در فهرست تیم حضور یافتند. حالا بعد از گذشت ۴ 
مسابقه، نگاهی به فهرست تیم ملی ایران نشان می دهد که ۲۲ بازیکن 
از ۲۶ بازیکن دعوت شده به اردوی ملی توانســته اند در جام ملت های 

آسیا ۲۰۲۳ فرصت بازی به دست آورند.
علیرضا بیرانوند، باثبات ترین بازیکن تیم ملی در جام ملت های آســیا 
۲۰۲۳ بــوده اما چهره های دیگری از جمله ســامان قــدوس، علیرضا 
جهانبخش، مهــدی قایدی و مهــدی طارمی هم به طــور ویژه مورد 
اعتمــاد کادرفنی قرار گرفته انــد. طبق قانون، قلعه نویی مجاز اســت 
برای هر مســابقه نام ۲۳ بازیکن را در فهرســت تیمش قرار بدهد که 
مصدومیت های ســریالی و محرومیت های به وجود آمده باعث شــد تا 
عملًا کادرفنی برای تدوین فهرســت ۲۳ نفره دســتِ بسته ای داشته 

باشد.

)2+1( بازیکنی که تماشاگر شدند
صادق محرمی در دیدار برابــر تیم ملی امــارات از ناحیه رباط صلیبی 
دچار آسیب دیدگی شد و همین مسئله سبب شــد تا او نتواند تا پایان 
جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ تیم ملی را همراهی کند؛ هر چند که از اردو 
خارج نشــده و از روی ســکوها نظاره گر عملکرد همبازیان خود است. 
مجید حسینی هم بعد از مصدومیتی که در دیدار برابر هنگ کنگ برای 
او به وجود آمد، دیگر نتوانســت به ترکیب تیم ملی بازگردد و حتی در 
صورت فینالیست شدن تیم ملی ایران هم او در دسترس کادرفنی دیگر 
نخواهد بود تا شمار بازیکنان در دســترس کادرفنی برای دوئل با ژاپن 
به عدد ۲۴ برسد. همچنین مهدی طارمی هم به دلیل محرومیت دیدار 
با ژاپن را از دست داده تا فهرســت ۲۳ نفره تیم ملی در غیاب محرمی و 

حسینیِ مصدوم و طارمیِ محروم چیده شود!

دروازه بانانی با حداقل شانس بازی!
حســین حســینی و پیام نیازمند دروازه بانان ذخیره تیم ملی ایران در 
جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ هســتند. با توجه به عملکرد بیرانوند، بعید 
به نظر می رســد که آن ها بتوانند شــانس حضور در ترکیب تیم ملی را 
به دســت آورند و مصدومیت و یا محرومیت احتمالــی می تواند باعث 

شکستن طلسم عدم حضورشان در ترکیب تیم ملی شود.
 

البته که در این صورت هم بعید به نظر می آید که هر ۲ بازیکن شــانس 
بازی در جام ملت های آسیا را به دست آورند تا احتمالاً در حسرت انجام 
بازی در جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ به کار خود در این تورنمنت پایان 

بدهند.

2 جوانِ تیم ملی در قطر پاگشا می شوند؟
سامان فلاح و آریا یوســفی دیگر بازیکنانی هستند که در این تورنمنت 
هنوز فرصت بازی به دست نیاورده اند. جالب آنکه در دیدار قبلی، شجاع 
خلیل زاده در چند نوبت دچار آسیب دیدگی شد اما کادرفنی تصمیم به 
تعویض او و به میدان فرستادن سامان فلاح نگرفت. ضمن آنکه به جای 
این مدافع میانی، روزبه چشــمی در پستی غیرتخصصی برابر سوریه به 
کار گرفته شد که این مسئله نشان می دهد فلاح برای حضور در ترکیب 
تیم ملــی، کار دشــواری را دارد و این احتمال وجــود دارد که او بدون 
انجام بازی برای تیم ملــی، به کار خود در جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ 
پایان بدهد.آریا یوســفی هم توانایی بازی چند پست مختلف از جمله 
دفاع راست وچپ و وینگر راست وچپ را در کارنامه خود دارد اما به نظر 
می رسد که قلعه نویی به دنبال استفاده از او در پست دفاع راست است. 
با توجه به مصدومیت صادق محرمی، یوسفی یک گام به سوی ترکیب 
اصلی نزدیک تر شــده اما با توجه به آمادگی فنی رامین رضاییان و البته 
تجربه بالای او، فعلًا قلعه نویی ریســک نکرده و فرصت بازی در اختیار 
آریا یوسفی قرار نداده اســت. باید دید در دوئل با ژاپن فرصت بازی در 
اختیار این ۲ مدافع جوان و یا احتمــالاً دروازه بانان ذخیره تیم ملی قرار 
خواهد گرفت یا قلعه نویی بار دیگــر به بازیکنانی که در دیدارهای قبلی 

فرصت بازی در اختیارشان قرار داده، اعتماد می کند.

علیرضا بیرانوند:
 هر کاری می کنیم تا مردم ایران را خوشحال کنیم

دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد در دیدار برابر ژاپن 
بتواند دروازه این تیم را بسته نگه دارد.

 تیم ملی فوتبال ایــران در مرحله یک نهایی نهایــی هجدهمین دوره 
رقابت های جام ملت های آســیا ساعت ۱۵ امروز شــنبه ۱۴ بهمن در 
ورزشگاه اجوکیشن سیتی شــهر دوحه به مصاف تیم ملی ژاپن خواهد 
رفت.علیرضا بیرانوند در نشست خبری قبل از این دیدار که امروز جمعه 
برگزار شــد گفت: خیلی خوشحالم رسانه کشــورهای دیگر هم اینجا 
هستند و همین نشان می دهد ما فردا چه بازی بزرگی را پیش رو داریم. 
فردا می توانست فینال باشد و حیف اســت یکی از این تیم های خیلی 
خوب زود به کشــور خود بازگردد. ژاپن تیم خیلی سرســختی است. 

بازیکنان خیلی بزرگی دارد که در لیگ های معتبر دنیا بازی می کنند.
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران ادامــه داد: ما هم برای این دیدار کاملا 
آماده هستیم. ریکاوری خیلی کمی داشــتیم. کمتر از ۷۲ ساعت بین 
دو بازی داریم که حتی مدت قانونی هم نرســیده است  فردا روز خیلی 
مهمی است. چون دعای ۸۰ تا ۹۰ میلیون ایرانی پشت سر ما هستند و 
می دانند هر کاری می کنیم تا آن ها را خوشحال کنیم.علیرضا بیرانوند 
ادامه داد: حالا دیگر اینها گذشــته اســت. به هر حال بازیکنان خیلی 
حرفه ای داریم. باید تمام تلاش خودمان را کنیم تا بتوانیم پس از بازی 

سخت ۱۲۰ دقیقه ای توانمندی لازم را کسب کنیم.

مفقودی
اصل پاسبورت متعلق به اقای امید نورزهی فرزند 
عبد الستار به شماره 154209680458مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد



استان

اهواز  -محمــد مجدم   رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
جنــدی شــاپور اهــواز گفــت: یــک بیمارســتان خیرســاز 
کنون در حــال تجهیز  ۶۴ تخت خوابی ســاخته شــد که ا
آن هســتیم و انشــالله طــی چنــد روز آینــده جایگزیــن 

بیمارستان راه زینب بندر امام خواهد شد.
کنون اولویت اول   محمد حسین سرمســت  اظهار کرد: ا
برای مردم ما حضور در انتخابات اســت، انشاالله رفتار و 
عملکرد ما مشوق هم وطنان برای شــرکت در انتخابات 
باشــد؛ ســعی کرده ایــم پروژه هایــی کــه جنبه ســازندگی 
دارد و مقدمــه خدمت رســانی هســتند را پیگیــری کرده 
و به نتیجه برســانیم یعنــی پروژه هایــی که آغاز شــده به 
انجــام برســانیم و آنهایــی که شــروع نشــده اســت را آغاز 

کنیم.
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی جنــدی شــاپور اهــواز 
گفــت: ســعی کرده ایــم در حــوزه بهداشــت و آمــوزش، 
همزمــان اقدامــات اصــاح فرایندها صــورت بگیــرد تا از 

زیرساخت ها نتیجه بهتری گرفته شود.
وی بیــان کــرد: حــدود ۶۰ پــروژه بهداشــتی، آموزشــی و 
درمانــی در حوزه هــای مختلــف آمــاده بهره بــرداری و 
یــا در شــرف بهره بــرداری هســتند کــه در دهــه فجــر بــه 
بهره برداری خواهند رســید و اعتبار ایــن پروژه ها بالغ بر 

۸۰۰ میلیارد تومان است.

رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی جنــدی شــاپور اهــواز 
اضافــه کــرد: ایــن پروژه هــا شــامل مرکــز جامع ســامت، 
خانه های بهداشت، پایگاه های سامت در شهرستان 
هــا و چنــد پایــگاه اورژانــس اســت. همچنیــن در حــوزه 
درمــان نیــز تعمیــرات و تجهیــزات دســتگاه هایــی مثل 

سی تی اسکن و شتاب دهنده نیز صورت گرفته است.

سرمســت بــا اشــاره بــه توســعه فضــا در حــوزه درمــان 
عنوان کــرد: بیمارســتان عامه کرمــی که ســال ها پیش 
تحویــل گرفته شــده بــود از ابتدای امســال مجــوز آن در 
گرفــت، همچنیــن ســاماندهی  اختیــار دانشــگاه قــرار 
پرســنل انجام شــد و ســعی کردیم خدمات رســانی بهتر 
و روان تــری را طــی یــک ســاله گذشــته داشــته باشــیم؛ 

همچنیــن یــک بیمارســتان خیرســاز ۶۴ تخــت خوابی 
کنــون در حــال تجهیــز آن هســتیم و  ســاخته شــد کــه ا
انشــالله طــی چنــد روز آینــده جایگزیــن بیمارســتان راه 

زینب بندر امام خواهد شد.
وی افــزود: در بخــش رفاهــی دانشــجویی نیــز تعمیــر و 
تجهیز خوابگاه هــای قدیمی صورت گرفت کــه از جمله 
آن می تــوان به بازســازی بخشــی از خوابگاه گلســتان در 
ســال گذشــته اشــاره کرد. همچنیــن بازســازی خوابگاه 
های صدف، بوستان و بخش دیگر گلســتان نیز امسال 
انجــام شــد کــه همــه مربــوط بــه بخــش خواهــران بوده 

است.
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی جنــدی شــاپور اهــواز 
گفــت: بــرای توســعه خوابگاهــی نیــز طــی یــک ســال 
گذشــته، ۲ خوابــگاه کــم اســتفاده و قدیمــی انقــاب و 
کردیــم و در اختیــار  را بــه ظرفیــت خوابگاهــی اضافــه 
دانشــجویان بیــن الملــل قــرار گرفــت. همچنیــن یــک 
خوابــگاه بــا ظرفیــت بــالای ۴۰۰ نفــر تــا پایــان امســال به 
مجمــوع خوابــگاه هــا اضافــه خواهــد شــد. سرمســت 
ادامــه داد: بــرای اینکــه جذبــه پذیــرش بیشــتری برای 
دانشــجویان در اســتان ایجــاد شــود یک اســتاد ســرا در 
منطقه امانیه پیش بینی شــده که مراحــل تملک آن در 

دست اجرا است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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همزمان با دهه فجر؛

وژه بزرگ  در برق منطقه ای غرب احداث   6 پر
و به بهره برداری می رسد

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   ۶ پــروژه بــزرگ شــرکت بــرق منطقــه ای 
غرب بــه ارزش ۴31 میلیــارد تومــان در دهه مبــارک فجر امســال  افتتاح 

می شود.
 ۶ پــروژه بــزرگ فــوق توزیــع و انتقــال صنعــت بــرق در غــرب کشــور  بــه 
ارزش۴31 میلیــارد تومــان در دهــه فجــر  افتتــاح می شــود.جعفر الفتی 
نیــا مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب در ایــن خصــوص گفــت: 
این پروژه ها در اســتان های کرمانشــاه و کردســتان و همزمــان در چهل 
و پنجمیــن ســالگرد پیــروزی شــکوهمند انقــاب اســامی افتتــاح و بــه 
بهره برداری می رســند.وی افزود: احداث پســت ســیار ۶3/۲۰ کیلوولت 
بانــه ۲، احــداث خــط ۶3کیلوولــت بانــه 1 بــه بانــه ۲، توســعه فیدرخانه 
پســت ســیار ۶3/۲۰کیلوولــت مریــوان ۲ شــامل چهــار دســتگاه فیــدر 
۲۰کیلوولت و 5/۴مگاوار خازن، توســعه پســت ۲3۰/۶3 کیلوولت بیجار 
شــامل دو فیدر برای شرکت فولاد کردســتان و یک فیدر برای خط بیجار 
به یاســوکند در اســتان کردســتان و توســعه پســت ۲3۰کیلوولت نیروگاه 
بیســتون بــرای صنایــع پتروشــیمی و افزایــش ظرفیــت پســت ۶3/۲۰ 
کیلوولت قصرشیرین در استان کرمانشــاه پروژه هایی هستند که افتتاح 
و به بهره برداری می شوند.الفتی نیا در پایان گفت: این پروژه ها با هدف 
ایجــاد زیرســاخت بــرای مشــترکین و متقاضیــان جدید در اســتان های 
کرمانشــاه و کردســتان ، رونق اقتصادی منطقه، ایجاد زیرساخت تامین 
بــرق صنایــع، افزایــش تولیــد و رونق اشــتغال بــه صــورت غیر مســتقیم، 
افزایــش قابلیت اطمینــان و تقویت شــبکه،کاهش تلفــات و جلوگیری از 

بروز خاموشی می توان عنوان کرد.
شــایان ذکر اســت این پروژه هــا با اعتبــاری بالــغ بــر ۴31 میلیــارد تومان 
توســط شــرکت برق منطقه ای غــرب احداث و آمــاده بهره برداری شــده 

اند.

 پنجاه و نهمین جلسه تولید و کاشت 
ح مردمی یک میلیارد درخت برگزار شد طر

خــرم آباد-فرزانه هداوند    جلســه ای به ریاســت نوبخت معــاون وزیر 
، بــا حضور  جهــاد و رییــس ســازمان منابــع طبیعــی و آبخیــزداری کشــور
مدیــران کل منابع طبیعی اســتان  ها در مــورد طرح مردمی کاشــت یک 
میلیــارد درخــت، وضعیــت نهالســتان های موجــود، میــزان نهال هــای 
تولیدی، محدودیت ها و موانع موجود به صورت وبیناری راس ســاعت 

۶:3۰ صبح برگزار شد.
طــرح مردمــی کاشــت یــک میلیــارد درخــت را ســازمان منابــع طبیعی و 
، به خاطر موقعیت جغرافیایی خشک و نیمه خشک  آبخیزداری کشــور
کوسیســتم های شــکننده و حســاس و همچنین قرار داشــتن  و وجــود ا
ایــران در زمره کشــورهای با پوشــش کم جنگل، شــروع کرده اســت، این 
طرح با حمایــت دولــت و پشــتیبانی وزارت جهاد کشــاورزی و مشــارکت 
گســترده بخش خصوصی، تشــکل های مردم نهاد و دوستداران و عاقه 

مندان به سرسبزی طبیعت در یک دوره چهار ساله انجام خواهد شد.
در این جلســه، لرســتان نیز با حضور و ریاست حســین میرزایی مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان لرســتان، معاونین، روســای ستادی 
و کارشناســان مربوط با طرح به صورت وبینار و همزمان با سراســر کشور 

شرکت کردند.

به مناسبت دهه  فجر اعلام شد؛

 بسته تشویقی آبفا البرز 
برای دارندگان انشعابات غیرمجاز

-ترنــم مظفــری   مدیــر عامــل شــرکت آبفــا اســتان البــرز گفــت:  البرز
دارندگان انشــعابات غیرمجــاز آب یا فاضــاب واقع در محــدوده قانونی 
شــهر یا روســتا در صــورت خوداظهــاری بــه مناســبت چهــل و پنجمین 
ســالگرد پیروزی انقاب تا پایــان 15 اســفند مهلت دارند تا از بســته های 

تشویقی بهره مند شوند.
کید براینکه مشترکان غیرمجاز آب در شهرهای   حمیدرضا نامداری با تا
اســتان شناســایی و به دســتگاه قضایــی معرفی می شــوند، گفــت: قطع 
انشــعاب و جریمه نقــدی در انتظار اســتفاده کننــدگان غیرمجــاز آب در 
شــهرهای ایــن اســتان اســت. نامــداری در ادامه گفــت: با هــدف ایجاد 
فرصت و حمایت از اقشــار مناطق کم برخوردار و یــا افرادی که در فرصت 
اعــام شــده تــا پایــان 15 اســفند 1۴۰۲ نســبت بــه خوداظهاری انشــعاب 
غیرمجــاز خود اقــدام کننــد، عــاوه براســتفاده از بســته های تشــویقی، 
می تواننــد هزینــه حــق انشــعاب را نیــز به صــورت اقســاط طبــق ضوابط 

اباغی به مدیران آبفا شهرهای استان پرداخت کنند.

در جلسه کارگروه فنی کمیسیون ماده ۵ صورت گرفت؛

 تعیین محلات مشمول بسته تشویقی 
و اصلاح ضوابط بافت فرسوده شهرقدس

شهرســتان قدس-کیایــی    جلســه کارگــروه فنــی کمیســیون مــاده 
5 بــا هــدف تصویــب محــات مشــمول بســته تشــویقی بافت فرســوده و 
ضوابط بومی ســازی شــده اباغیه شــورای عالــی شهرســازی و معماری 
درخصوص بســته تشــویقی کالبدی شهرســازانه بــه میزبانی شــهرداری 

قدس برگزار شد.
امیرعظیمی معاون شهرسازی و معماری شهرداری قدس درباره این 
جلســه که با حضور اعضای کمیته فنی کمیســیون ماده 5 استانداری 
تهــران و معــاون شهرســازی و معمــاری و رئیــس ســازمان عمــران و 
بازآفرینــی فضاهــای شــهری شــهرداری قــدس برگــزار گردید، گفــت: با 
توجه بــه اینکه شــهرقدس 3۴۷ هکتار بافــت فرســوده دارد که حدود 
کنند، احیای ایــن مناطق  نیمی از جمعیت شــهر در ایــن مناطق ســا
که از دغدغه های اصلی شــهردار محتــرم نیز می باشــد از اولویت های 
مدیریت شــهری بــوده و بر همیــن مبنا این جلســه از اهمیــت فراوانی 

برخوردار است.
وی افــزود: یکــی از راهکارهــای احیــای بافــت فرســوده ارائه بســته های 
تشــویقی به شــهروندان جهــت نوســازی بناهای فرســوده ایــن مناطق 
است که در همین راســتا جلســه امروز کارگروه فنی کمیســیون ماده 5 با 
هدف تصویب محات مشــمول بسته تشــویقی بافت فرسوده و ضوابط 
بومی سازی شده اباغیه شورای عالی شهرسازی و معماری درخصوص 

بسته تشویقی کالبدی شهرسازانه در شهر قدس برگزار شد.
عظیمــی تصریح کــرد: یکــی از خروجی های این جلســه تعییــن ناحیه ۲ 
منطقه یک و ناحیــه یک منطقــه ۲ شــهرداری قدس به عنــوان محات 
مشــمول بســته تشــویقی بافت فرســوده بود که پس از تصویب و اباغ به 

مرحله اجرا خواهد رسید.
معــاون شهرســازی و معماری شــهرداری قــدس اظهــار کــرد: همچنین 
اصاحاتــی در ضوابــط از جملــه پهنه بنــدی محــات بافــت فرســوده و 
کمبودهــای کاربری صــورت گرفت که این اصاحات توســط کمیســیون 

ماده 5 استانداری تهران تصویب و اباغ خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: اعضای کمیته فنی کمیســیون ماده 5 استانداری 
تهــران پــس از جلســه نیــز از محــات بافــت فرســوده شــهر و طرح هــای 

بازآفرینی این محات بازدید میدانی به عمل آوردند.

بوشــهر  -رضــا حیــدری   رحمــن دشــتی رئیــس پــارک علــم و فنــاوری 
خلیج فارس گفــت: 15۰ شــرکت و نمایندگان شــرکت  های خارجــی آخرین 
توانمنــدی و دســتاوردها و محصولات خــود را در حوزه صنعت نفــت، گاز و 

پتروشیمی در این نمایشگاه عرضه می کنند.
رحمــن دشــتی روز دوشــنبه در توضیــح ایــن خبــر بــا اشــاره بــه اســتقبال 
چشــم گیر از نمایشــگاه یاد شــده اظهار کــرد: پانزدهمین نمایشــگاه نفت، 
، پالایــش و  پتروشــیمی پــارس جنوبــی پانزدهــم بهمــن مــاه بــا حضــور  گاز
مســئولان کشــوری و اســتانی در منطقــه ویــژه اقتصــادی انــرژی پــارس 
گشــایش می یابــد. وی بیــان کــرد: در ایــن نمایشــگاه بیــش از 15۰ شــرکت 
 ، آخریــن تولیــدات و دســتاوردهای تخصصــی خــود در حــوزه نفــت، گاز

پالایش و پتروشیمی را در معرض دید عاقه مندان می گذارند.
دشتی افزود؛ برگزار کننده این نمایشگاه شــرکت آتی ساز فناوری می باشد 

که از شرکت های فناور مستقر در پارک علم و فناوری خلیج فارس است.
غفــوری مدیرعامل شــرکت فناور آتی ســاز فنــاوری برگزار کننده نمایشــگاه 

، پالایش و  پتروشــیمی  نیز اظهار داشــت: پانزدهمین نمایشــگاه نفــت، گاز
پارس جنوبی در محــل دائمی نمایشــگاه های پــارس در عســلویه میزبان 
بازدیدکننــدگان می شــود کــه زمــان برگــزاری آن نیــز 15 تــا 1۸ بهمــن مــاه از 

ساعت ۹ الی 1۷ پیش بینی شده است.
مدیرعامــل شــرکت آتی ســاز   فنــاوری اظهــار کــرد: با توجــه به ســطح بالای 
برگزاری این نمایشــگاه، پیــش بینی شــده بازدیدکنندگان قابــل توجهی از 
داخل کشــور و نمایندگان شــرکت های خارجــی در پانزدهمین نمایشــگاه 

، پالایش و  پتروشیمی پارس جنوبی حضور یابند. نفت، گاز
غفوری افــزود: بــا توجه بــه حمایت هــای شایســته و مطلــوب پــارک علم و 
فنــاوری خلیــج فــارس و منطقــه ویــژه اقتصــادی انــرژی پــارس و حمایــت 
شــرکت پتروشــیمی پارس، تمهیــدات لازم بــرای برپایــی هر چه باشــکوه تر 

نمایشگاه در دهه مبارک فجر پیش بینی شده است.

شهر بو

با حضور ۱۵۰ شرکت از سراسر کشور

وشیمی پارس جنوبی برگزار می شود پانزدهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتر

ن گلستا خوزستان

ون وارد مدار می شود  GIS کار ح تکمیلی پست برق  طر
اهــواز  - محمــد مجــدم   مدیرعامــل شــرکت بــرق 
منطقــه ¬ای خوزســتان گفــت: فــاز دوم پســت برق 
GIS کارون در شــهر اهواز به زودی وارد مدار خواهد 

شد.
علــی اســدی در بیســتمین جلســه کمیتــه پیگیری 
پروژه هــای حیاتــی و ضــروری این شــرکت بــرای گذر 
از پیــک مصــرف تابســتان 1۴۰3، بیــان کــرد: طــرح 
 GIS کیلوولــت  بــه 33  بــرق 13۲  تکمیلــی پســت 
کارون در شــهر اهواز بــه ظرفیت 5۰ مگاولــت آمپر در 
مراحل تســت  نهایی تجهیزات اســت و بــه زودی به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی با بیان اینکه این پروژه یکی از پروژه های حیاتی 
این شــرکت برای گذر از پیک مصرف تابستان 1۴۰3 
گی های پست های GIS در  است، تصریح کرد: از ویژ
دســت ســاخت شــرکت برق منطقه ای خوزســتان، 
مقاومت در برابر گــرد و غبــار و آلودگی های محیطی 
اســت و در فضــای کوچک تــری بــه صــورت فشــرده 

ساخته می شوند.
منطقــه ای  بــرق  شــرکت  مدیرعامــل  گفتــه  بــه 

خوزســتان، اتصــالات خطــوط ۲3۰ کیلوولت پســت 
بــرق ســبزآب اندیمشــک بــه پســت GIS نیــروگاه 
دوکوهه نیــز ظــرف هفته های آینــده انجــام خواهد 

شد.
اســدی با اشــاره به پروژه های حیاتی و ضــروری این 
شــرکت برای گــذر از پیک مصــرف تابســتان پیش رو 
اضافه کرد: عملیــات اجرایی این پروژه هــا فعال و به 
صورت مســتمر در حال پیگیری هستند تا در موعد 

مقرر در صورت تامین نقدینگی وارد مدار شوند.

معاون استاندار گلستان:

رسانه ها نقش مهمی در جهاد تببین دستاوردهای انقلاب دارند
سیاســی  معــاون  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
گفــت:  گلســتان  امنیتــی و اجتماعــی اســتانداری 
رســانه هــا در تبییــن دســتاوردهای انقــاب نقــش 
مهمــی دارند و ایــن رســالت در زمانبه حــال با وجود 
رســانه های معانــد که میــل دارند مــداوم انقــاب را 

چالش بکشند خطیر تر است.
 سیدعلی مهاجر اظهار کرد: رســانه های معاند با به 
تصویر کشــیدن مباحث نادرســتی از دستاوردهای 
اتقاب و دولت ســیزدهم مدام ســعی در ایــن دارند 
.حیه مــردم را نســبت بــه انقــاب و خدماتی که  کــه ر
در این ۴5 سال زیر سوال ببرند و این در حالی است 
که رســانه هــای  اخلــی باید بــا پر رنــگ نشــان دادن 
خدمــات انقــاب تمامی نقشــه هــای آنــان را خنثی 
کنــون کــه در زمان نزدیک شــدن  کننــد.وی افزود:ا
بــه انتخابات هســتیم این رســالت رســانه ها بســیار 
ســنکین تــر شــده و بایــد بــه گونــه ای ایــن خدمات 
را به رشــته تحریــر در بیاورند که مردم بــه وافع ببیند 
کشــور در زمینــه هــای  نقــش انقــاب در توســعه 
گــون چگونــه بــوده اســت.مهاجر افــزود: دولت  گونا

کد استان  ســیزدهم گره کور بســیاری از طرح های را
مانند مجتمع پتروشــیمی گلســتان و احیای خلیج 
گرگان را بــاز کرد و در این شــرایط رســانه ها می توانند 
با روایــت  هنرمندانــه ایــن اقدامــات را بــرای جامعه 
تبییــن کننــد.وی گفــت: جهــاد تبییــن راه عــاج و 
تاثیرگــذار برای عبــور از تبلیغــات یاس آور دشــمنان 
نظــام اســت.وی بــه فرارســیدن دهــه فجــر انقــاب 
اسامی اشــاره کرد و گفت: این روزها بهترین فرصت 

برای تبیین دستاوردهای نظام است

مازندران

کردستان

ســاری-امیری فــر   مدیــر عامــل شــرکت آبفــا مازنــدران بــا ارائــه عملکــرد مقایســه ای 
فعالیتهای شــرکت در قبل و بعد از انقاب از رشد چشمگیر شاخص آبرسانی در روستاها 

از 1۴ درصد به ۸۰ درصد بعد از پیروزی شکوهمند انقاب اسامی خبر داد.
بهزاد بــرارزاده با اشــاره بــه بهره منــدی ۴۹۸ هــزار مشــترک در روســتاهای اســتان اظهار 
داشت: با تاش کارکنان شــرکت در حال حاضر 5۶5۴ لیتر در ثانیه آب برای رفع نیازهای 
آبی به روســتاهای اســتان می رســد، در همین راســتا قبل از انقاب ۲۸۰۰ کیلومتر شبکه 
آبرســانی در روســتاها وجود داشــت که امروز به بیش از ۲3 هــزار و ۶3۹ کیلومتــر افزایش 
یافتــه و مخــازن روســتایی نیــز از ۲5 هــزار متــر مکعــب بــه ۲3۴ هــزار متــر مکعب رســید، 
کنــون به ۶۰۹  همچنیــن ایســتگاههای پمپــاژ در روســتاهای اســتان ۴5 واحد بــوده که ا
واحد شده اســت. او افزود: قبل از انقاب فقط 1۸ شــهر با ۴5۰ هزار نفر در مازندران از آب 
کنون ۶۴ شــهر با بیــش از دو میلیون  آشــامیدنی ســالم و بهداشــتی برخوردار بودند که ا

ک در تمامی شــهرهای اســتان تحت پوشــش شــرکت آبفا مازندران  نفر و ۶۹۰ هزار اشــترا
هســتند در همیــن راســتا قبــل از انقــاب ۹۰ کیلومتــر خــط انتقــال آبرســانی در اســتان 
کنــون به 1۲۰۰ کیلومتر رســیده و طول شــبکه توزیــع در مازنــدران نیز از  وجود داشــت که ا
۶۲۰ کیلومتــر بــه ۸۰۰۰ کیلومتر افزایــش یافته اســت. بــرارزاده در خصوص تصفیــه خانه و 
آزمایشــگاه آب گفــت: قبــل از انقاب هیــچ گونه تصفیــه خانه و آزمایشــگاه آب در ســطح 
اســتان وجود نداشــت لیکن در حال حاضر ســه تصفیه خانه آب شــرب و 15 آزمایشــگاه 
کنتــرل کیفیــت آب فعالیت دارنــد، در گذشــته مخــازن ذخیره آب نیــز فقط 3۷ هــزار متر 
کنون بــه ۴۶۹ هزار متر مکعب رســیده اســت. مدیر  مکعب در اســتان وجود داشــت که ا
عامل شــرکت آبفا مازندران با اشــاره به فقدان تاسیســات جمع آوری فاضاب در ســطح 
اســتان قبل از انقاب اظهار داشــت: در شــرایط فعلی در شــش شــهر مازنــدران 1۸ طرح 

فاضاب اجرایی شده که به ۴35 هزار نفر خدمات ارائه می دهد.

وستاهای مازندران  رشد چشمگیر شاخص آبرسانی در ر

رئیس دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز :

یک بیمارستان خیرساز در دهه فجر افتتاح می شود

 همزمان با  دهه فجر

ح گازرسانی در کردستان به بهره برداری می رسد ۱۱۹ طر
سنندج-فاطمه ملایی   به گفته مدیر عامل شرکت گاز کردستان، 11۹ پروژه گازرسانی به روستا ها، واحد های صنعتی و پروژه های مقاوم سازی با اعتباری بالغ بر 1۴۴ میلیارد تومان در استان افتتاح می شود.

احمد فعله گری مدیرعامل شرکت گاز اســتان کردســتان اعام کرد: 11۹ پروژه قابل افتتاح  برای دهه فجر شامل گازرســانی به ۲۹ روســتا، ۹ کوخ، ۶۴ واحد صنعتی، 1۰ پروژه مقاوم سازی، 3 شهرک مسکونی، یک واحد بیمارســتانی و 3 پایگاه نظامی 
است. وی اضافه کرد: با گازرسانی به  ۲۹ روستای یاد شده، تعداد روستا های گازدار استان کردستان به یک هزار و ۶5۰ مورد افزایش خواهد یافت.

فعله گری به گازرسانی به مناطق کوخ نشین در شهرســتان مرزی بانه اشــاره کرد و بیان کرد: در حال حاضر ۹۸ کوخ در مناطق مرزی شهرســتان بانه از نعمت گاز طبیعی برخوردار اســت و با افتتاح طرح های دهه فجر  این تعداد به 1۰۸ کوخ افزایش 
می یابد. مدیر عامل شــرکت گاز استان کردســتان جزئیات طرح های افتتاح شــده در شهرستان های اســتان را تشریح کرد و گفت: در شهرســتان سنندج 1۹ پروژه گازرســانی، در شهرســتان قروه ۲ پروژه، در شهرستان ســقز 1۷ پروژه، در شهرستان 

دهگان ۲ پروژه و در شهرستان سروآباد یک پروژه طی ایام دهه فجر به بهره برداری می رسد.
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گزارش مهم فرزین برای بازار ارز
 محدودیت ارزی نداریم

رئیس کل بانک مرکزی با اعــلام اینکه منابع ارزی مناســبی داریم و 
هیچ مشــکل و محدودیتی از نظر منابع ارزی نداریم، گفت: هدف ۲۵ 
درصدی نرخ رشد نقدینگی برای ۱۴۰۲ محقق شد. محمدرضا فرزین 
اعلام کرد: منابع ارزی مناســبی داریم و هیچ مشــکل و محدودیتی از 
نظر منابع ارزی نداریم.او با تأکید براینکه نرخ رشــد خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی در دی ماه مثبت ۵.۲ درصد شد؛ گفت: پایه پولی 

هم با روند نزولی طی یکسال گذشته به ۳۱.۷ درصد کاهش یافت.
رئیس کل بانکی مرکزی گفت: نرخ رشــد نقدینگی نیز بعد از ۵۵ ماه به 
پایین ترین میزان خود یعنی به ۲۵.۲ درصد رسید. هدف ۲۵ درصدی 

نرخ رشد نقدینگی برای ۱۴۰۲ محقق شد.

معاون اقتصادی بانک مرکزی:
بازار ارز بهبود می یابد

معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: با توجه بــه بنیان های اقتصادی، 
شــاهد بهبود بازار ارز خواهیم بود و بانک مرکزی از ابزارهای پولی برای 

ایجاد ثبات استفاده می کند.
 محمد شــیریجیان معاون اقتصادی بانک مرکــزی گفت: بنیان های 
اقتصادی کشور شــامل وضعیت متغیرهای پولی مانند رشد نقدینگی، 
نرخ تورم مصــرف کننده و تولیدکننده، رشــد بخــش واقعی اقتصاد، 
وضعیت منابع ارزی کشور و تأمین ارز در مرکز مبادله ارز و طلای ایران 

می شود که نسبت به سال گذشته در شرایط بهتری قرار دارد.
وی افزود: اگر نقدینگی به درســتی مدیریت نشــود منجر به تشــدید 
تورم و رکود خواهد شــد که مقام معظم رهبری نیز بر ســاماندهی این 
متغیر تاکید داشــتند؛ بنابراین بانک مرکزی در راســتای تحقق شعار 
سال موضوع کنترل نقدینگی را به عنوان محور سیاست های خود قرار 
داده اســت.معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: با توجه به بنیان های 
اقتصادی، شــاهد بهبود بازار ارز خواهیم بود و بانک مرکزی از ابزارهای 

پولی برای ایجاد ثبات استفاده می کند.
شیریجیان اظهار کرد: رشــد نقدینگی در آذرماه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ۲۵.۲ درصد رسیده اســت، این نرخ بعد از گذشت ۵۵ ماه 
در محــدوده ۲۵ درصد قرار گرفــت. همچنین روند نزولی نرخ رشــد 
نقدینگی در ادامه روندی اســت که از ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم 
شکل گرفته است؛ به طوری که در مهر ماه ۱۴۰۰ رشد نقدینگی ۴۲.۸ 
درصد بود که هم اکنون ایــن عدد با کاهــش ۱۷.۶ درصدی به ۲۵.۲ 
درصد رسیده اســت. همچنین این نرخ نســبت به یک ماه گذشته نیز 

کاهش ۱.۸ درصدی داشته است.

معاون بانک مرکزی گفت: به واســطه کاهش نقدینگی، رشد پایه پولی 
نیز کاهش پیدا کرده اســت؛ به طوری که رشــد پایه پولــی در آذر ماه 

نسبت به ابتدای سال کاهش ۱۴.۱۳ درصدی داشته است.

وزیر راه و شهرسازی:
 ۲ میلیون و ۴۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن 

در سراسر کشور در حال ساخت است 
 وزیر راه و شهرســازی با تاکید بر تلاش و اهتمام دولــت برای عمل به 
تعهد احداث ۴ میلیون واحد مسکونی گفت: ۲ میلیون و ۴۰ هزار واحد 

نهضت ملی مسکن در سراسر کشور در حال ساخت است.
به گزارش پایــگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد بذرپاش« 
در تشریح جزئیات سفر به اســتان هرمزگان، گفت: مجوز صیادی بعد 
از سفر اخیر رییس جمهور صادر شد و سازمان بنادر و دریانوردی برای 
مجوز به شــناورهای صیادی اهتمام جدی داشت و با صدور مجوزهای 

صیادی امروز شاهد رضایتمندی بین صیادان بودیم.

تحویل 20 هزار واحد مسکونی و واگذاری 11 هزار قطعه زمین 
شهری در هرمزگان

وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: با ســفر دوم رییس جمهور و اعضای 
هیات دولت امــروز بیش از ۱۴ هزار واحد مســکونی طرح نهضت ملی 
مسکن به مردم تحویل شــد و با احتســاب ۶ هزار واحدی که پیش تر 
تکمیل و تحویل شــده بود بیــش از ۲۰ هزار واحد مســکونی به مردم 
هرمزگان تحویل شــد. در بخش واگذاری زمین نیز بیــش از ۱۱ هزار 

قطعه زمین تا امروز در استان هرمزگان واگذار شده است.

در دولت سیزدهم در مجموع 5۷00 قطعه زمین طرح جوانی 
جمعیت واگذار شده است

بذرپاش افزود: امروز ۱۲ بهمن جشــنی را به مناسبت دهه فجر برگزار 
کردیم که ۳ هزار و ۲۰۰ قطعه زمین برای طرح جوانی جمعیت به مردم 
واگذار شد. با احتساب ۲ هزار و ۵۰۰ قطعه ای که در سفر پیشین به این 
استان انجام شــده بود تا امروز بیش از ۵ هزار و ۷۰۰ قطعه زمین برای 

طرح جوانی جمعیت به مردم هرمزگان واگذار شده است.

آماده سازی و واگذاری 28 هزار قطعه زمین روستایی
عضو کابینه دولت ســیزدهم توضیح داد: امروز عملیات آماده سازی و 
واگذاری ۲۸ هزار قطعه زمین روستایی نیز آغاز شده است و در فواصل 

مختلف به متقاضیان واگذار خواهد شد.
وی تصریح کرد: تامین زمین در بخش روســتایی در استان هرمزگان 
بیش از یکصد هزار قطعه اســت. در کل کشــور نیز بیش از ۵۰۰ هزار 
قطعه زمین روستایی تامین شده اســت و به تناوب عملیات واگذاری 
این زمین ها در سرتاسر کشــور در حال انجام است. در تلاش هستیم 

تا تمامی ۵۰۰ هزار قطعه زمین در سراسر کشور به مردم تحویل شود.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در ســفر امروز به استان هرمزگان عملیات 
اجرایی احداث دو شــهر جدید خلیج فارس و مکران مرکزی به دنبال 
ایجاد ۲۷ نقطه ساحلی و ۲۷ شهر ساحلی در پهنه سواحل جنوب آغاز 

شد.
بذرپاش در پاسخ به این پرســش که با کمک صندوق توسعه ملی برای 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن، پیش بینی برای احــداث و تکمیل 
واحدهای نهضت ملی تا پایان ســال به چه میــزان خواهد بود؟ گفت: 
ظرفیت های خوبی در حوزه تامین زمین انجام شــده اســت. به عنوان 
نمونه در استان هرمزگان بیش از ۳ هزار و ۶۰۰ هکتار زمین تامین شده 
است و حدود ۶۰ هزار واحد مسکونی در اســتان در حال ساخت است 

که ۲۰ هزار واحد تحویل شده و ۲۰ هزار واحد نیز در مدار ساخت است.
وی افزود: در حوزه مســکن روستایی فقط در اســتان هرمزگان برنامه 
ریزی برای احداث ۱۷ هــزار و ۸۰۰ واحد بود که حــدود ۹ هزار واحد 

مسکن روستایی تحویل مردم در استان شد.

وه رفع ناترازی انرژی در وزارت نفت  کارگر
 تشکیل شد

 کارگروه تخصصی رفع ناتــرازی انرژی در وزارت نفت با دســتور وزیر 
نفت تشکیل شد.پیرو دســتور رئیس جمهور در نشست روز چهارشنبه 
هیات دولت به وزارتخانه هــای نفت و نیرو مبنی بر تشــکیل کارگروه 
رفع ناترازی انرژی و ارائه برنامه هــای مربوطه، جواد اوجی، وزیر نفت با 
صدور دستوری ضمن تشــکیل کارگروه تخصصی، شرکت های تابعه و 
معاونت های ستادی را موظف به جمع بندی پیشنهادهای رفع ناترازی 

انرژی و ارائه برنامه عملیاتی کرد.
بر این اساس، شــرکت های تابعه و معاونت های ستادی موظف شدند 
ضمن نهایی کردن پیشــنهادها و برنامه های طراحی شــده برای رفع 
ناترازی در بخش هــای مختلف، ایــن پیشــنهادها و برنامه ها را برای 
جمع بنــدی و طراحی برنامه هــای نهایی به کارگــروه تخصصی رفع 
ناترازی انــرژی ارائه کنند.بر اســاس این گزارش، دولت ســیزدهم از 
ابتدای آغاز به کار با ناترازی در حوزه گاز به دلیل سرمایه گذاری ناکافی 
در این بخش روبه رو بود که برای حداقل کردن تاثیرات این ناترازی که 
در سال ۹۹ حتی به خاموشی های گســترده در بخش خانگی نیز منجر 

شده بود، برنامه ها و طرح های متعددی را عملیاتی کرد.
با این وجود، جهش مصــرف انرژی در کشــور در بخش های مختلف، 

باعث ادامه یافتن موضوع ناترازی شده است.
ایران، رتبه نخســت شــدت مصرف انرژی را در جهان از آن خود کرده 
اســت و با وجود تولید انرژی در اعداد بســیار بزرگ و کم نظیر در دنیا، 
بخش عظیم انرژی تولید شده در کشور مصرف شده و به صورت بی رویه 

از بین می رود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران:
افزایش ۳۳درصدی مصرف آب مشترکین تهرانی

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: استان تهران در 
سه سال گذشته با کاهش بارندگی ها مواجه بوده است و امسال نیز برای 

نخستین بار چهارمین سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند.
محســن اردکانی  گفت: اســتان تهران در سه سال گذشــته با کاهش 
بارندگی ها مواجه بوده است و امســال نیز برای نخستین بار چهارمین 
سال پیاپی خشکسالی را تجربه می کند و این در حالی است که همواره 

در ۵۰ سال اخیر، پس از دو سال خشکسالی با ترسالی مواجه بودیم.
وی افزود: در یــک دهه اخیر، مشــترکین شــرکت آب و فاضلاب در 
اســتان تهران ۳۳ درصد افزایش یافته در حالی که منابع تأمین کننده 
آب تهران ثابت بوده اســت و از طرفی شــرایط اقلیمی و افزایش دوره 

خشکسالی ها موجب کاهش آب در دسترس شده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران همچنین بالا بودن میزان 
ســرانه مصرف آب را یکی دیگر از چالش های این شــرکت در شرایط 
کم آبی کنونی خواند و تصریح کرد: سرانه مصرف آب شهروندان تهرانی 
۲۵۰ لیتر در شبانه روز اســت در حالی که در برخی کشورها با میانگین 
بارندگی سالانه ۷۵۰ میلی متر، ســرانه مصرف شهروندان ۱۷۰ لیتر در 
شبانه روز است.به گفته وی، سالانه ۱.۲ میلیارد مترمکعب آب در شهر 
تهران توزیع می شــود که اگر ۲۰ درصد میزان مصــارف کاهش یابد، 
می توانیم به اندازه گنجایش ســد امیرکبیر صرفه جویی و چالش مهم 

کم آبی را برطرف کنیم.

اردکانی با بیان اینکه اســراف در مصرف کالای ارزشــمندی همچون 
آب که بدون جایگزین و غیر قابل تولید اســت، پذیرفته شــده نیست، 
گشاده دســتی شــهروندان در بســیاری از مصارف روزانه آب ازجمله 
استحمام، شستشوی لباس و ظروف، آبیاری گل ها و باغچه ها را مصداق 
مصارف مســرفانه خواند و افزود: بخشی از این اســراف کاری، ناشی از 
قیمت ناچیز آب است چرا که آب ارزان ترین کالای سبد خانوار و بهای 
آب در ایران پایین ترین قیمت در جهان اســت.وی میانگین آب بهای 
پرداختی ۵۵ درصد از خانوارهای تهرانی را ماهانه ۳۰۰ هزار ریال اعلام 
و تصریح کرد: اگرچه افزایش قیمــت آب در کوتاه مدت بر روی مصارف 
اثرگذار است، اما جبران کننده ناترازی منابع و مصارف نیست بنابراین 

باید فرهنگ مصرف آب در جامعه تغییر یابد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران تغییر این فرهنگ و 
مدیریت تقاضا را نــه به مفهوم کم مصرف کردن بلکه درســت مصرف 
کردن دانســت و افــزود: یکــی از ارکان مهم مدیریــت تقاضای آب، 
فرهنگ ســازی مصرف بهینه و آگاهی بخشی به شــهروندان است که 

هنرمندان می توانند با زبان هنرمندانه در این زمینه مؤثر باشند.
وی تغییر اقلیم و خشکســالی را واقعیتی انکارناپذیــر خواند و گفت: از 
ابتدای خلقت تاکنون، بشــر همواره در مقابله با خشکسالی ناکام بوده 
اســت و هیچ راهی جز مدیریت مصرف آب برای سازگاری و همراهی با 

این پدیده وجود ندارد و باید به مصرف بهینه آب عادت کنیم.
اردکانــی از هنرمندان به ویژه اعضای خانه ســینما درخواســت کرد: 
سفیران آب باشند و در هر موقعیت ممکن که با مردم ارتباط دارند، آنان 
را به مصرف بهینه آب دعوت کنند چراکه غفلــت در این زمینه به همه 

آسیب خواهد زد.

 قیمت نفت در پی تصمیم اوپک پلاس 
افزایش یافت

قیمت نفت در اوایل معاملات روز جمعه بازار آسیا، در پی تصمیم اوپک 
پلاس برای عدم تغییر سیاســت تولید نفت خــود، افزایش یافت اما در 

مسیر ثبت کاهش هفتگی قرار گرفت.
 بهای معاملات نفت برنت با ۳۷ ســنت معــادل ۰.۵ درصد افزایش، به 
۷۹ دلار و ۷ ســنت در هر بشکه رســید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۳۰ ســنت معادل ۰.۴ درصد افزایش، به ۷۴ دلار 
و ۱۲ سنت در هر بشکه رسید. هر دو شــاخص روز پنج شنبه با بیش از 
۲ درصد کاهش، بسته شــده بودند.دو منبع آگاه اوپک پلاس روز پنج 
شــنبه گفتند: این گروه سیاســت تولید نفت خود را بدون تغییر نگه 
داشته و در مارس برای تمدید یا عدم تمدید کاهش تولید فعلی، تصمیم 
گیری خواهد کرد.اوپک و متحدانش شــامل روســیه، در نوامبر توافق 
کردند کاهش تولید به میزان ۲.۲ میلیون بشــکه در روز را در سه ماهه 
 ANZ Research نخست ســال ۲۰۲۲ اعمال کنند.تحلیلگران گروه
در یادداشتی نوشتند: کاهش تولید اوپک پلاس، احتمالا میزان عرضه 
نفت را در ســه ماهه اول ســال ۲۰۲۴ محدود نگه خواهد داشت زیرا 
افزایش تولید غیراوپک، عادی خواهد شــد و رشد تولید آمریکا از ۸۰۰ 
هزار بشکه در روز در سال گذشــته، به ۳۰۰ هزار بشکه در روز در سال 
۲۰۲۴، کاهش خواهد یافت.همچنین تصمیم فدرال رزرو آمریکا برای 
حفظ نرخ بهره یک شــبه در محدوده ۵.۲۵ تا ۵.۵۰ درصد و اظهارات 
جروم پاول، رئیس بانک مرکزی آمریکا مبنی بر این که، نرخ بهره به اوج 
خود رسیده است و در ماههای آینده کاهش خواهد یافت، از قیمت نفت 
حمایت کرد. نرخ بهره پایینتر، هزینه های اســتقراض مصرف کننده را 

کاهش داده و به رشد اقتصادی و تقاضا برای نفت کمک می کند.
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توفیقی: محاسبه سبد معیشت در کمیته دستمزد، از سال گذشته دچار انحراف شد

کف حقوق کارگران ۲۰ میلیون تومان می شود؟

مریم فکری  فعــالان کارگری تاکیــد دارند: 
ما کارگران از دولت و کارفرمایان یک دســتمزد 
حداقل ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی طلبکاریم 
و باید حداقل دستمزد ۱۴۰۳ در کمترین حالت 

برابر با این رقم تعیین شود.
فعلا به نظر می رســد ســنگ دولت برای تغییر 
فرمول تعیین دستمزد به تیر خورد خورده است. 
در هفته های اخیــر مقامات دولتــی، بر تعیین 
حقوق کارگران براســاس فرمول مزد منطقه ای 
تاکید داشتند و داســتان هم از زمانی شروع شد 
که وزیر اقتصاد به وزیر کار نامه نوشت تا طرح مزد 

منطه ای به جریان بیفتد.
اواسط دی ماه سید احســان خاندوزی با نگارش 
نامه به صولــت مرتضوی، پیشــنهاد داد که مزد 
۱۴۰۳ کارگران به صورت منطقه ای تعیین شود و 
در پی آن، دفاع وزیر کار از این مسئله و همچنین 
اســتقبال جامعه کارفرمایی موجب شده تا این 

موضوع در دستور کار شورای عالی کار قرار گیرد.
۲۶ دی ماه نیز وزیر اقتصــاد در جمع خبرنگاران، 
بر مزد منطقــه ای تاکید کــرد. او در پاســخ به 
پرسشــی درباره تعیین دســتمزد کارگران در 
ســال ۱۴۰۳ و ارائه طرح تعیین مــزد منطقه ای 
توسط وزارت اقتصاد و دارایی گفت: موضوع مزد 
منطقه ای در قانون آمده و مساله جدیدی نیست 
و قرار است با بررســی بیشتر پخته و چکش کاری 
شــود؛ البته هنوز تصمیمی برای تعیین دستمزد 
کارگران گرفته نشده است.با این حال، در نهایت 
آنچه که در ســومین نشســت کمیته دستمزد، 
تصمیم گرفته شــد که مزد سال ۱۴۰۳ بر اساس 

مزد حداقلی و سراسری تعیین شود.
بنا به گفتــه اعضای کارگری شــورای عالی کار، 
در ســومین نشســت کمیته مزد، تصویب مزد 

منطقه ای از حوزه اختیارات کمیته خارج شد.
علی رضا میرغفــاری در همیــن خصوص گفته 
است: حداقل مزد سال ۱۴۰۳ به شکل سراسری 
و ملی تعیین می شود و مطرح بودن یا نبودن مزد 
منطقه ای برای ســال آینده نیز منوط به تصویب 
حداقل مزد ملی اســت که شــورای عالی کار در 

خصوص آن تصمیم گیری می کند.
به گفته او، در صورتی که قرار باشــد برای ســال 
آینده فراتــر از مزد حداقلی، مــزد منطقه ای هم 
تعیین کنیم، باید با این شــرط صــورت گیرد که 
حداقل مزد برابر با ســبد معیشت باشد و شورای 
عالی کار مــزد منطقه ای را بــدون آنکه فرمول یا 
معیار خاصی در این زمینه باشد، صرفا با ساختار 

چانه زنی برای هر منطقه تعیین و تصویب کند.
در بحث تعییــن مزد منطقه ای پیشــنهاد مرکز 
پژوهش های مجلس و گــروه دولت و کارفرمایان 
این بود که مــزد منطقه ای یــا محوریت هزینه 
مســکن در نقاط مختلف بسته شــود؛ در حالی 
که پیشــنهاد گروه کارگری این بــود که حداقل 
دستمزد برابر با ســبد معیشت ملی تعیین شود و 
برای مناطق یا صنایع مختلف با ساختار چانه زنی 

نرخ بالاتر از حداقل دستمزد درنظر گرفته شود.

مخالفان و موافقان مزد منطقه ای
ماجــرای تعیین حقوق و دســتمزد منطقه ای بر 
اساس نقطه جغرافیایی محل سکونت ازآن جایی 
شروع شد که عموما هرچه شهرها بزرگ تر شدند، 
هزینه های زندگی در آن مکان ها بالاتر رفت. یکی 
از معیارهــای تعیین افزایش حقوق و دســتمزد 
هزینه سبد معیشت خانوار است. برخی با این ایده 
که هزینه سبد معیشت خانوار در مناطق مختلف 
کشور یکسان نیست این موضوع را مطرح کردند 
که باید مزد کارگــران به صورت منطقه ای تعیین 
شود. این که مزد منطقه ای چه شرایطی دارد و آیا 
نسبت به حداقل دســتمزد مبلغ بالاتری خواهد 

بود یا نه نیاز به بررسی دقیقی دارد.
اصغر آهنی هــا، نماینده کارفرمایان در شــورای 
عالی کار به عنوان موافق اجــرای مزد منطقه ای 
گفته اســت: تعیین حداقل حقــوق منطقه ای 
کارگران یک تکلیف قانونی اســت که در بیست 
ســال اخیر مغفول ماند و به آن توجه نشد. قانون 
کار بر دو موضوع مزد بــرای مناطق مختلف و مزد 
برای صنایع مختلف تاکیــد دارد و تعیین حداقل 
حقوق منطقه ای، بجای حداقل حقوق یکســان 

برای همه، براساس این قانون مطرح شده است.
اما تاجیــک، عضو کمیتــه دســتمزد و نماینده 

کارگران در شــورای عالی کار متذکر شده است: 
هیچ کس با اجرای درست ماده۴۱ مخالف نیست 
اما نمی توان نظاره گر باشــیم که فقط قسمتی از 
قانون اجرا شــود. تبصره ۲ ماده ۴۱ قانون کار به 
صراحت بیان می کند که حداقل دســتمزد باید 
به اندازه ای باشد که پوشــش هزینه های زندگی 
کارگران را بدهد. ۳۳ســال دنبال این بودیم که 
مزد براســاس معیشــت باشــد اما هنوز موفق 
نشــدیم. اول باید حداقل دستمزد مشخص شود 

بعد کشور منطقه بندی شود.
به گفته او، در ســال ۱۴۰۲ عــدد هفت میلیون 
و۳۰۰ هزارتومان برای کار یــک ماه کارگری که 
روزی هشــت ســاعت و هفته ای ۴۶ساعت کار 
می کند. پس از پرداخت حق بیمه، حدودا به عدد 
شش میلیون هشــتصد هزارتومان می رسیم که 
تقسیم بر سی )تعداد روز یک ماه( می شود ۲۲۶ 
هزار تومان و تقسیم بر ۳.۳ )میانگین تعداد نفرات 
یک خانواده( کنیم می شود ۶۸ هزارتومان. یعنی 
بابت هزینه های هر نفر در یک ماه ۶۸ هزار تومان 

حقوق داده می شود.
محسن باقری، عضو کارگری شــورایعالی کار هم 
عنوان کرده؛ ســاختار تعیین مزد در ایران مترقی 
اســت و نیازی به منطقه ای کردن مزد نیســت. ما 
در قانون کار چیزی به عنوان طبقه بندی مشــاغل 
داریم که تعیین مزد متفــاوت در صنایع مختلف و 
برای مشاغل مختلف از این قانون اعمال می شود.
وی تاکید کرده؛ ایــراد از تعیین مــزد ملی برای 
حداقل بگیران و سایر سطوح نیست، بلکه مشکل، 
عدم تعیین مزد مطابق با دو مولفه ی سبد معیشت 
و نرخ تورم اســت که سبب شده دســتمزد نتواند 
هزینه های زندگی را پوشش دهد و این وضعیت به 

معیشت کارگران آسیب وارد کرده است.

تغییر عامدانه آمارها؟
در ایــن میان، فرامــرز توفیقی، فعــال کارگری 
در ارتباط بــا بحث هــای مــزدی ۱۴۰۳ گفته 
است: خروجی کمیته دســتمزد این بود که مزد 
منطقه ای فعلا از برنامه خارج شــود؛ به نظر بنده، 
وقتی اعضای این کمیته آمــار و ارقام را دیده اند و 
محاسبات را انجام دادند و کنار پایه مزد ۵ میلیون 
و ۷۰۰ هزار تومانی سال جاری گذاشتند، دیدند 
اصلا امکان اجرای مزد منطقه ای نیست؛ در واقع 
متوجه شدند که در کم هزینه ترین مناطق ایران 
هم با دو برابر یا ســه برابر این دستمزد نمی توان 

زندگی کرد.
به گفته او، اســتناد آقایان برای افزایش دستمزد 
به نرخ تورم رسمی ســت و می دانیم در زمینه ی 
تورم رســمی، نهادهای دولتی ســعی داشته اند 
عامدانه آمارهــا را پایین بکشــند؛ اولین اقدامی 
که صــورت داده اند، تغییر ســال پایه محاســبه 
تورم بــه ۱۴۰۰ اســت؛ و جالب اینجاســت که 
مولفه های تاثیرگذار بر ســبد تورمی مرکز آمار و 
وزن این مولفه ها را علیرغم فشــار بسیار کارگران 
و کارشناســان، اعــلام نکردند؛ حتــی در دولت 
احمدی نــژاد این مولفه ها اعلام شــد اما ما امروز 
نمی دانیم سبد تورمی مرکز آمار با چه اقلامی پر 

شده و وزن بخشی این اقلام به چه شکلی است
این فعــال کارگری با بیان این کــه معمولا تغییر 
سال پایه تورم با هدف پوشــش تغییرات الگوی 
مصرف مردم صــورت می گیرد، افــزوده؛ با این 
حال، اطلاعاتی از ایــن تغییر الگــوی مصرف و 
دلایل تغییر سال پایه تورمی منتشر نشده است. 
باید بدانیم، تغییر ســال پایه به تنهایی، ۳.۵ تا ۴ 

درصد نرخ تورم را پایین می آورد.
توفیقی، عــدم اعلام نرخ هــای میانگین ماهیانه 
در رابطه با اقــلام خوراکی و تاثیرگذار در ســبد 
مصرفی را یــک ضعف اطلاعاتی دیگر دانســته و 
گفته؛ مدتی ســت که مرکز آمار، نــرخ میانگین 
ماهیانه برای اقلام مصرفی منتشر نمی کند؛ یعنی 
نمی توانیم مدرک متقن و مستدلی داشته باشیم 
که در کشور ارزان ترین قیمت گوشت چقدر است 
یا گران ترین گوشت چه قیمتی دارد؛ در رابطه با 
قیمت مسکن نیز آمارها را قطره چکانی منتشر و 
تلاش کرده اند آمار واقعی از سهم مسکن در سبد 

هزینه خانوارهای ایرانی ارائه نشود.
امروز نرخ ســبد معیشــت حداقلی خانوارهای 
کارگری در تهران و شهرســتان ها چقدر اســت؛ 
توفیقی در پاسخ به این ســوال عنوان کرده؛ سبد 

معیشــت در حال حاضر با در نظر گرفتن ســهم 
مســکن، در کلانشــهرها به عــدد ۲۸ میلیون و 
۹۰۰ هزار تومان رســیده و در شهرهای کوچک 
به ۲۲ تا ۲۳ میلیون تومان رســیده است. ارقام و 
نمودارها و فرمول ها همه موجود اســت؛ هر فرد 
یا نهادی بخواهد، می توانــم داده ها و اطلاعات را 

در اختیارشان بگذارم تا خودشان محاسبه کنند.
به گفته این فعال کارگری، محاسبه سبد معیشت 
در کمیته دستمزد، از سال گذشته دچار انحراف 
شد؛ چراکه محاســبات غیرواقعی صورت گرفته 
و سبد مصرفی کالری را زیر ســوال برده اند فقط 
با این هدف که عددســازی کنند و نــرخ نهایی را 

پایین بیاورند.
او تاکید کرده اســت: با وجود همه ی اینها، سال 
گذشته در کمیته دســتمزد، نرخ سبد معیشت 
به صورت غیرواقعی، حــدود ۱۴ میلیون تومان 
محاسبه شد. در روزهای اخیر، مدیران اقتصادی 
دولت، تورم دی ماه ســال جاری را ۴۳.۷ درصد 
اعلام کردند. بنابراین اگر این تورم ۴۳.۷ درصدی 
را که چندان واقعی هم نیست، روی سبد معیشت 
سال قبل اعمال کنیم به این نتیجه می رسیم که 
اثر ریالی تورم بر سبد معیشــت، رقم ۶ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان اســت؛ در واقــع با فرض صحت 
آمارهای رســمی، بایــد ۶ میلیــون و ۲۰۰ هزار 
تومان به ســبد تصنعی ۱۴ میلیون تومانی سال 
گذشــته اضافه کنیم که حاصل آن می شود ۲۰ 
میلیــون و ۲۰۰ هزار تومان.به گفتــه توفیقی، با 
احتســاب این داده هــا، حداقل دســتمزد ملی 
براســاس ماده ۴۱ قانون کار که به صراحت اعلام 
کرده حداقل دســتمزد باید به گونه ای باشد که 
از پس هزینه های حداقلی زندگــی بربیاید، باید 
لااقل ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بشود. با این 
حســاب، ما کارگران از دولــت و کارفرمایان یک 
دســتمزد حداقل ۲۰ میلیون و ۲۰۰ هزار تومانی 
طلبکاریــم و بایــد حداقل دســتمزد ۱۴۰۳ در 

کمترین حالت برابر با این رقم تعیین شود.

خبر جدید وزیر از دستمزد 1403
البتــه وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در 
اظهارنظری تازه تاکید کرده اســت که میانگین 
افزایش حقوق ها برای ســال آینده بیشتر از ۲۰ 
درصد اســت. صولت مرتضوی در واکنش به نظر 
کارشناســان که معتقدند با توجه به اختلاف نرخ 
تورم و میــزان افزایش حقوق کارگران در ســال 
آینده ۳۰ درصد سفره کارگران کوچک تر خواهد 
شــد، گفته اســت: اولا افزایش حقوق برای سال 
آینده ۲۰ درصد نیســت و علاوه بــر ۲۰ درصد، 
امتیازات ردیــف اول و دوم را هم اضافه کرده اند و 
میانگین افزایش حقوق ها بیشتر از این رقم است. 

تورم هم طبق آخرین آمار، ۴۴ درصد است.
او با اشاره به اینکه دولت برای افزایش توان اقشار 
کم درآمد برنامه های حمایتــی هم دارد، تصریح 
کرده؛ ما باید به مقوله »خط فقر« توجه داشــته 
باشیم. بالاخره یک کسی در شــرکتی ۲۰ یا ۳۰ 
درصــد حقوقش اضافه می شــود و امــکان دارد 
مجموعه دریافتی مســتمر و غیرمســتمر او بالا 
باشــد و آن ۲۰ درصــد خیلی بالاتــر از مباحثی 

خواهد بود که مطرح می شود.
وی بــه جماران گفته؛ اساســا اگــر می خواهیم 
به مقوله ســفره مردم توجه کنیــم، باید تعریف 
واضح و جامعی از نرخ فقر داشــته باشــیم. بحث 
نرخ فقر و تکافل اجتماعی در دســتور کار وزارت 
تعاون قرار گرفته و آمارش هــم در آینده نزدیک 
منتشر خواهد شــد. همه تلاش دولت این است 
که دهک های کم درآمد جامعــه که به هر نحوی 
درآمد آنها از نرخ فقر پایین تر اســت، به حداکثر 
دریافتی برســاند؛ که نرخ فقر را پوشــش بدهد. 
یعنی تعادلــی در دریافتی ها به وجــود بیاورد و 
بتواند حداقل بگیرها را به حداقــل دریافتی نرخ 

فقر برساند تا به سفره  آنها آسیب وارد نشود.
مرتضوی با اشــاره به اینکه دولــت در این زمینه 
طرح های متنوعی دارد، یادآور شده؛ از جمله آنها 
کالابرگ الکترونیکی، طرح یک میلیون مســکن 
در سال و ایجاد اشتغال است. بعضا فکر می کنند 
که کمک های دولت صرفا در قالب افزایش حقوق 
اســت. کمک های دولت برای اینکه سفره مردم 
آسیب نبیند، در چند ســرفصل تعریف می شود. 

از جمله آنها افزایش حقوق و ایجاد اشتغال است.
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